
وسیه و اوکراین   جزئیات تجارت ایران با ر
در زمان جنگ

جریان تجاری ایران با روســیه و اوکرایــن در دوماه ابتدایــی جنگ بین 
دو کشور نشــان می دهد که فقط واردات از روســیه افزایش داشته است، 
صادرات به این کشــور و البته مجمــوع تجارت با اوکراین افــت تا بیش از 
۹۰ درصدی را ثبت کرده است. تنش های سیاســی بین اوکراین و روسیه 
در اواخر بهمن ماه سال گذشــته شــدت گرفت و عملا وارد جنگ شدند، 
اتفاقی که در وضعیت تجاری دو کشــور با سایر کشــورها با توجه به اینکه 
تامین کنندگان بخشی از کالاهای اساسی هستند، حائز اهمیت بوده است. 
ایران تا زمان شروع جنگ این دو کشور یعنی در ۱۰ ماهه اول سال گذشته، 
حدود دو میلیارد دلار با آنها تعامل تجاری داشــت کــه عمده آن تا حدود 
۱.۸ میلیارد دلار  مربوط به روسیه بود. گندم، ذرت، جو، دانه های روغنی از 
جمله اقلامی اساسی وارداتی ایران از روسیه تا زمان جنگ این کشور بوده 
و از اوکراین نیز هر چنــد محدودتر، کالاهایی مانند  گنــدم، ذرت، روغن 

آفتابگردان، ماشین آلات و یا برخی تجهیزات نفتی وارد کرده بود.
با گذشت حدود ســه ماه از شروع جنگ بین روســیه و اوکراین، وضعیت 
تجاری ایران با این دو کشــور از گمرک ایران مورد بررسی قرار گرفت و در 
همین رابطه، لطیفی-سخنگوی گمرک- گزارشی از تبادل تجاری با آنها 

در فاصله اسفند سال قبل تا پایان فروردین امسال، به ایسنا ارائه کرد.

تجارت ۳۸۲.۸ میلیون دلاری با روسیه در دو ماه
بر اساس این گزارش، در دو ماه مورد بررسی، تجارت ایران و روسیه حدود 

۹۳۰.۴ هزار تن به ارزش بیش از ۳۸۲.۸ میلیون دلار بوده است.
سهم واردات از روسیه ۷۵۸.۶ هزار تن به ارزش ۳۲۱.۳ میلیون دلار بوده 
که نسبت به دو ماه اسفند ۱۳۹۹ و فروردین ۱۴۰۰ حدود ۱۰۹ درصد در 
وزن و ۲۹ درصد در ارزش رشد داشته است. در دوره مشابه سال گذشته، 
حجم واردات ایران از روســیه ۳۶۲.۶ هزار تن به ارزش ۲۴۹ میلیون دلار 
بوده است.از اقلام اساسی وارداتی ایران از روسیه در این مدت می توان به 

گندم و ذرت اشاره کرد.

کاهش ۳۶ درصدی صادرات به روسیه
وضعیت صادرات ایران به روســیه در اسفند پارســال و فروردین امسال 
کاهشی بوده اســت؛   به طوری که ۱۷۱.۸ هزار تن به ارزش ۶۱.۵ میلیون 
دلار صادرات انجام شده که نسبت به دوره مشابه قبل ۲۲ درصد در وزن و 
۳۶ درصد ارزش کاهش داشته اســت. در دوره گذشته ۲۲۰.۹ هزار تن به 

ارزش ۹۶.۱ میلیون دلار صادرات به روسیه انجام شده بود.

واردات از اوکراین ۹۸ درصد کم شد
اما جریان تجارت ایران و اوکراین در دو ماه مورد بررســی کاهشــی و در 

مجموع ۵.۹ هزار تن به ارزش ۳.۴ میلیون دلار بوده است.
میزان واردات ایران از اوکراین حــدود ۵۶۳ تن به ارزش ۵۶۵.۷ هزار دلار 
بوده است، در حالی که ایران در ماه پایانی ۱۳۹۹ و ابتدایی ۱۴۰۰، حدود 
۲۰.۷ هزار تن به ارزش بیش از ۲۷ میلیون دلار واردات از اوکراین داشته 
است.بر این اساس واردات از اوکراین در اسفند پارسال و فروردین امسال، 

۹۷ درصد در وزن و ۹۸ درصد ارزش کاهش داشته است.

کاهش ۷۶ درصدی صادرات به اوکراین
صادرات ایران با این کشــور نیز کاهشی بوده اســت؛ به طوری که در این 
دوره ۵.۳ هزار تن به ارزش ۲.۹ میلیون دلار صادرات انجام شــده که ۶۳ 
درصد در وزن و ۷۶ درصد ارزش کاهش دارد.در دوره مشــابه ســال قبل 
صادرات ایران به اوکراین حدود ۱۵ هــزار تن به ارزش ۱۲.۳ میلیون دلار 

بوده است.

تجارت معاون وزیر نفت تاکید کرد

ون سرمایه گذاری ۷.۵ میلیارد دلاری کنسرسیوم ایرانی در میادین مشترک غرب کار
خریدار   مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران 
گفت: توسعه فاز دوم میدان آزادگان شمالی 
و طرح در حال اجرای آزادگان جنوبی را طی 
یک قرارداد با مجموعه ای از شــرکت های 
اکتشــاف و تولید به ارزش ۷.۵ میلیارد دلار 
به شکل کنسرسیوم در چند ماه آینده امضا 

خواهیم کرد.
 »محسن خجسته مهر« در نشستی خبری 
در حاشیه بیست و ششمین نمایشگاه بین 
المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی با 
اشاره به اینکه دستاوردهای دولت سیزدهم 
در حوزه نفت بســیار بیشــتر از عرضه در 
نمایشگاه اســت، افزود: این نمایشگاه نماد 

اقتدار اقتصاد دانش بنیان در کشور است.
وی ادامه داد: علاوه بر منابع هیدروکربنی، 
تحــولات ژیوپلیتیکــی باعــث شــده تا 

مناسبات راهبردی ارتقا پیدا کند.
خجســته مهر با اشــاره به اینکه ایران قادر 
است به صورت پایدار و با ثبات در مناسبات 
حضور داشته باشد، گفت: مهمترین رویکرد 
توجه به طرفیت هــای مردمی و باورمندی 
به توان داخلی و بومــی متخصصان ایرانی 
اســت.به گفته وی، حضور ۱۰۰ شــرکت 
دانش بنیان و استارتاپ در این نمایشگاه از 

ویژگی های بارز این نمایشگاه است. 
این مقام مســوول با اشــاره به شرکت های 
دانش بنیان، افزود: اقدامات جدیدی در این 
زمینه در حال شــکل گیری است. رویکرد 
شرکت ملی نفت برای اســتفاده از شرکت 
دانش بنیــان، افزایش تولیــد، بهره وری و 

تولید محصولات جدید است. 
معاون وزیر نفت اضافه کــرد: باید راه ورود 
به فنــاوری های بالاتر و مســیرهای جدید 
استفاده کنیم و ســه مدل برای استفاده از 
ظرفیت شــرکت های دانش بنیان طراحی 

کردیم که در حال اجرا است. 
وی تاکید کرد: نخستین مدل این است که 
از توانمندی یک شــرکت دانــش بنیان در 
یک قرارداد مانند احیای چاه های کم بازده 

یا ساخت بار اول استفاده کنیم.
خجسته مهر تاکید کرد: مدل دوم این است 
که به زنجیره ای از شرکت های دانش بنیان 

در بحث ساخت و توسعه شکل دهیم.
وی به تشکیل جی ســی های فناورانه مدل 
سوم اشاره کرد و گفت: این جی سی ظرفیت 
ایجاد صدها شــرکت دانش بنیان را دارد و 
در حال بررسی هستیم که چه مجموعه ای 
می تواند در این زمینه عهده دار مسوولیت 
شود.مدیرعامل شرکت ملی نفت به تقویت 
صندوق های ســرمایه گــذاری خطرپذیر 

اشاره کرد و افزود: در حال سپرده گذاری با 
سود صفر درصد در بانک ها برای حمایت از 

شرکت های دانش بنیان هستیم.
وی اضافه کــرد: همچنیــن بایــد موضوع 
مالکیت معنوی را تقویت و ریسک فناوری 
ها را بیمه کنیم.  خجســته مهر با تاکید بر 
توســعه حداکثری نفت و گاز و اســتفاده 
از توان شــرکت های ایرانــی، گفت: اکنون 
شرکت های اکتشــاف و تولید ایرانی شکل 
گرفته اند و می توانیم به این شرکت ها اتکا 
داشته باشــیم.وی افزود: توســعه فاز دوم 
میدان آزادگان شــمالی و طــرح در حال 
اجرای آزادگان جنوبــی را طی یک قرارداد 
با مجموعه ای از شــرکت های اکتشــاف و 
تولید به ارزش ۷.۵ میلیارد دلار به شــکل 
کنسرسیوم در چند ماه آینده امضا خواهیم 
کرد.معــاون وزیر نفــت تاکید کــرد: این 
ســرمایه گذاری بر اقتصاد نیز موثر اســت 
و این تصمیمی اســت کــه در وزارت نفت 
گرفته شــده و از کارهــای مقدماتی عبور 
کرده ایــم و از حداکثــر قابلیت های داخل 

کشور استفاده خواهیم کرد. 
وی به همــکاری با بانک مرکــزی، بورس 
انــرژی و ســازمان برنامه و بودجه اشــاره 
کرد و گفت: اجرای سیاســت های اقتصاد 
مقاومتی، مردمی سازی اقتصاد و مشارکت 

مردم در فروش نفت در دستور کار است. 
خجســته مهر با تاکید بر اینکــه این روش 
ظرفیت هــای جدید را برای شــرکت ملی 
نفت برای شــیوه های فــروش دارد ، ادامه 

داد: شرکت ملی نفت ایران در صدد توسعه 
بازاراهای فروش نفت خام و میعانات گازی 
در بورس انرژی با نام گواهی سپرده کالایی 
نفت اســت.وی تاکید کرد: باعث می شود 
عموم مردم با شــکل نوین از پــس انداز و 

سرمایه گذاری رو به رو باشند.
معاون وزیر نفت افزود: با وجود تلاش هایی 
که در گذشته انجام شــده، اما این موضوع 
مهم در بازارهای ایران شــکل نگرفته بود و 
راه های دســتیابی به بازارهای ملی ایجاد 
می شــود و مردم قادر می شــوند بخشی از 
دارایی های خود را به صورت اوراق بهادار با 

پشتوانه نفت سرمایه گذاری کنند.  
وی گفت: ایران به راحتی ایــن اوراق را می 
تواند در بازار داخلی ایجاد کند و گشایشــی 
برای فروش نفــت و کنترل تــورم و ایجاد 

رونق اقتصادی در سطح کلان باشد. 
خجســته مهر با اشــاره به اینکه نقدینگی 
بالایی در کشور وجود دارد که می توان برای 
توسعه صنعت نفت استفاده کرد، افزود: باید 

بلوک های مهم نقدینگی را کشف کنیم. 
وی اظهار داشت: جهش و تحول پتروشیمی 
این نیســت که ظرفیت های بدون پشتوانه 
خوراک ایجــاد کنیم، بنابرایــن باید منابع 
مالی برای تولید خوراک ایجاد شود. بخش 
پایین دســتی حداقل برای تامین خوراک 
مورد نیــاز خود در بــازه ۲۰ تا ۲۵ ســال، 

سرمایه گذاری انجام دهند.
معاون وزیر نفت با اشــاره به اینکه هلدینگ 
های پتروشــیمی ســود بالایی دارند و ما 

خواســتیم ســود پتروشــیمی در بخش 
بالادســتی ســرمایه گذاری کنند تا علاوه 
بر دریافت اصل و فرع پول، برای ۲۰ ســال 
تضمین خوراک داشــته باشــند، گفت: در 
اسفند سال گذشــته نزدیک ۵۰۰ میلیون 
یورو برای جمــع آوری گازهای مشــعل و 
تامین خوراک بیدبلنــد خلیج فارس انجام 
شــد.وی تاکید کرد: فردا تفاهــم نامه ای 
با چنــد هلدینگ پتروشــیمی بــه ارزش 
سه میلیارد دلار امضا می شــود و در مدت 
۶ ماه اطلاعات این میادیــن در یک قرارداد 

محرمانگی در اختیار آنها قرار می گیرد. 
این مقام مســوول با تاکید بر اینکه ســهم 
شرکت ملی نفت ایران از قراردادها ی نفتی 
۹.۴ میلیارد دلار اســت، گفت: حدود ۴.۵ 
میلیارد دلار آن قرارداد اســت و بقیه تفاهم 
نامه است.خجســته مهر افــزود: در میدان 
ارش مصوبه شرکت ملی نفت ایران را داریم 
تا با انتقال ســکو و دکل حفــاری را انجام 
دهیم. طرح توسعه اولیه میدان آرش نهایی 

است و با انتقال دکل کار شروع می شود. 
وی با اشــاره به افزایش طرفیت تولید نفت 
ایران به ۵.۷ میلیون بشکه در روز ادامه داد: 
مهمترین الزام آن سرمایه گذاری است که 

دو روش در این زمینه وجود دارد.
معاون وزیر نفت تاکید کــرد: آرمان گرایانه 
این است که ســرمایه گذاری از بالابه پایین 
باشد اما واقع گرایانه سرمایه گذاری باید از 
پایین به بالا باشــد و مخزن به مخزن شامل 
نگه داشــت توان تولیــد و افزایش طرفیت 

تولید خواهد بود. وی افزود: برای رســیدن 
به ظرفیت تولید ۵.۷ میلیون بشکه، باید ۹۰ 

میلیارد دلار سرمایه گذاری انجام شود. 
خجســته مهر با اشــاره اینکه بــازار نفت 
انعطاف پذیر است، گفت: نفت لزوما کالای 
اقتصادی نیســت و اکنون قیمــت نفت از 
کانال ۱۰۰ دلار عبور کرده اســت.وی ادامه 
داد: قبلا از ما نفت مــی خریدند اما ما امروز 
نفت می فروشیم.معاون وزیر نفت به احیای 
مشتریان جدید نفت ایران اشاره کرد و ادامه 
داد: شــرکت ملی نفت ایران بــه دنبال آن 

است تا حداکثر فروش را داشته باشیم.
وی افزود: هماهنگونه توانستیم تولید نفت 
را به پیش از تحریم ها برســانیم، اکنون نیز 
این ادعــا را داریم تا صادرات نفــت را به دو 
برابر ارتقا دهیم و پایانه های نفتی و ســاز و 
کارها این امکان را دارد تا صادرات را افزایش 
دهیم.خجســته مهر به موضوع تهاتر نفت 
نیز اشــاره کرد و گفت: تاکنون تهاتر نفتی 
با سرمایه گذاری نداشــتیم و تاهتر نفت با 
کالا انجام شده اســت.وی ادامه داد: برخی 
پیمانکاران اخیرا معادل کاری که انجام می 
دهند، تقاضای نفت برای صادرات می کنند 
به شرط انکه تجمعی طلب آنها به اندازه یک 
محموله نفت باشد.مدیرعامل شرکت ملی 
نفت از خنثی کردن تحریم به جای دور زدن 
تحریم ها اشــاره کرد و گفت: اگر مشکلات 
بین المللی مرتفع شــود، صــادرات ۱۰۰ 

درصد افزایش پیدا می کند.
وی با اشــاره بــه اینکه صــادرات نفت ۴۰ 
درصد بالا رفت، ادامه داد: صادرات میعانات 

نفتی به تنهایی ۳.۵ برابر شده است.
خجسته مهر با بیان اینکه دیپلماسی انرژی 
در دولت ســیزدهم به دیپلماســی میدان 
تبدیل شــد، گفــت: مناســبات راهبردی 
بالفعلی با کشور روسیه داریم و در سفر آیت 
الله رییسی به روســیه قراردادهای قطعی و 
تفاهم نامه هایی را به امضا برسانیم و اکنون 
پنج میدان نفتی در ایران توســط شــرکت 
های روس در حال توســعه است و ۲ میدان 

نیز در آینده واگذار خواهد شد. 
بیــن  گازی  ســوآپ  اضافه کــرد:  وی 
ترکمنستان و جمهوری آذربایجان از مسیر 
ایران آغاز شــد که معنای راهبردی مهمی 
دارد که ایران قابل اتکا است و می تواند هاب 

انرژی منطقه و تامین کننده آن باشد.
معاون وزیر نفت، به امضای تفاهم نامه بین 
ایران و جمهوری آذربایجان اشــاره کرد و 
گفت: هنوز برای توسعه مشترک در خزر به 

توافق نرسیده ایم.

قائم مقام وزیـر صمت:

سخت افزار جدیدی برای کالابرگ ایجاد نمی شود
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خانه  هنر   میرا

وزیر اقتصاد: 
تغییر سیاست حمایتی دولت مورد اجماع 

کارشناسان اقتصادی است

سخنگوی شورا در نشست خبری:

ح تغییر  شورای نگهبان طر
ساعت رسمی کشور را تایید کرد

 انتقال گاز فاز ۱۲ به خشکی در زمستان امسال

 افزایش ۱۰ هزار بشکه ای تولید نفت
 از لایه نفتی پارس جنوبی

 آغاز به کار سامانه جدید

و  وسازان با هم خودر همه خودر
عرضه می کنند
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وزیر دفاع: 

تولید قدرت و اقتدار بازدارنده را با شتاب بیشتر ادامه خواهیم داد

سخنگوی شورا در نشست خبری:

ح تغییر ساعت رسمی کشور را تایید کرد شورای نگهبان طر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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ارزیابی و نقد سیاست های جمعیتی در ایران
دکتر شهلا کاظمی پور    سیاســت و برنامه های جمعیتی مجموعه ای 
از اندیشــه ها و تصمیمات جمعیتی اســت کــه در راه منطقی کردن و 
هماهنگ ســاختن ارکان و نهادهای اجتماعی و اقتصادی و مقررات و 

نظامات آنها اتخاذ می گردد.
جامعه ایران در چند دهه اخیر تحولات جمعیت شناختی چشمگیری 
از جمله کاهش باروری را تجربه کرده است. طی دو دهه گذشته میزان 
باروری در ایران، به زیر ســطح جایگزینی یعنی کمتــر از دو فرزند به 
ازای هر زن، رسیده است، از طرفی محققان توســعه، بر این عقیده اند 
که از میان ســرمایه های فیزیکی، تکنولو    ژیکی و انســانی، آنچه که در 
مسیر تحولات تمدنی غرب مهم و مؤثر بوده است، متغیر کلان سرمایه 

انسانی و اهمیت و بهره وری صحیح از آن می باشد.
لذا این امر مســئولین و برنامه ریزان کشــور را به تکاپو واداشته که در 
راســتای ایده های افزایش باروری سیاســت هایی را اتخــاذ نمایند. 
تبعات جمعیتی و اجتماعی - اقتصادی کاهش شــدید میزان باروری، 
دولتمردان و سیاســتگذاران جامعــه ایران را وادار بــه تجدیدنظر در 
سیاســت های جمعیتی و تصویب و اجــرای برنامه هایــی به منظور 
جلوگیری از پیر شدن جمعیت در سال های آینده و تشویق خانواده ها 

به زاد و ولد بیشتر نموده است.
به همین جهت، برای حفظ جوانی جمعیت و دســتیابی به جامعه ای 
پیشرفته، در تدابیر سند الگوی اســلامی ایرانی پیشرفت،  یک تدبیر به 
این امراختصاص یافته اســت، با عنوان:  تنظیم نرخ باروری در بیش از 
سطح جانشینی با رفع موانع و فراهم آوردن زمینه های مناسب و اجرای 
سیاستهای حمایتی  می توان گفت سیاســت های جمعیتی در ایران 
عمدتا با رویکرد تأثیرگذاری بر حجم و رشد جمعیت و صرفا بر افزایش 
فرزندآوری تأکید دارند. و هیچکدام از این سیاست ها، به عوامل و موانع 
موثر بر کاهش باروری کــه در دیدگاه های مختلف مطرح شــده و در 
تحقیقات متعدد نیز تأثیر آنها بر کاهش باروری در کشور نیز تأیید شده 

است، توجهی نداشته اند.
 از این رو در راستای کارآمدی هر چه بیشــتر سیاست های جمعیتی، 

بایسته هایی بدین شرح تاکید می گردد:
سیاســت جمعیتی باید از حوزه باروری و برنامه ریــزی خانواده فراتر 
رفته و تمامی رفتارهای اجتماعی و انســانی که بر متغیرهای جمعیتی 
تاثیر می گذارند را در بر گیرد. عــده ای معتقدند که باروری یک پدیده 
زیستی است و باید با توجه به بافت نهادی هر جامعه، آن را مطالعه کرد، 
یکی از وظایف اصلی به هنگام تدوین سیاست های جمعیتی، مشخص 
کردن متعیرهای جمعیت شناختی است که می توان از طریق مداخله 
و سیاست گذاری اصلاح گردند، و سیاســت گذاری های فعال معطوف 
به علل و ریشــه معضلات جمعیتی هســتند و تلاش می کند تا شرایط 

و روندهای جمعیت شناختی را حتی المقدور تحت تأثیر قرار دهند.
نکته مهم دیگر اینکه، سیاست های نوین خانواده بایستی غیر اجباری 
باشــند، از حقوق ســلامت باروری افراد حمایت کنند و به افراد اجازه 

دهند ، آگاهانه تصمیم های باروریشان را اتخاذ کنند.
یکی از نخستین و مهمترین گام ها برای ساماندهی چالش های جمعیت 
شــناختی، نائل آمدن به یک اجماع و توافق نخبگانی است. تا اعتماد و 
مشــارکت تمامی گروههای موثر و تعیین کننده در تنظیم و اجرای این 
قبیل راهکارها و سیاست ها جلب گردد. سیاست های فعلی جمعیتی در 
کشور، به برخی از موارد فوق توجهی نداشــته و لذا یا به مرحله اجرا در 

نیامده اند و یا ممکن است در اجرا به هدف های خود نرسند.
پیشنهادات:

با توجه به اینکه هدف اساســی در تدوین تدابیر ســند الگوی اسلامی 
ایرانی پیشرفت، بالندگی و پیشــرفت همه جانبه کشور است و یکی از 
بنیان های اساسی جامعه داشتن جمعیت جوان، ســالم و با کیفیت و 
بهره وری بالا می باشــد،  لذا می بایســت علاوه بر حفظ و تداوم جوانی 
جمعیت در کشــور، به حجم بــالای جمعیت جوان فعلی توجه شــود 
تا  قبل از خارج شــدن جمعیت کشور ) حدود ســال ۱۴۲۰(، از پنجره 
فرصت جمعیتی، می بایست برای سالم زیستی و توانمندسازی جوانان 
و دستیابی آنها  به اشــتغال تام با بازده بالا، برنامه ریزی های زیربنایی 

بعمل آید.
با توجه به نظریات مربوط به کاهش باروری که بسیاری از آنها به دفعات 
در تحقیقات انجام شــده در کشــور نیز مورد تأیید قرار گرفته اند، برای 
سیاســت گذاری در مورد افزایش فرزندآوری می بایســت اقداماتی در 
زمینه بر طرف کــردن میزان بیکاری جوانان و نــا امنی های اقتصادی، 
کاهش بار اقتصادی هزینه پرورش فرزندان، فرهنگ سازی جهت ساده 
زیســتی و کاهش تجمل گرایی و مهمتر از همه فرهنگ سازی برای بر 

طرف کردن نابرابری های جنسیتی در سطح خانواده بعمل آید.

عضو کمیسیون انرژی مجلس تاکید کرد
 یکی از نگرانی های جدی ما تامین آب و برق 

در فصل تابستان است

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: در حوزه 
برق با رقمی حدود ۱۴ هزارمگاوات کمبود در تولید مواجه هستیم که 

این رقم خود را در خاموشی ها نشان خواهد داد.
پرویز محمد نژاد، با اشــاره به کاهش منابع آبی کشور و ضرورت صرفه 
جویی در مصرف، بیان کرد: قطعا در تابستان پیش رو مانند سالیان قبل 
هم در حوزه آب و هم در حوزه برق با مشکل مواجه خواهیم بود. در این 
چند سال اخیر ما سعی کردیم از مجموعه منابع موجود استفاده بهینه 

داشته باشیم. این روند نیز باید ادامه پیدا کند.
وی در ادامه اظهار کرد: این موضوع که ما بخواهیم در کوتاه مدت منابع 
خود را به میزانی ارتقا دهیم که هم در ایــام پیک و هم در ایام غیر پیک 
پاسخگوی نیاز در حوزه آب و برق باشد، سخت است. سالیان سال است 
که ما در تامین آب و برق با تراز منفی مواجه هستیم. یکی از نگرانی های 

اساسی ما در حوزه تامین آب و برق در تابستان پیش رو می باشد.
نماینده مردم لنگرود در مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: اکنون 
هم در حوزه آب میــزان تولید ما کمتر از میزان مصرف اســت و هم در 
حوزه برق میزان مصــرف بیش از میــزان تولید اســت. اختلاف بین 
تولید و مصرف نیز رقم بالایی اســت. در حوزه برق مــا با رقمی حدود 
۱۴ هزارمگاوات کمبود در تولید مواجه هســتیم که این رقم خود را در 
خاموشی ها نشان خواهد داد. خاموشی نیز به هر شکلی موجب نگرانی 

خواهد شد.
وی در ادامه تاکید کرد: تنها راهی کــه موقتا پیش رو ما بوده و می تواند 
ما را از این مرحله عبور دهد، مدیریت منابع است. باید به طور جدی این 
موضوع دنبال شــود. اما مدیریت منابع نیز تا حدی پاسخگو بوده و نمی 

تواند به طور کلی کمبود آب و برق را جبران کند.

یادداشت

تریبون

رئیس جمهور با اشاره به کاهش چشمگیر آمار قربانیان 
و مبتلایان بیماری کرونا در کشور به مسئولان وزارت 
بهداشت توصیه کرد با اســتفاده از این فرصت نسبت 
به تهیه شناســنامه ســلامت و تکمیل بانک اطلاعات 

سلامت شهروندان اقدام کنند.
 آیت الله  ســید ابراهیم رئیسی در جلســه ستاد ملی 

مقابله بــا کرونا با اشــاره به کاهش چشــمگیر آمار 
قربانیان و مبتلایان کرونا، از زحمات و تلاش های کادر 
درمان کشــور برای صیانت از جان مردم و همچنین 
مشارکت و همکاری دســتگاه های مختلف با وزارت 
بهداشــت برای تامین نیازهای کادر درمان قدردانی 

کرد.

رئیس جمهــور در عین حال بر تــداوم آموزش های 
عمومی و همچنیــن تقویت پیشــگیری و نظارت بر 
رعایت دستورالعمل های بهداشــتی تاکید و با توجه 
به کاهش شــدت شــیوع کرونا به مســئولان وزارت 
بهداشــت توصیه کــرد از ایــن فرصت بــرای تهیه 
شناســنامه و تکمیل بانک اطلاعات ســلامت آحاد 

جامعه استفاده کنند.
رئیســی همچنین گفت: همه بیمارستان ها و مراکز 
درمانی کشــور و مجموعه هلال احمر باید با تجهیز 
امکانات و تامین داروهــا، همواره آمادگی خود را در 
برابر ســویه های جدیــد و احتمالی بیمــاری کرونا 

حفظ کنند.

رایزن ســفارت فلســطین گفت: رژیم صهیونیستی با 
اقدامات وحشیانه خود نشان داد که از حقیقت واهمه 
دارد.محمد مصطفی جهیر، با اشاره به محکومیت رژیم 
صهیونیســتی از ســوی مردم ایران در پی به شهادت 
رساندن خبرنگار فلسطینی الجزیره، گفت: واکنش ها 

در کل دنیا نسبت به این عمل جنایتکارانه بسیار عالی 
بود. همه از مسئله فلسطین حمایت کردند.

رایزن ســفارت فلســطین در تهران اضافه کرد: مایلم 
از جمهوری اســلامی ایران، از رئیس جمهور، وزارت 
امور خارجه، مجلس شورای اسلامی و تمام موسسات 

و رســانه های گروهــی بــه خاطر حمایت هایشــان 
سپاسگزاری کنم.وی افزود: این عمل وحشیانه نشان 
داد که رژیم صهیونیســتی از حق و حقیقت ترس دارد 
و هر صدایی کــه بخواهد حقیقت ظلمــی که بر ملت 

فلسطین می شود را نشان بدهد، آن را خفه می کنند.

مصطفی جهیر در پایان گفت: من از تمام رســانه های 
گروهی، به خصــوص خبرنگارانی کــه در این زمینه 
بیانیه ای صــادر کردند تشــکر می کنــم و امیدوارم 
ان شاءالله روزی فرا برســد که این مصاحبه ها در قدس 

آزادشده، انجام شود.

رئیس جمهوری

سفارت

خریدار   وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای 
مسلح گفت: ماموریت اصلی این وزارتخانه 
پشــتیبانی تجهیزاتــی و تســلیحاتی از 
نیروهای مســلح و تولید اقتدار ملی اســت 
که با شتاب هرچه بیشــتر در دولت مردمی 

و انقلابی انجام خواهد شد.
به گــزارش روابــط عمومــی وزارت دفاع، 
همایش مدیران ارشــد وزارتخانه مزبور با 
محوریت سیاستگذاری و اتخاذ راهبرد های 
میانبر و تســریع کننده برای تحقق شــعار 
سال»تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرین« 
با حضور روســای ســازمان های عقیدتی 
سیاســی و حفاظت اطلاعــات و مجموعه 
مدیران ارشد ستاد سازمان ها و بخش های 

تابعه برگزار گردید.
امیر ســرتیب آشــتیانی در این مراســم با 
بیان اینکه مدیــران باید به ماموریت اصلی، 
اهداف و سیاست های ســازمانی شناخت و 
اشراف کامل داشته باشند افزود: پشتیبانی 
از ســازمان های نیروهای مســلح در ابعاد 
مختلف بنیه دفاعی و ارتقاء توانمندی های 

فنی و تجهیزاتی، رصد تهدیدات و تحولات 
بین المللی و دستیابی به علم و فناوری های 
پیشــرفته روز دنیا از جمله وظایف اساسی 
اســت که همواره بایســتی مــورد دغدغه 

مدیران و کارکنان قرار گیرد.
وی با اشاره به شعار سال که با هوشمندی 
و آینده نگــری حکیمانه و لحــاظ نمودن 
وضعیت کشور از ســوی فرماندهی معظم 
کل قوا حضــرت امام خامنــه ای )مدظله 
العالی( انتخاب شده اســت، تمامی طرح 
ها، برنامــه هــا و فعالیت هــای اجرایی 
تدوینــی وزارت را بــا اهتمام بــه تحقق 
کامل آن اعلام نمــود و هم افزایی، وحدت 
و یکپارچگی در صف و ســتاد، همچنین 
شایســته گزینی، تعاملات درون و برون 
ســازمانی و اولویت بخشــی به تحقیق و 
پژوهش را عامل موفقیت در اجرای برنامه 
ها دانســت ودر این رابطه بر نظم و انضباط 
و تبعیــت پذیری به عنوان پیشــران همه 

فعالیت ها تاکید کرد.
وزیر دفاع در بخش دیگری از سخنان خود 

با اشــاره بــه توانمندی هــا و ظرفیت های 
وزارت دفاع به ویــژه در زمینه فناوری های 
مشــترک با بخش های غیــر نظامی گفت: 
همسو و هم راستا با سیاســت ها و اقدامات 
دولت برای تحقق شعار ســال، وزارت دفاع 
آمادگی دارد سایر مجموعه های کشوری را 
در حوزه تولید و انتقــال دانش فنی کمک و 

یاری نماید.
وی در ادامه افــزود: آمریــکا در راس نظام 
ســلطه و ایادی ظالــم و جنایتــکارش از 
جمله رژیم غاصب صهیونیســتی به عنوان 
دشمنان قســم خورده جمهوری اسلامی 
ایران در مناقشات اخیر منطقه نشان دادند 
که به دنبال یک جانبه گرایی، تحمیل اراده 
خود به ملت ها، اختلاف افکنی و دامن زدن 
به جنگ بین کشورها بوده و از کشتار مردم 
بیگناه هیچ ابایی ندارند؛ لــذا برای مقابله با 
تهدیــدات، تولیــد قــدرت و افزایش توان 
بازدارندگی کشــور از جملــه اهداف اصلی 
اســت که به همت سلحشــوران نیروهای 
مســلح و وزارت دفاع با جدیــت پیگیری 

خواهد شــد و بر این اساس توســعه روابط 
هدفمند با همسایگان، تعامل و چند جانبه 
گرایی، توجه به سیاســت خارجی اقتصاد 
محور و همچنیــن حفــظ و تقویت جبهه 

مقاومت در دستور کار قراردارد.
گفتنی اســت در این همایش، مســئولان 

مربوطه برنامه هــا و اقدامات اجرایی تدوین 
شده در راستای سیاست های تحولی دولت 
محترم مرتبط با پیاده سازی اهداف و تحقق 
شــعار ســال را برای بخش هــای مختلف 
وزارت، حســب مأموریت هــا و وظایــف 

سازمانی ارائه و تشریح نمودند.

آموزش های عمومی برای رعایت دستورالعمل های بهداشتی تداوم یابد

رایزن سفارت فلسطین:رژیم صهیونیستی از حقیقت واهمه دارد

زهرا علیدادی   ســخنگوی شورای گفت: 
طرح تغییر ســاعت رسمی کشــور هم در 
جلسه اخیر شــورای نگهبان بررسی شد و 
مغایر قانون اساسی و شرع مقدس شناخته 

نشد.
هادی طحان نظیف، ســخنگوی شــورای 
نگهبان در نشســت خبری اعلام کرد: طرح 
جهــش تولید دانــش بنیان چنــد بار بین 
مجلس و شــورای نگهبان در رفت و آمد بود 
که بالاخره چهارشــنبه هفته گذشــته در 
شورای نگهبان بررسی شــد و مغایر با شرع 

مقدس اسلام و قانون اساسی شناخته نشد.
وی بیان کرد: طرح تغییر ســاعت رســمی 
کشور هم در جلسه اخیر شــورای نگهبان 
بررســی شــد و مغایر قانون اساسی و شرع 

مقدس شناخته نشد.
سخنگوی شورای نگهبان تاکید کرد: زمان 
اجرای مصوبه تغییر ساعت رسمی کشور از 
ابتدای سال ۱۴۰۲ خواهد بود و دستگاه ها، 
زمان مناســب دارند تا مقدمات اجرای این 
قانون را فراهم کنند. بنابراین از ابتدای سال 

آینده دیگر ساعت ها تغییر نخواهد کرد.
ســخنگوی شــورای نگهبان افزود: در این 
قانون، ساعت رســمی کشور و ساعت کاری 
ادارات از یکدیگــر تفکیک شــد و دولت با 
توجه به شــرایط جغرافیایی، اختیاراتی در 
ســاعت کاری دارد.طحــان نظیف تصریح 
کرد: طرح مدیریــت داده ها و اطلاعات ملی 
چند جلسه در شــورای نگهبان بررسی شد 
که چند ایراد داشت و جهت رفع ایرادات، به 

مجلس شورای اسلامی ارجاع شد.
وی با بیان اینکه طــرح تمدید زمان تحویل 
قیر ســال ۱۴۰۰ هم در شــورای نگهبان 
بررسی شد، اظهار داشت: این طرح یکسری 
مغایرت ها با قانون اساســی دارد و باید رفع 
شــود. موافقان و مخالفان زیادی درباره این 
طرح وجود داشت که ما نظر آنان را شنیدیم 

و سپس اعلام نظر کردیم.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه چرا شــورای نگهبان قبلًا به 
طرح تغییر ساعت رســمی کشور ایراد فنی 
گرفته بــود، در حالی که شــورای نگهبان 
باید مصوبات را از نظر مطابقت آن با شــرع 
مقدس و قانون اساسی بررسی کند، افزود: 
هر نهادی باید در راســتای وظایف خود کار 
تخصصی انجام دهد. وظیفه شورای نگهبان 
بررســی مصوبات از لحاظ تطابق آن با شرع 
مقدس و قانون اساسی است. البته تشخیص 
مغایرت های مصوبات، نتیجه بررســی های 

مقدماتی و کارشناسی است. ما وارد حیطه 
وظایف دستگاه ها نمی شویم و فقط بررسی 

کارشناسی را در دستور کار داریم.
طحان نظیف درباره برگزاری اخیر نشست 
ســخنگویان قوای ســه گانه، بیــان کرد: 
نشست های ســخنگویان قوای سه گانه در 
جهت افزایش تعامل قوا با حفظ اســتقلال 
آنــان اســت. مــا وارد حیطه های ســایر 
دســتگاه ها نمی شویم. کشــور مشکلات 
اقتصادی دارد و همه دســتگاه ها باید برای 
حل مســائل مــردم کمک کننــد و ما هم 
در حیطــه اختیارات و وظایــف خود عمل 
می کنیم.وی درباره ســیاه نمایی برخی از 
رســانه ها از وضعیت کشــور، گفت: فضای 
سیاسی کشــور باز و آزاد اســت و گروه ها 
و احزاب و فعــالان سیاســی آزادند که در 
چارچــوب قانــون اظهارنظر کننــد اما در 
شــرایط فعلی باید بیش از گذشته به حفظ 

قانون پایبند باشند.
ســخنگوی شــورای نگهبان درباره طرح 
شفافیت قوای سه گانه و نظر شورای نگهبان 
هم اظهار داشــت: شــفافیت موضوع مهم 
و مورد توجه ای اســت. این طــرح در حال 
بررسی و تصویب است. متن نهایی و مصوبه 
مجلس را باید دریافت کنیــم و اگر مغایر با 

قانون اساسی و شرع باشد، اعلام می کنیم.
طحان نظیف در پاسخ به ســوالی مبنی بر 
اینکه شــورای نگهبان درباره کاهش ورود 

پرونده ها به قوه قضائیه چه اقدامی می کند، 
گفــت: وظیفه شــورای نگهبــان تطبیق 
مصوبات با شــرع و قانون اساسی است، اما 
از هر گونه طــرح و لایحه کارشناســی در 
این راســتا اســتقبال می کنیم و از طریق 
پژوهشــکده شــورای نگهبان هــم به هر 
نهادی که بخواهد، کمک های کارشناســی 
می کنیم.وی در پاســخ به ســوالی مبنی 
بر اینکه چرا مجلس درباره اســتخدام و به 
کارگیری نیرو در مجلس شــورای اسلامی، 
مجمع تشــخیص مصلحت نظــام و وزارت 
اطلاعات و چند دســتگاه دیگر استثنا قائل 
شده اســت، تصریح کرد: این موارد را باید از 
مجلس بپرسید. هرچند این بحث، چندین 
دستگاه را شامل می شود.سخنگوی شورای 
نگهبان ادامه داد: این دســتگاه ها مقررات 
استخدامی خاص خودشــان را دارند و بی 
ضابطه نیستند. شاید اقتضای استقلال این 
دستگاه ها موجب شده که با ضابطه خاصی 

این کار را انجام دهند.
طحان نظیف در پاسخ به ســوالی مبنی بر 
اینکه در صورتی که وزارت کشــور اقدامی 
بــرای برگــزاری الکترونیکــی انتخابات 
انجام ندهند، آیا شــورای نگهبــان به این 
موضــوع ورود خواهد کرد، گفت: شــورای 
نگهبان ناظر انتخابات اســت و طبیعتاً رأساً 

نمی تواند به این موضوع ورود کند.
وی تاکیــد کــرد: اقدامات و پیشــنهادات 

باید از طرف وزارت کشــور به عنوان مجری 
انتخابات آغاز شــود و طبیعتــاً ما هم آن ها 
را بررســی می کنیم. مــا در ابتدا و رأســاً 
نمی توانیم نسبت به این موضوعات، اقدامی 

داشته باشیم.
سخنگوی شــورای نگهبان درباره مصوبه 
اخیر دولت دربــاره واردات خــودرو و نظر 
هیئت نظارت مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام در ایــن بــاره، تصریح کــرد: درباره 
جزئیــات ایــن مصوبــه اطلاعی نــدارم و 
نمی دانم که نظر هیئت عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام درباره این موضوع 
چیســت. بهتر است از مســئولان این نهاد 
ســوال کنید.طحان نظیف درخصوص نظر 
شــورای نگهبان درباره طرح اصلاح قانون 
انتخابات مجلس شــورای اســلامی که در 
حال بررســی در کمیســیون های مجلس 
است، گفت: اصلاح قانون انتخابات مجلس 
شورای اســلامی ضرورت دارد و ما هم این 
مطالبه را داریم تا این اصلاحیه به انتخابات 

سال آینده مجلس برسد.
وی اظهار داشــت: اصلاح قانــون انتخابات 
به همت بیشــتری نیاز دارد. البته مجلس 
تلاش هایــی را در ایــن زمینه انجــام داده 
اســت کــه امیدواریم بــه نتیجه برســد. 
امیدواریم انتخابــات مجلس آینده با قانون 
جدید برگزار شود. شــورای نگهبان آماده 
همکاری مشــورتی با مجلس درباره اصلاح 

قانون انتخابات است.ســخنگوی شــورای 
نگهبان در پاسخ به ســوالی در مورد اصلاح 
قانون انتخابات مجلس و رویکرد تناســبی 
و اســتانی در این اصلاح، گفــت: اخیراً در 
شــورای نگهبان درباره تناســبی و استانی 
شــدن انتخابات مجلس شــورای اسلامی 
بحثی مطرح نشده است.وی اظهار داشت: 
جلساتی در مجلس در این باره برگزار شده، 
اما به طور مشــخص ما در شــورای نگهبان 
بحث جدیدی در مورد این طرح نداشتیم و 

در این باره اساساً پیشنهادی نداشتیم.
ســخنگوی شــورای نگهبــان در رابطه با 
آخریــن وضعیت قانون انتخابات ریاســت 
جمهوری، گفــت: آخریــن مرحله مربوط 
به یک سال گذشته اســت و مصوبه مجلس 
به شــورای نگهبان ارســال شــد. شورای 
نگهبان نیز اعــلام کرد که ایــرادی به این 
مصوبه ندارد اما ایراد هیئــت عالی نظارت 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام همچنان 

پابرجاست.
وی درباره اصلاح قانون انتخابات شــوراها، 
اظهار داشت: اصلاح قانون انتخابات شوراها 
در دســتور کار کمیســیون های تخصصی 
مجلس اســت امــا نماینده ای از شــورای 

نگهبان در این جلسات شرکت نکرده است.
طحان نظیف در پاســخ به ســوالی درباره 
اینکه چرا اســم شــورای نگهبان در طرح 
شــفافیت قوای ســه گانه نیســت، گفت: 
شــورای نگهبان اساســاً مصوبه ندارد و در 
مورد مصوبات اظهارنظر می کند.وی تاکید 
کرد: بنده دوستان را به سامانه جامع نظرات 
شورای نگهبان ارجاع می دهم. این سامانه 
حاوی تمام متن های طرح ها و لوایح اســت 
و مشــروح مذاکرات شــورا در آنجا موجود 
است. ما همیشه پیشتاز شفافیت بودیم اما 
علت اینکه چرا اسم ما در این طرح نیست را 

باید از نمایندگان مجلس بپرسید.
سخنگوی شــورای نگهبان درباره مسئله 
نظام پارلمانی دومجلسی، گفت: این مسائل 
بحث های علمی، کارشناســی و پژوهشی 
است و در این جلسه فرصت طرح آن نیست.
وی بیان کرد: این بحث مشخصاً در شورای 
نگهبان مطرح نشده اســت، اما دانشگاه ها 
باید حتماً به این مســائل حقــوق عمومی 
بپردازند. سازوکار بازنگری در قانون اساسی 
مشخص است و هیچ بن بستی وجود ندارد. 
طبیعتاً اگر ســیر قانونی آن طی شود، ما هم 

استقبال می کنیم.
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 وزیر تعاون تاکید کرد
وزی وزارت مردم برای پاسخ   اهتمام شبانه ر

به سوالات یارانه ای خانوارها
 وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: گروه های پاســخگویی وزارت 
مردم به صورت شــبانه روزی پاســخگوی درخواســت ها و ســوالات 

خانوارها درباره عدالت بخشی به پرداخت یارانه ها هستند.
»حجت الله عبدالملکی« درخصوص بازدیــد »محمد مخبر« معاون 
اول رئیس جمهور از ســامانه تلفنی رســیدگی به شکایات و سوالات 
مردمی در اجرای طرح »مردمی ســازی و توزیــع عادلانه یارانه ها«، 
اظهار داشــت: اجرای این طرح ملی ســوالات و دغدغه هایی را برای 
مردم به وجــود آورد که نیازمند شفاف ســازی و همراهی همه جانبه 

است.
وی افزود: عدالت در توزیع یارانه ها و کاهش فاصله طبقاتی مورد تاکید 

رئیس جمهور است که تلاش می شود این مهم محقق شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشــاره به آثار مثبت اجرای این طرح 
برای اقشار و دهک های پایین جامعه، ادامه داد: پس از اجرای این طرح 
»ضریب جینی« در کشــور وضعیت مناســبی پیدا می کند و شاخص 

های اقتصادی بهبود می یابد.
عبدالملکی بیان داشــت: همزمان با پرداخت این یارانه برای مردم، 
تیم های پاســخگویی به ســوالات مردم در ســامانه تلفنی مستقر 

شدند.
وی بر به روز رســانی و پشــتیبانی از ســامانه تاکید کرد و گفت: در 
چهار روز اجرای طــرح ۲ میلیون تماس و مراجعه به ســایت انجام 
شــده و اعتراضات یک میلیون و ۵۰ هزار نفر ثبت شــده که در حال 

بررسی است.
در جریان این بازدیــد معاون اول رئیــس جمهور و وزیــر رفاه ضمن 
گفت و گوی صمیمــی و قدردانی از زحمات اپراتورهای ســامانه های 
تلفنی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، به تمــاس تلفنی چند نفر از 
هموطنان که با این سامانه تلفنی تماس گرفته بودند، درخصوص طرح 

مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها پاسخ دادند.
ســامانه ۶۳۶۹ وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی بــرای راهنمایی و 
پاسخگویی مردمی که از دریافت یارانه ها در طرح جدید دولت جا مانده 
اند و سایر سوالات یارانه ای، در سه شیفت و با ۱۲۰ اپراتور که از جامعه 

معلولان کشور هستند.
افراد می توانند برای ثبت شــکایت ها به ســایت حمایت معیشــتی 
گویــای  تلفــن  و   https://hemayat.mcls.gov.ir آدرس  بــه 

۰۹۲۰۰۰۰۶۳۶۹ مراجعه کنند.

سرنوشت تامین ارز پس از اصلاح ارز ۴۲۰۰ تومانی
ســرانجام پس از حضور چند ســاله و همراه با رانت های گســترده ارز 
۴۲۰۰ تومانی در اقتصاد ایران، با آغــاز اصلاح نظام پرداخت یارانه های 
پنهان و ارز ترجیحی قرار اســت تا تخصیص ایــن ارز به واردکنندگان 
متوقف و مســتقیم به مردم پرداخــت و واردات کالاهای اساســی نیز 

مبتنی بر ارز نیمایی انجام شود.
 

در حال حاضر دولت ســیزدهم اصلاح یارانه های پنهان و ارز ۴۲۰۰ 
تومانی را کلید زده و روند پرداخت یارانه ها با مبالغ جدید آغاز کرده 
اســت که بر این اســاس، یارانه جدید پرداختی جایگزین یارانه ۴۵ 
هزار و ۵۰۰ تومانی و معیشتی شده و این یارانه برای سه دهک اول با 
مبلغ ۴۰۰ هزار تومان و دهک بین چهــار تا ۹ مبلغ ۳۰۰ هزار تومان 

است.  
این اصلاح که در راســتای حذف رانت و فسادهای شکل گرفته در روند 
پیشــین پرداخت یارانه ها به خصوص تخصیــص ارز ترجیحی صورت 
گرفته، به معنی حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی نیست بلکه این ارز که پیش از 
این به واردکنندگان پرداخت می شد، قرار اســت منابع آن مستقیم به 

مردم پرداخت خواهد شد.
در این زمینــه، گفته رئیس جمهوری نیز مبنی بــر اینکه ارز ترجیحی 
حذف نشــده بلکه آن را از اول زنجیره به آخر زنجیره که مصرف کننده 

باشند منتقل می کنیم، این موضوع را تایید می کند.
ماجرای تصمیم دولت بــه اصلاح نظام یارانه هــا و توقف تخصیص ارز 
۴۲۰۰ تومانی بــه واردکندگان به این برمی گردد کــه ارز ترجیحی در 
ســال ۱۳۹۷ در اقدامی عجیب برای تمامی واردات در دستور کار قرار 
گرفت و طول نکشــید که صدای رانت و فســاد آن بلند شد تا وقتی که 
لیست مشمولان به ۲۵ قلم محدود و در دو ســال اخیر برای هفت کالا 

حفظ شد.  
اما در این فاصله حدود چهار ســاله نیز با رشــد قیمت ارز در بازار و 
ســامانه نیما، رانت ارز ۴۲۰۰ نیز سنگین تر شــد آنهم در شرایطی 
که کالای رســیده به دســت مردم منطبق با نرخ ارز دریافتی نبود؛ 
بنابراین با گذشــت زمان رانت ایــن ارز و تصمیم بــرای حذف این 
فساد جدی تر می شــد تا کنار گذاشته شــدن ارز ۴۲۰۰ تومانی از 
چرخه اقتصادی ایران به صورت جدی در بودجه ســالجاری مطرح 

و تصویب شد.
براین اساس، به دولت اختیار داده شــد تا نسبت به حذف ارز ترجیحی 
مشروط به پرداخت منابع حاصل از این امر به صورت نقدی یا کالابرگ 
اقدام کند که اکنون دولت این موضوع را به صورت تدریجی با پرداخت 
یارانه  نقدی جدید تا زمان فراهم شــدن زیرساخت های لازم برای ارائه 

کالابرگ ها کلید زده است.
فارغ از این، با اینکه گزارش دقیقی از تامین ارز واردات در ســال ۱۳۹۷ 
با ارز۴۲۰۰ تومانی در دست نیســت اما اعلام رئیس کل بانک مرکزی 
بیانگر این است که در سال های اخیر بیش از ۷۰ میلیارد دلار ارز ۴۲۰۰ 

تومانی برای واردات تخصیص داده شد.
با آغاز اصلاحــات در روند پرداخت یارانه ها، نحــوه تامین ارز برای 
واردات کالاهای اساســی حائز اهمیت اســت کــه توضیح رئیس 
کل بانک مرکزی در این زمینه حاکی از آن اســت کــه تامین ارز 
برای واردات کالاهای اساســی در شــرایط جدید تسهیل می شود 
و اصلاح ارز ۴۲۰۰ تومانی نیز به ایــن وضعیت کمک می کند زیرا، 
در گذشــته فقط بانک مرکزی تامین کننــده ارز واردات کالاهای 
اساســی بود اما در شــرایط جدید در ســامانه نیما نیز تامین ارز 

خواهیم داشت.
طبق گفته صالح آبادی با افزایش درآمدهای ارزی نســبت به گذشته و 
متنوع شــدن کانال های تامین ارز در پی افزایش قیمت و میزان فروش 
نفت و فرآورده هــای نفتی،   مشــکلی در تامین ارز بــه خصوص برای 

واردات کالاهای اساسی وجود نخواهد داشت.
وی همچنین یکی از فواید اصــلاح ارز ۴۲۰۰ تومانی را کاهش میزان 
واردات کشور می داند و رئیس ســازمان برنامه و بودجه نیز، اصلاح ارز 
ترجیحی و فروش ارز دولتی به نرخ نیمایــی را عاملی برای جمع کردن 

ریال و حذف رانت اعلام کرده است.

بازار

وزیر امور اقتصــادی و دارایی گفت: تغییر سیاســت 
حمایتی دولت به جای اختصاص پرفساد ارز ترجیحی 
برای کالاها به حمایت از مصــرف کننده، مورد اجماع 

کلی صاحب نظران و کارشناسان اقتصادی است.
 ســید احســان خاندوزی عصر جمعه در نشســت با 
اعضای شــورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
به تشریح ابعاد مختلف طرح اصلاح یارانه ها پرداخت و 
گفت: تغییر سیاست حمایتی دولت به جای اختصاص 
پرفســاد ارز ترجیحی برای کالاها به حمایت از مصرف 
کننده از جهت تحلیل اقتصــادی و تأثیرات اجتماعی 
آن در دراز مــدت، مورد اجماع کلــی صاحب نظران و 

کارشناسان اقتصادی است.

وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: در اســناد 
سیاست گذاری کشور در سال های گذشته 

نیز این اتفاق، مورد تأکید بوده است.
خاندوزی خاطرنشان کرد: از ۲۴ قلم کالایی 
که در سال ۱۳۹۷ مشمول ارز وارداتی ارزان 
بودند ۱۸ قلم آنها مانند واردات برنج، واردات 
چای، اقــلام مرتبط با گوشــت قرمز و مانند 

اینها در دوره دولت قبل حذف شــد؛ این درحالی بود 
که حمایت از مصرف کننده در کنار حذف این کالاها از 
سوی دولت قبل وجود نداشت و این امر سبب افزایش 
چند برابــری قیمت آن کالاهــا بدون وجــود برنامه 
حمایتی شد.ســخنگوی اقتصادی دولت افزود: حذف 

۶ قلــم کالای باقیمانده مــورد حمایت ارز 
ترجیحی را مرحله کنونی این طرح دانست و 
گفت: هدف ما بر حمایت از مصرف کننده در 
کنار حذف این کالاها از لیســت حمایت ارز 

ترجیحی بوده است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی تصریح کرد: بنا 
بر قانون، دولت باید این ۶ قلم باقیمانده را در 
سال گذشــته حذف می کرد؛ نهایتاً به دلایل مختلفی 
این موضوع به امســال موکول شد و از آن ۶ قلم، دو قلم 

نان و دارو از لیست کنار گذاشته شدند.
وی با اشــاره به حذف ۴ کالای باقیمانــده در روزهای 
اخیر افزود: ایــن کالاها به دلیل مضطر بــودن آنها در 

مرحله آخر از لیست حمایت ارز وارداتی ارزان از سوی 
دولت حذف شدند؛ و سعی شــد تبعات این موضوع با 

پرداخت ما به التفاوت قیمت ها به مردم جبران گردد.
خاندوزی بیان داشت: برای دولت قابل پیش بینی بود 
که در این فرآیند، کشور ما با یک نفع بلندمدت؛ جهت 
کاهش فشــار این طرح بویژه روی اقشــار کم درآمد، 
متوســط و فقیر جامعه، تمهیــدات جبرانی همچون 

پرداخت یارانه چند برابری در نظر گرفته شده است.
در این دیدار اعضای شــورای عالی جامعه مدرســین 
حوزه علمیه قم نظرات و ســوالات خود را در خصوص 
اصلاح یارانه ها مطرح و وزیر اقتصاد پاسخ سوالات آنان 

را ارائه کرد.

وزیر

ســمیرا ربیع   رئیس کل بانــک مرکزی 
سیاســت ارز ۴۲۰۰ تومانی را ســبب هدر 
رفتن بخشی از منابع ارزی دانست و از بهبود 
چشمگیر تامین ارز در سال جاری خبر داد. 
علی صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی در 
یک گفت وگوی تلویزیونی درباره اشکالات 
سیاســت ارز ۴۲۰۰ تومانی گفت: ارز پیش 
از این به حلقــه اول پرداخت می شــد و به 
دلیل آنکه به واردکننده داده شــده بود به 
جای اینکه مــردم و مصرف کننده برســد 
و انحراف هایی داشــته اســت. زمانی که به 
واردکننــده ارز ۴۲۰۰ داده می شــد اولاً 
تفاوت نرخ ارز و ســامانه نیما قابل توجه بود 
و واردات بیش از نیاز کشــور بود. ارز ارزان 
بود واردات بیشــتر بود که به قاچاق منجر 

می شد به تولید هم آسیب جدی وارد شد.
وی افزود: شکل پرداخت یارانه اصلاح شده 
اســت و مردم اصلاح این یارانه را می بینند 
و این شــکل جدید بســیار مناســب شده 
نسبت به قبل چراکه پیش از این به واردات 
اختصاص یافته بود و سر سفره مردم نبوده 
اســت. اصلاح قیمت نیاز بــه توضیح دارد. 
ورود بــه این موضــوع جســارت و جرات 
می خواهد و دولت ســیزدهم هم باید برای 

مردم توضیح دهد.
رئیس کل بانک مرکــزی در ادامه گفت:  اگر 
اصلاح یارانه ها زودتر اجرایی می شــد بهتر 
بود. با توجه به جنگ اوکراین قیمت جهانی 
کالاها افزایش پیدا کرد و خیلی از کشورها 
تعرفه واردات را صفر کردند و انگیزه قاچاق 
از کشــور ما بیشــتر هم شــد. بنابراین اگر 
امســال ارز ۴۲۰۰ ادامه پیدا می کرد هدر 

رفت منابع ارزی بیشتر می شد.
وی در پاسخ به این سؤال که چه مقدار رانت 
از طریق ارز ۴۲۰۰ صورت می گرفت، بیان 
کــرد:  ارز ۴۲۰۰ تومانی رانت هــای ایجاد 
می کرد و این رانت هــا حجم زیادی از منابع 
ارزی را اختصاص می داد و مردم ارز ارزان و 
کالای ارزان را احساس نمی کردند. تمامی 
حلقه هــای تولیدکننــده و توزیع کننــده 
اســتفاده می کردنــد، اما مردم اســتفاده 
نمی کردند. اکنون یارانه به اقشــار هدف و 
گروه ها پرداخت و به شــکل دیگری توزیع 

می شود.

مشکلی در تأمین ارز کالاهای 
اساسی نداریم

صالح آبادی درباره تأمین ارز از ســوی بانک 
مرکزی برای کالا و مواد اولیه هم عنوان کرد: 
ارز مورد نیاز اکنون تأمین با نرخ نیما اســت 
که راحت تر تأمین می شود در گذشته چون 
نرخ ترجیحی بود صرفاً بانک مرکزی تأمین 
می کرد، اما وقتی ارز نیمایی می شود، بخش 

خصوصی صادرات غیرنفتــی برای کالای 
اساســی ارز را تأمین می کنــد بنابراین ارز 
بهتر تأمین می شود. هیچ مشکلی در تأمین 
ارز کالاهای اساســی نداریم و خوشبختانه 
درآمــد ارزی به دلیل افزایــش قیمت نفت 
و رشــد ظرفیت تولید نفت بیشتر هم شده 
است بنابراین هیچ مشــکلی در این بخش 

نداریم.
رئیس بانک مرکــزی دربــاره وضعیت در 
حوزه صادرات با وجود صحبت های مقامات 
آمریکایــی هم گفــت: در حــوزه صادرات 
غیرنفتی وضعیت خوب شده است. امسال 
از سال گذشــته تأمین ارز بیشتر می شود. 
در حــوزه نفت و صادرات نفتــی هم قیمت 
نفت افزایش یافت و ظرفیت تولید افزایش 
یافته ظرفیت تولید نفت به قبل از تحریم ها 
برگشته است. روابط بانکی ما با کشورهای 
دوســت و همســایه بهتر شــده و درحال 

توسعه است.
صالح آبادی درباره تحــولات بین الملل در 
زمینه دلار زدایی هــم گفت: از زمان تحریم 
روسیه، با ســازوکارهای که اجرا شده ثبات 
خوبی در بازار ارز ایجاد شده است و روسیه 
به جای اســتفاده از دلار و یورو از ارز محلی 
اســتفاده کرده است و این نشــان می دهد 
که آمریکا ابزار تحریم خود را از دســت داده 
است. کشــورهای اروپایی وابستگی زیادی 
به گاز و نفت روســیه دارند و بــا ابتکارات 

جدیدی سازگار جدیدی را به کار گیرند.
وی همچنین از افزایش صادرات نفت خبر 
داد و گفــت: اخیراً به کشــورهایی که نفت 
می فروختیم میزان صادرات افزایش یافته 

است.

FATF مانع تجارت و تعامل نیست
وی درباره عدم پیوستن به اف ای تی اف نیز 
گفت:  این موضوع مانع جدی در شــرایطی 
تحریمی نبود. شرایط تحریم سازوکارهای 
خــودش را دارد. با کشــورهایی که رابطه 
همکاری مشــخصی داریــم، FATF مانع 

تجارت و تعامل ما نیست.
صالح آبادی درباره برنامه بانک مرکزی برای 
مقابله بــا قاچاق ارز هم بیــان کرد: موضوع 
قاچاق مهم بود و در یکی دو هفته گذشــته 
قانون قاچاق ارز اصلاح شد و در قانون جدید 
به ویژه در بخش ارز مواد مهمی دیده شــده 
است. سازوکارهای مختلفی را انجام دادیم 
هر ریال در تمامــی نقل و انتقــالات رصد 
می شود و هر اقدامی خارج از شبکه صرافی 
قاچاق محسوب می شود. در نقل و انتقالات 
اشراف وجود دارد و معاملات خارج از شبکه 
بررسی می شود و ســازمان مالیاتی با وضع 
مالیات هــم در این بخش کمــک می کند. 
عمده پوزها دارای پرونده مالیاتی هســتند 
نقل و انتقال وجوه نیاز به مستندسازی دارد 
در آینده نزدیک هم تفکیک حســاب های 
شخصی و تجاری اجرا می شود که می تواند 

به شفافیت وجوه ریال کمک کند.
صالح آبادی افزود: سامانه ها امکانات خوب 
نظارتی فراهم کرده انــد و یکی از مهم ترین 
ســامانه ها، ســامانه جامع تجارت است که 
اجرایی شده و به شفاف سازی در این بخش 
بســیار کمک می کند و در کنار سامانه های 
مختلف که جزیره ای بــوده و به این موضوع 

قاچاق کالا بسیار کمک کرده است.
صالح آبادی درباره استفاده از سامانه سمات 
هم گفت: روند ســامانه سمات بسیار خوب 

اســت و تعهداتی که بانک ها دارند، در این 
سامانه ثبت می شود. سامانه سمات به مرور 
در حال تکمیل است و قواعد نظارتی در آن 
پیاده سازی می شود. در این سامانه قاعده ای 
در حال وضع اســت که اگــر بانکی بخواهد 
به شــرکت های تابعه و وابســته به خودش 
تسهیلات دهد، قواعد نظارتی بانک مرکزی 
محدودیت هایی دارد که این محدودیت ها 
در زمینه اعطــای این تســهیلات، مدنظر 
است و سامانه ســمات اجازه پرداخت این 
تســهیلات خارج از چارچوب را نمی دهد. 
سامانه سمات تا پایان ســال هوشمند و در 
بانک مرکزی تمام تراکنش های افراد رصد 

خواهد شد.
وی درباره برنامــه بانک مرکــزی برای 
اصــلاح و کنتــرل ترازنامــه بانک ها هم 
توضیح داد: اصــلاح و کنتــرل ترازنامه 
بانک ها از برنامه های جــدی ما در بانک 
مرکــزی اســت تا رشــد خلق پــول در 
شــبکه بانکی کنترل شــود بــه زودی با 
هوشمند ســازی نظارت بر ســپرده ها و 
تســهیلات و درنتیجه خلق پول بانک ها 
به صورت دقیق و کامــل کنترل خواهد 
شــد. اســتقراض دولت از بانک مرکزی، 
برداشــت بانک ها از بانک مرکزی، خالص 
دارایی های خارجی بانک مرکزی و اوراق 
منتشرشــده توســط دولت از اتفاقاتی 
اســت که در رشــد پایه پولی و نقدینگی 

تأثیرگذار است که در حال اصلاح است.
وی افزود: از سوی دیگر به طور قطع اصلاح 
ارز ۴۲۰۰ هــم به کنترل پایــه پولی کمک 
می کند. امســال برای اولین بــار در قانون 
بودجه در نظر گرفته شد که اگر بانک ها خط 

اعتباری درخواست کنند باید وثیقه یا اوراق 
به بانک مرکزی ارائه دهنــد و این اقدام در 
سال گذشته نبوده اســت. حوزه پایه پولی و 
رشد آن امســال وضعیت بهتری پیدا کرده 
است همین اقدامات با انضباط بیشتری در 
دولت انجام می شود و باعث شده که بدهی 

دولت در مسیر کاهش حرکت می کند.
صالح آبادی دربــاره میزان تورم ناشــی از 
یارانه ها هم گفت: تورم ها محاســبه شده، 
همه اعداد و ارقام نشان می دهد که کسری 
بودجه امســال جبران می شــود و کمتر از 
۱۰ درصد آثــار تورمی این طرح را شــاهد 

خواهیم بود.
صالح آبادی دربــاره عملکــرد بانک ها نیز 
اضافه کرد: در گذشته اوراق را صرفاً بانک ها 
خریداری می کردند که امســال صندوق ها 
نیز در این موضوع مشــارکت خواهند کرد. 
همچنین کســری بودجه دولــت از طریق 
انضباط مالی با برنامه ها و جلسات منظمی 
که بیــن بانک مرکــزی، ســازمان برنامه 
و بودجــه و وزارت اقتصــاد پیــش می رود 
کنترل می شود. امســال همچنین با بهبود 
درآمدهای ارزی دولت بدهی های دولت به 

بانک مرکزی تسویه می شود.
صالح آبادی افــزود: در بخش تســهیلات 
خرد بایســتی دسترســی مردم بــه منابع 
بانکــی و وثایقی که باید بــه بانک ها بدهند 
تسهیل شود که خوشــبختانه انجام و ابلاغ 
شد. همچنین امکان اعتبارسنجی و افتتاح 
حســاب و امضای الکترونیک بــرای انجام 
غیرحضوری کارهــای بانکی انجام شــد. 
طبق آخرین بخشــنامه ای ابلاغ کردیم تا 
با اعتبارسنجی مناســب و با حداقل وثایق 
مــردم بتوانند تســهیلات خرد تــا ۲۰۰ 
میلیون تومان دریافت کنند که حتماً نتایج 

خوبی خواهد داشت.
دربــاره  مرکــزی  بانــک  رئیــس کل 
زیرســاخت های کالابرگ الکترونیکی هم 
گفت: این موضــوع در زمینــه نانوایی ها، 
به صورت آزمایشــی در یکی از اســتان ها 
در حــال انجــام اســت و در صورتــی که 
موفقیت آمیز باشــد، می تواند به کالاهای 
دیگر هــم تعلق پیــدا کند و شــاید در این 
بستر، بتوان یارانه را پرداخت کرد. در زمان 
خرید، یک بخشــی از قیمت کالا توســط 
افــراد و مابه التفاوت آن، از محل ســازمان 
هدفمندسازی یارانه ها پرداخت خواهد شد 

که زیرساخت های فنی جدید لازم دارد.
صالح آبــادی افــزود: متولــی آن وزارت 
امور اقتصــادی و دارایی و بانــک مرکزی 
هســتند. حدود دو ماه زمان برای تهیه این 
زیرساخت ها برآورد اولیه شده که این دو ماه 

برای سایر کالاها هم هست.

وزیر اقتصاد: تغییر سیاست حمایتی دولت مورد اجماع کارشناسان اقتصادی است

کارشناس بازار سرمایه اعلام کرد

اقدامات درست و موثر سازمان بورس؛ تاثیرگذار در صعود دوباره شاخص بورس
خریدار   یک کارشــناس بازار ســرمایه 
با اشــاره به تاثیر اقدامات درســت سازمان 
بــورس در صعــود بــازار ســرمایه گفت: 
مهمترین حمایت انجام شــده از بازار، طرح 
تعیین ســقف قیمت گاز بود که این اتفاق 
می توانــد اطمینــان خاطــری را در میان 
ســرمایه گذاران این بازار در برابر تهدیدات 

رشد قیمت حامل های انرژی ایجاد کند.
شــاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در 
معاملات هفته ای که گذشــت )منتهی به 
چهارشنبه، ۲۱ اردیبهشت ماه( روند مثبت 
داشــت و با ۳۵ هزار واحد افزایش نسبت به 
هفته قبل از آن، در ارتفاع یک میلیون و ۵۶۴ 
هزار واحد ایســتاد و ۲.۲ درصد رشد را در 

پرونده معاملات خود ثبت کرد.
شــاخص کل بورس تهــران در پایان روز 
دوشنبه )۱۲ اردیبهشــت ماه( در حالی در 
ایستگاه یک  میلیون و ۵۲۹ هزار واحد به کار 
خود پایان داد که این رقم در روز چهارشنبه 
و در آخرین روز کاری هفته ای که گذشــت 
)روز ۲۱ اردیبهشــت ماه( به یک میلیون و 

۵۶۴ هزار واحد رسید.
شــاخص کل )هــم وزن( در پایــان هفته 
گذشــته ۴۲۲ هزار و ۶۰۶ واحد بود که در 
هفته جاری این عدد بــه ۴۳۸ هزار و ۴۰۹ 
واحد و شــاخص قیمت )هــم وزن( از ۲۶۲ 
هزار و ۹۱۷ واحد به عــدد ۲۷۱ هزار و ۸۸۰ 

واحد رسید.
در پنــج روز معاملاتی این هفتــه بورس، 
نمادهای شــرکت ســرمایه گذاری تامین 
اجتماعی )شســتا(، پالایش نفت اصفهان 
)شپنا(، ســایپا )خســاپا(، انتقال داده های 
ایران خــودرو  )آســیاتک(،   آســیاتک 
)خــودرو(، پالایــش نفــت بندرعبــاس 
)شبندر( در گروه نمادهای پرُ تراکنش قرار 

داشتند.

کاهش ریسک معاملات بورس تحت 
تاثیر اقدامات انجام شده

در این زمینه »نیما میرزایی« کارشــناس 
بازار ســرمایه رونــد معاملات بــورس در 
هفته ای که گذشت مورد ارزیابی قرار داد و 

افزود: بازار سهام در چند روز اخیر معاملات 
روان و با ثباتی را طی کرد و ارزش معاملات 
نسبتا بالا، اطمینان از حرکت های متعادل 
را بیشتر و ریســک بازار را کمتر از گذشته 

کرده است.
وی اظهار داشت: برخی اخبار مهم در هفته 
جاری از جمله تردید درباره حذف یارانه ارز 
ترجیحی اقلام خوراکی یا نوســانات قیمت 
جهانی نفت سبب ایجاد نوسان در معاملات 
بازار شد، اما روند کلی معاملات بازار با ثبات 

و صعودی بود.
میرزایــی خاطرنشــان کرد: در مجمــوع 
در کنــار ثبات نســبی نرخ هــای جهانی و 
چشــم انداز تورمی اقتصاد و ارز، تصمیمات 
حمایتی ســازمان و نیز مسوولان اقتصادی 
باعث تثبیت پایه های اعتماد دوباره به بازار 
شــد که تحت تاثیر چنین اتفاقی، نوسانات 

طبیعی بازار می تواند ادامه دار باشد.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: در 
گام فعلی شکســت محدوده مهم مقاومتی 
شــاخص بورس در محدود یــک میلیون و 
۵۸۰ محتمل بود و در صورت مبنا قرار دادن 
وضعیــت فعلی نرخ های بهــره، دلار و نفت 
احتمال صعود شــاخص بورس وجود دارد، 
اما شکست منطقی بالاترین سقف شاخص 

نیازمند محرک های قوی تر است.
وی با بیــان اینکه اقدامات درســت و موثر 
ســازمان بورس در چند وقت گذشــته در 
صعود دوباره شاخص بورس بی تاثیر نبوده 
اســت، گفت: مهمترین حمایت انجام شده 
از بــازار، طرح تعیین ســقف قیمت گاز بود 

که این اتفاق می تواند بــه تنهایی اطمینان 
خاطــری را در بــورس و ســرمایه گذاران 
این بــازار در برابر تهدیدات رشــد قیمت 
حامل های انرژی ایجاد کند و سبب جهش 

سود آوری شرکت ها شود.
میرزایــی ادامــه داد: افزایــش دامنــه 
نوســان نیز در کنار تقویــت بازارگردانی 
به مرور باعــث افزایــش جذابیت بورس 
بــرای ســرمایه گذاری و نیــز افزایــش 
نقدشــوندگی آن خواهــد شــد و جذب 
ســرمایه توسط بازار ســرمایه را تسریع و 

تثبیت خواهد بخشید.
این کارشناس بازار ســرمایه اظهار داشت: 
بخشــی از ایــن پول ها به طــور طبیعی در 
اکوسیســتم بورس باقی می ماند و موجب 
سرمایه گذاری دوباره و نیز تقویت تقاضا در 

این بازار خواهد شد.
وی تاکید کــرد: چنین اقداماتی از ســوی 
ســازمان بورس زمینه اطمینــان به تداوم 
روند تصمیم گیری های حمایتی و نوآورانه 

سیاست گذاران را تقویت خواهد کرد.



 آغاز به کار سامانه جدید

و عرضه می کنند وسازان با هم خودر همه خودر
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سخنگوی وزارت ارتباطات خبر داد
ح  افزایش ظرفیت پهنای باند داخلی برای طر

اصلاح یارانه ها
ســخنگوی وزارت ارتباطات از همکاری این وزارتخانه در طرح اصلاح 
یارانه ها و تشکیل کارگروه ویژه پشــتیبانی و عملیاتی خبر داد و گفت: 

ظرفیت پهنای باند برای IP های سازمان های متولی افزایش یافت.
مهدی سالم با اشاره به ظرفیت های همکاری وزارت ارتباطات در طرح 
»باز توزیع عادلانه و مردمی سازی نظام پرداخت یارانه ها« گفت: وزارت 
ارتباطات آماده کمک رسانی فنی به دســتگاه های مجری و مرتبط با 
این طرح است.وی گفت: هم اکنون ظرفیت پهنای باند اینترنت داخلی 
برای IP های مدنظر ســازمان های مجری طرح اصلاح نظام یارانه ها، 
تا دو برابر افزایش یافته است.ســالم درباره مسئولیت های فنی وزارت 
ارتباطات در اجرای مطلوب تر این طرح افــزود: وزارت ارتباطات آماده 
کمک به زیرســاخت های فنی مورد نیاز وزارتخانه های رفاه، کشاورزی 
و اقتصاد است.ســخنگوی وزارت ارتباطــات با بیان اینکــه کارگروه 
ویژه ای برای اقدامــات تبیینی و نیز اقدامات حوزه های پشــتیبانی و 
عملیاتی مرتبط با این طرح در وزارت ارتباطات تشــکیل شــده است، 
خاطرنشان کرد: در این راستا هم اکنون سازمان فناوری اطلاعات ایران 
در حال تقویت مرکز ملــی تبادل اطلاعات )GSB( اســت و در حوزه 
ارســال پیامک های ســتاد هدفمندی برای خانوارها نیــز تیم وزارت 
ارتباطات مطابق با وظایف محوله خود، مشــغول کار است.سالم اظهار 
داشت: ســازمان فناوری اطلاعات ایران کاملًا آماده سرویس دهی به 
مجموعه های ذیربط است و هر کدام از ســازمان های متولی می توانند 

درخواست خود را در این راستا به وزارت ارتباطات اعلام کنند.
وی در مورد دلایل اختلال در ســایت هدفمنــدی یارانه ها در روزهای 
اخیر نیز تاکید کرد: این موضوع ارتباطی با دیتاســنتر وزارت ارتباطات 
نداشته و دلیل آن حجم ورودی انبوه به واســطه تقاضای مردم در یک 
بازه زمانی بوده که روی این سایت مشــکلات فنی به وجود آورد و البته 
مقطعی بود. اما بــه طور کل پیگیــری این موضوع مربــوط به حیطه 

وظایف وزارت ارتباطات نمی شود.

وزیر ارتباطات: 
سرعت اینترنت تلفن همراه و خانگی افزایش 

داشته است
 عیســی زارع پور وزیر ارتباطات گفت:زمانی که  وزارت خانه را تحویل 
گرفتم سرعت اینترنت تلفن همراه ۲۱ و هشــت دهم مگابیت بر ثانیه 
بوده است و الان با حدود ۱۵ درصد افزایش به ۲۵ رسیده است سرعت 
اینترنت خانگی نیز حدود ۹ مگابیت بر ثانیه بوده و اکنون به حدود ۱۰ 
رسیده است.عیســی زارع پور در گفت و گویی در مورد سرعت اینترنت  
تلفن همراه و اینترنت خانگی اظهار داشت: مراجع جهانی و سایت های 
معتبری در مورد ســرعت ارائه خدمات اینترنت قابل رجوع و اســتناد 

هستند و ما نیز آن را می پذیریم.

وزیــر ارتباطات گفت: ایــن مراجع ماهیانه،بر اســاس نتایج ســایت 
"Speed Test" کشورها را در اینترنت ســیار و ثابت اندازه گیری می 
کنند و زمانی کــه  وزارت خانه را تحویل گرفتم ســرعت اینترنت تلفن 
همراه ۲۱ و هشت دهم مگابیت بر ثانیه بوده اســت و الان با حدود ۱۵ 
درصد افزایش به ۲۵ رسیده است ســرعت اینترنت خانگی نیز حدود ۹ 

مگابیت بر ثانیه بوده و اکنون به حدود ۱۰ رسیده است.
زارع پور تصریــح کرد:البته این اعــداد رضایت بخش نیســت و ما در 
ارتباطات ثابت رتبه ۱۴۵ را در دنیا داریم و در شــبکه سیار به میانگین 
جهانی نزدیک تر هستیم ولی این ســرعت شایسته مردم ما نیست  و به 
دلیل عقب ماندگی تاریخی این وضعیت ایجاد شده و حتماً باید سرعت 
و کیفیت افزایش پیدا کند و یکی از بال های شبکه ملی اطلاعات همین 
شبکه پر ســرعت و با کیفیت در سراسر کشور اســت اما پس رفتی هم 

نداشته ایم.

رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو تهران:
وع و با شر  منتظر سقوط قیمت خودر

 واردات باشید
 رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو تهران معتقد است عملی شدن 
واردات خودرو به کشور گامی مثبت برای تنظیم بازار است که در مدت 
زمان کوتاهی به ریــزش قیمت ها خواهد انجامید.»ســعید موتمنی« 
افزود: همزمان با ورود نخستین سری خودروهای وارداتی به کشور که 

احتمالا از ۲ ماه آینده اتفاق بیفتد، قیمت ها شکسته خواهد شد.
این مقام صنفــی تصریح کرد: امــروز خودروهای خارجی در کشــور 
با ســه برابر قیمت های جهانی معامله می شــوند و این قیمت ها برای 

خودروهای کارکرده و دست دوم به مراتب بیشتر است.
وی بیان داشــت: ورود خودروهای خارجی در ادامــه به کاهش قیمت 
خودروهای مونتاژی و داخلی خواهد انجامید.موتمنی خاطرنشان کرد: 
امروز یا فردا شــرایط واردات خودرو اعلام خواهد شد و اگر آن طور که 
وزیر صمت وعده کرده خودروهای ارزان قیمت و اقتصادی وارد شــود 
یا حتی واردات خودروهای کارکرده و دست دوم در مقطعی اجازه داده 

شود، بر قیمت ها و تنظیم بازار تاثیرگذار خواهد شد.
وی در عین حال تاکید کرد: ورود خودروها به کشــور باید با تعرفه های 
پایین اتفاق بیفتد که در ایــن صورت به نفع بــازار و مصرف کنندگان 
خواهــد بود.رییــس اتحادیــه نمایشــگاه داران خــودرو پایتخــت 
خاطرنشان کرد: حتی برندهای خوش نام و معتبر جهان از جمله تویوتا، 
کیا، نیسان و غیره، خودروهای متنوع ارزان قیمت در بازه قیمتی ۱۲ تا 

۲۰ هزار دلار دارند که قابلیت واردات دارند.
وی در خصوص مطرح شدن واردات خودرو با تعرفه صفر از سوی برخی 
کارشناسان در مقطع فعلی، تصریح کرد: حتی مطرح شدن این موضوع 

می تواند همین امروز قیمت ها را تا اندازه زیادی بشکند.
موتمنی اظهار داشــت: کاهش تعرفه های گمرکی، هزینه های اسقاط 
خودرو، شــماره گذاری و ســایر هزینه های متفرقه، می تواند سیاست 
واردات خــودرو برای تنظیــم و تعادل بخشــی به بازار را بــا موفقیت 
بیشــتری همراه کند.وی یادآور شــد:  در چند سال گذشــته میزان 
عرضه خودرو دســت کم ۴۵ درصد کمتر از تقاضای بازار بود، همچنین 
مدیریت عرضه از ســوی خودروســازان سبب شــد تا افزایش شدید 
قیمت ها در بازار را شاهد باشیم، همچنین بررســی نرخ تورم و نرخ ارز 
از مرداد ۹۷ تاکنون نشــان می دهد قیمت هــای کارخانه ای خودروها 
بیش از سطح تورم بالا رفته است.موتمنی تاکید کرد: اگر امروز وضعیت 
واردات خــودرو، نحوه و میــزان واردات، قیمــت خودروها، همچنین 
تعرفه هــای ورودی و هزینه هــای مترتب بر آن اعلام شــود، می توان 

امیدوار بود نخستین خودرو تا دو ماه دیگر وارد بازار شود.

تولید

در ۱۱ ماهه ســال ۱۴۰۰ بیــش از دو میلیارد و ۳۳۰ 
میلیون دلار صرف ارزش ماشــین آلات، ماشین آلات 
مستعمل و مواد اولیه مشمول معافیت گمرکی شده که 
معادل نزدیک به پنج درصد کل واردات کشــور در ۱۱ 

ماهه سال گذشته بوده است.
بر اســاس ماده ۱۱۹ قانون امور گمرکی و تفاهم نامه 
بین گمرک و وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت(، 
واحدهای تولیدی مجاز می توانند در صورت تائید عدم 
ســاخت داخل از معافیت حقوق ورودی ماشین آلات 
اســتفاده کرده و در حداقل زمان ممکن ماشین آلات 
و تجهیزات خطوط تولید خــود را از گمرک ترخیص 
کنند. البته براساس تعهدی که متقاضی ارائه می کند، 
باید ماشین آلات و مواد اولیه وارداتی را در محل واحد 

صنعتی موضوع پروانه نصب کند.
اما در بودجه امســال این معافیت لغو شــد. 
در بند)ص( تبصره ۶ قانــون بودجه ۱۴۰۱ 
وزارت اقتصاد موظف شده که حقوق ورودی 
کلیه ماشــین آلات و تجهیــزات تولیدی، 

صنعتی، معدنی و کشاورزی را وصول کند.
بر این اســاس می تــوان با اســتفاده از آمار 

مبالغی که ســال گذشــته صــرف واردات تجهیزات 
صنعتی مشــمول معافیت گمرکی شــده، دید که با 
اعمال قانون بودجه سال جاری، معادل حقوق گمرکی 

این محصولات،  منابعی آزاد شده است.
جدیدترین آمار منتشر شده از ســوی وزارت صنعت، 
 معدن و تجارت )صمت( نشــان می دهــد در ۱۱ ماهه 

ســال قبل ۳۲۱۵ فقره مجوز برای ماشــین 
آلات و ۵۰۰ ماشین آلات مستعمل مشمول 
معافیت گمرکی به ارزش بیش از دو میلیارد 
دلار و ۲۱۹ میلیون و ۵۷۰ دلار صادر شــده 
که به ترتیب نســبت به مدت مشــابه سال 
قبلش به لحــاظ تعــداد ۷.۷ و ۱۰.۹ درصد 
کاهش داشته اســت. اما ارزش ماشین آلات 
و ماشین آلات مستعمل مشــمول معافیت گمرکی در 
این مدت بــه ترتیب ۱۸.۹ و ۲.۱ درصد نســبت به ۱۱ 

ماهه اول سال ۱۳۹۹ افزایش یافته است.
همچنین در این مــدت ۸۴۱ فقره مجوز مــواد اولیه 
مشــمول معافیت گمرکی بــه ارزش ۱۰۶ میلیون و 
۶۶۰ هزار دلار صادر شــده که به لحاظ تعداد نسبت به 

صدور ۸۱۶ فقره در مدت مشابه سال ۱۳۹۹ حدود ۳.۱ 
درصد رشد داشــته، اما ارزش این مواد اولیه نسبت به 

۱۱ ماهه سال قبلش ۱۱.۵ درصد کاهش یافته است.
بر این اســاس در مجموع بیــش از دو میلیارد و ۳۳۰ 
میلیون دلار در ۱۱ ماهه ســال گذشــته  صرف ارزش 
ماشــین آلات، ماشــین آلات مســتعمل و مواد اولیه 
مشمول معافیت گمرکی شــده، البته این مبلغ در کل 

سال ۱۴۰۰ بیش از این مبلغ است.
کل واردات در ۱۱ ماهه سال قبل معادل بیش از ۴۶.۵ 
میلیــارد دلار بوده که یعنی مبلغی کــه صرف واردات 
تجهیزات صنعتی مشــمول معافیت گمرکی شــده، 
معادل نزدیک به پنج درصد کل واردات کشــور در ۱۱ 

ماهه سال قبل بوده است.

رییس کل ســازمان توســعه تجارت ایران در دیدار با 
سفیر پاکستان برای راه اندازی سه بازارچه مرزی بین 

دو کشور در آینده نزدیک توافق کردند.
به گزارش ســازمان توســعه تجارت ایران، »علیرضا 
پیمان پاک« در دیــدار با »رحیم حیات قریشــی« با 
مروری بر وضعیت تجارت دو کشور، از روند رو به رشد 
مناسبات ابراز خرســندی و بر افزایش سطح تجارت و 

رسیدن آن به رقم قابل توجه تاکید کرد.
دو طــرف همچنین در این دیــدار از راه اندازی ســه 
بازارچه مرزی طی ماه های آینده خبــر دادند و توافق 

شد نخســتین بازارچه در »ریمدان« افتتاح 
شود.

توســعه حمل و نقل بین ایران و پاکستان و 
ایجاد شــرکت های مشــترک حمل و نقل و 
استفاده بهینه از کریدورهای شمال و جنوب 
و فرصت های جدیدی که در این عرصه ایجاد 
شــده اســت، نیز مورد تاکید دو طرف قرار 

گرفت.      
در این دیدار همچنین دو طرف با اشــاره به استفاده از 
مکانیزم تهاتر و تبادل کالا در روابط تجاری دو کشــور، 

بر اجرایی شــدن ســریع تر این مکانیزم در 
راســتای افزایــش ســطح همکاری های 
اقتصادی و تبادلات تجاری دو کشــور و حل 
و فصل بخشی از مشکلات بانکی در تبادلات 

مالی تاکید کردند.
بهینه ســازی موافقت نامه تجارت ترجیحی 
و رفع مشــکلاتی از قبیل کمبود برگه های 
صدور ویزا در زاهدان و تامین این برگه از طرف سفارت 
پاکستان نیز در این دیدار مطرح شد و سفیر پاکستان 

از حل و فصل هر چه سریع تر آن خبر داد.

دو طرف همچنین توافق کردند با تشکیل کمیته های 
فنی، موضوعــات تهاتر و حمــل و نقــل را به صورت 
تخصصی مورد بررســی و مطالعه قــرار دهند و ظرف 
روزهای آینده گزارش های خود را به روسای دو طرف 

اعلام کنند.
به تازگی دولت پاکســتان، مکانیســم تهاتر بین دو 
کشــور را در چارچوب همکاری های اتــاق بازرگانی 
زاهدان و اتــاق کویته تصویب کرده و این نخســتین 
باری است که دولت پاکســتان اقدام به تصویب تهاتر 

می کند.

واردات

تجارت

خریــدار   قائم مقام وزیر صمــت در امور 
بازرگانی گفت: تعبیر نادرستی از کالابرگ 
الکترونیکی شــده اســت و ســخت افزار 

جدیدی بنام کالابرگ ایجاد نمی شود.
بــه گــزارش وزارت صنعــت، معــدن و 
تجــارت، »محمدصادق مفتــح« افزود: از 
زیرســاخت های موجود مانند کارت های 
بانکی استفاده خواهد شــد و در مرحله ای 
که ســامانه تکمیل و اعلام شود، افراد مایل 
بــه دریافــت کالای ارزان، می تواننــد به 

مکان های مشخص مراجعه کنند.
وی اظهار داشــت: از هفته گذشته ستادی 
در وزارتخانه زیر نظر شــخص وزیر شــکل 
گرفت و همــه مراحل تولید شــامل تأمین 
و حمل مواد اولیه بــه کارخانه ها و آمادگی 
کارخانه ها برای تولید ۲۴ ســاعته، به طور 

کامل برنامه ریزی شد.
وی اعلام کــرد: ایــن موضــوع به ویژه در 
خصوص روغن نباتی انجام شــده و اکنون 
روغن به طــور گســترده در فروشــگاه ها 
موجود اســت و هر مقدار هم کــه تقاضای 
خرید افزایش یابد، آمادگی بــرای تولید و 
جایگزینی وجود دارد.قائم مقام وزیر صمت 
در امور بازرگانی عنوان کرد: مردم مطمئن 
باشــند که کارخانه های تولید روغن به طور 
۲۴ ســاعته در حال تولید بوده و بازار تأمین 
خواهد شــد؛ هیچ کمبودی در مــواد اولیه 
نداریم و به تبع آن نیز مشــکلی در تولید و 

عرضه وجود نخواهد داشت.
مفتح ادامــه داد: نظام حمل ونقل کشــور 
نیز آمادگی حمل ایــن کالا را دارد و از قبل 
برنامه ریزی های لازم انجام شــده اســت و 
محصولات تولیدی به ســرعت از کارخانه تا 
سطح فروش حمل و توزیع می شود و مردم 

می توانند خریداری کنند.
وی تاکیــد کــرد: خریدهــای هیجانــی 
در روزهــای نخســت اجرای طــرح قابل 

پیش بینی بود، اما ضرورتی ندارد، زیرا هیچ 
اختلالی در تولید پیــش نخواهد آمد و روند 
تولید و توزیع استمرار خوبی خواهد داشت.

قائم مقام وزیر صمت بابیان این که نگرانی ها 
را در زمــان نوســان قیمت هــا طبیعــی 
می دانیــم، تصریح کــرد: البتــه در فاصله 
خیلی کمی، کســانی که کالا ذخیره سازی 
کرده اند با اطمینان از شرایط بازار، تا مدتی 
در بازار نخواهد بود و از ذخیره خود استفاده 
خواهند کرد و این موضوع باعث می شود که 
پس ازاین اســتقبال زیاد از خریــد در بازار 
رکود داشــته باشــیم و فراوانی کالا بیشتر 

شود.
مفتح یادآور شــد: ازآنجاکه ایــن حجم از 
خرید از قبل پیش بینی شــده بود، آمادگی 
کامل بــرای آن وجــود داشــت و امیدوار 
هستیم تا حدود ســه روز آینده این هیجان 

فروکش کرده و بازار آرامی داشته باشیم.

روغن در همه فروشگاه های 
زنجیره ای موجود است

وی اضافه کرد: روغن در همه فروشگاه های 
زنجیــره ای موجــود اســت، اما بــا توجه 
به این کــه نظام سیســتم اصنــاف، نظام 
متمرکزی نیست، ممکن است در یک واحد 
صنفی روغن نباشــد، اما در فروشگاه های 
زنجیره ای که نظام توزیع متمرکز اســت، 
روغن به طور کامل وجــود دارد؛ در اصناف 
نیــز در صــورت اتمــام روغن به ســرعت 

جایگزینی انجام خواهد شد.

مبلغ یارانه برای جاماندگان 
محفوظ است

قائم مقام وزیر صمت در امــور بازرگانی در 

خصوص اعتراض نســبت بــه دهک بندی 
انجام شــده و دریافت نکردن یارانه جدید از 
سوی برخی افراد نیز توضیح داد: با توجه به 
این که ارزش یارانه به علت تورم در سال های 
گذشــته به شــدت کاهش پیداکرده بود، 
بخش زیادی از خانواده ها بــه علت این که 
فکــر می کردنــد یارانه رقــم قابل توجهی 
نیست، تغییرات جدید خود را در حدود سه 
سال گذشته در ســامانه درج نکرده اند، اما 
اکنون که رقم ها اصلاح شده و افزایش یافته، 
کســانی کــه از ایــن اصــلاح اطلاعــات 
عقب مانده اند، مشتاق هستند که این کار را 
انجام دهند، بنابراین فشار زیادی به سامانه 

وارد شده است.
مفتح یادآور شــد: به همین علت تا سه ماه 
آینده امکان ثبت نام و ویرایش اطلاعات در 
سامانه وجود خواهد داشــت و مبلغ یارانه 

برای افرادی که اطلاعات آن ها تائید شود از 
روز اول پرداختی ها، محفوظ است.

یارانه جدید به بیش از ۸5 درصد افراد 
تعلق می گیرد

وی تأکید کــرد: این یارانه بــه بیش از ۸۵ 
درصد افراد تعلق می گیرد و فقط به کسانی 
که در گروه ۱۰ درآمدی قرار می گیرند مبلغ 
کمتری پرداخت خواهد شــد که تشخیص 

این دهک نیز ملاک هایی دارد.

 ظرفیت بازرسی وزارت صمت
 10 برابر شد

قائم مقــام وزیر صمــت در امــور بازرگانی 
در مورد نظــارت بر عرضــه کارخانه ها نیز 
بیان داشــت: از پایان هفته گذشته به طور 
ویژه کارخانه ها و شبکه توزیع مورد بازرسی 
قرار گرفت و ســه گروه بازرســی مشترک 
انجام شد و حجم بازرســی ها ۱۰ برابر شد؛ 
همچنین نمایندگانی برای پایش مســتمر 
عرضه کارخانه ها، مســتقر شــدند تا از کار 
۲۴ ســاعته آن ها مطمئن شــوند و این کار 
تا زمانی که بــازار آرامش پیــدا کند، ادامه 

خواهد داشت.

سامانه 1۲4 برای دریافت شکایت های 
مردمی از واحدهای صنفی

مفتح اضافه کرد: مــردم می توانند تخلفات 
گران فروشــی در غیر از اقلام چهارگانه ای 
که اصلاحات قیمت روی آن ها انجام شــده 
را به سامانه ۱۲۴ گزارش دهند و با سازوکار 
جدید این ســامانه که امکان نرم افزاری آن 
ایجادشده است، شکایات به صورت مستقیم 
از طریق سامانه سیمبا به تعزیرات حکومتی 
منتقل می شــود، ضمن آن که شماره تلفن 
۱۲۴ نیز به صورت شــبانه روزی شکایات را 

دریافت و رسیدگی خواهد کرد.

سمیه رسولی  مدیرکل صنایع حمل ونقل 
وزارت صمت گفت: با توجــه به اینکه همه 
خودروســازان با هم خودرو عرضه خواهند 
کرد، میــزان عرضه و تنــوع محصولات در 
سامانه یکپارچه فروش خودرو افزایش می 

یابد.
 ۱۳ اردیبهشت ماه ســال جاری، سیدرضا 
فاطمی امین، وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
در بخشــنامه ای خطاب به سازمان حمایت 
اعــلام کرد که همــه خودروســازها از ۱۸ 
اردیبهشــت هرگونه عرضه خودرو را صرفاً 
از طریق ســامانه متمرکز قرعه کشی انجام 
دهند تا ضمن ایجاد شفافیت، امکان عرضه 
عادلانه تر برای همــه خودروهای تولیدی 

فراهم شود.
طبق تاکید فاطمــی امین تا زمــان ایجاد 
توازن در عرضه و تقاضای خودرو، تمهیدات 
لازم بــرای قرعه کشــی متمرکــز خودرو 
توسط ســازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکننــدگان حداکثــر تــا تاریــخ 

۱۴۰۱.۲.۲۵ باید فراهم شود.
در این رابطــه، عبــدالله توکلی لاهیجانی 
مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صمت 
در گفت وگو با خبرنگار مهر، در مورد آخرین 
وضعیت »ســاماندهی قرعه کشی خودرو از 
طریق سامانه فروش یک پارچه« اظهار کرد: 
در این ســامانه یک پارچه، خودروســازان، 
محصولات خود را با هم عرضه خواهند کرد 
و متقاضیان در یک بازه زمانی مشــخص به 
طور مثال یک دوره یک هفته ای، می توانند 
با قدرت انتخاب بالا اقدام به خرید خودروی 

مورد نظر خود کنند.
وی افزود: همچنین پیش بینی شده است 
که اگر میزان تقاضا برای یک خودرو پس 
از گذشــت دوره ثبت نام بیشتر از ظرفیت 
اعلام شده، باشــد انتخاب از طریق فرایند 
قرعه کشــی انجــام می شــود و بنابراین 
اینطور نیســت که هرکس زودتــر وارد 
ســایت ثبت نام شــود شــانس بیشتری 
خواهد داشت بلکه متقاضیان با فراغ خاطر 

می توانند در طی مدت اعلام شده اقدام به 
ثبت نام کنند اما اگر میــزان تقاضا در حد 
عرضه نبــود یعنی تقاضــا و عرضه به یک 
میزان بود و یا اینکــه تقاضا کمتر از عرضه 
بود، خودرو به شــخص ثبت نــام کننده 

تحویل می شود.
توکلی لاهیجانــی گفت: با توجــه به اینکه 
همه خودروسازان اعم از دولتی و خصوصی 
در این ســامانه باید خــودرو عرضه کنند، 
بنابراین هم محصــولات متنوع تری عرضه 
خواهد شــد و هم پیش بینی می شــود که 
میزان عرضــه ای که در ســامانه یکپارچه 
فروش صــورت می گیرد، چنــد برابر قرعه 

کشی های قبلی باشد.

آغاز به کار سامانه یکپارچه فروش 
خودرو از هفته جاری

مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صمت 
با بیان اینکه از هفته جاری سامانه یکپارچه 
فروش خــودرو آغــاز بــه کار می کند، به 

عرضه خودرو از سوی خودروسازان بخش 
خصوصی اشــاره کرد و افزود: بــا توجه به 
اینکه شائبه هایی در مورد ایجاد بازارهایی 
از ســوی خودروســازان بخش خصوصی 
جهت فروش با قیمت های گزاف، به وجود 
آمده بود بنابراین دیگر هیچ خودروســازی 
بــه تنهایــی نمی توانــد اقدام بــه فروش 
محصولات خــود کند که همین مســئله 
موجب می شود شفافیت در مرحله فروش 

خودرو بالا رود.
وی در مــورد حذف قرعه کشــی خودرو، 
اظهار کرد: عرضه قطــره چکانی خودرو 

منجر به شــکل گیری ســوداگری ها در 
بازار شــد از این رو وزارت صمت به دنبال 
افزایش عرضه خودرو اســت بنابراین در 
صورتی که اســتراتژی تولیــد خودروی 
کامل و روند عرضه یکپارچه به درســتی 
انجام می شــود، می توان بــه حذف قرعه 

کشی امیدوار شد.
توکلــی لاهیجانــی تاکید کرد: از ســویی 
دیگر نیز بــه دلیل شــیوه جدیــد عرضه 
خودرو می توان گفت کــه مرحله به مرحله 
تقاضاهای ســوداگرانه از صنعــت خودرو 

حذف خواهد شد.

بیش از ۲.۳ میلیارد دلار صرف واردات تجهیزات مشمول معافیت شد

۳ بازارچه مرزی بین ایران و پاکستان راه اندازی می شود
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معاون وزیر نیرو :
وگاه مهتاب کویر خردادماه  واحدهای گازی نیر

افتتاح می شود
 معاون برق و انرژی وزیر نیرو گفت: دو واحد گازی نیروگاه مهتاب کویر 
)زرند کرمان( به ظرفیت ۳۲۴ مگاوات خردادماه امسال به بهره برداری 

خواهند رسید.
»همایون حایری« افزود: پروژه ســاخت این نیروگاه در راستای اجرای 
سیاست های صنعت برق کشــور با برخورداری از دو واحد گازی و یک 

واحد بخار به ظرفیت ۴۸۴ مگاوات در دستور کار قرار گرفته است.
وی ادامه داد: عملیات خط انتقال گاز نیروگاه به پایان رســیده و منتظر 

دریافت مجوزهای لازم برای تزریق گاز به نیروگاه هستیم.
حائری گفــت: راه اندازی این نیــروگاه در تامین برق خط سراســری 
جنوب شرقی کشــور در ســه اســتان کرمان، هرمزگان و سیستان  و 
بلوچستان بسیار ارزشمند است و نقش بسزایی در جبران کسری برق 

دارد.
معاون برق و انرژی وزیر نیرو اضافه کرد: عملیات پســت انتقال موبایل 

نیز به اتمام رسیده است.
وی گفت: افزایش ظرفیت تولید برق منطقه و تامین بخشی از تقاضای 
شبکه سراسری برق کشور و کمک به افزایش پایداری شبکه، استفاده 
از حداکثر توان مهندسی داخل کشــور و ارتقای دانش فنی در ساخت 

نیروگاه های حرارتی از جمله اهداف اجرای این پروژه بوده است.
نیروگاه مهتاب کویر در کیلومتر ۲۰ شــهر زرند در مجاورت روســتای 
»علی آباد« اســتان کرمان در زمینی به مســاحت ۵۲ هکتار در حال 

ساخت است.

قیمت نفت روند صعودی گرفت
و به افزایش اما عرضه ها  تقاضا برای نفت ر

همچنان کاهشی
قیمت بنزین در ایالات متحده به بالاترین ســطح خود رســیده است؛ 
تقاضابرای نفت بالا اســت اما عرضه همچنان کم اســت که این موارد 

موجب بالارفتن قیمت نفت شده است.
 قیمت بنزین در ایالات متحده به بالاترین ســطح خود رسیده است و از 
طرف دیگر چین نیز آماده کاهش محدودیت های کرونایی شــده است 
واین یعنی تقاضا برای نفت افزایش پیدا می کنــد اما همچنان نگرانی 
از کاهش بیشــتر عرضه نفت در صورت اعمال ممنوعیت اتحادیه اروپا 
نیز وجود دارد؛ این موارد موجب شــده اســت تا قیمت نفت خام روند 

صعودی به خود بگیرد.

بهای معاملات آتی نفت برنــت با ۴.۱۰ دلار یــا ۳.۸ درصد افزایش به 
۱۱۱.۵۵ دلار در هر بشــکه رســید و قیمت نفت خام وســت تگزاس 
اینترمدیت آمریکا با ۴.۳۶ دلار یــا ۴.۱ درصد افزایش به ۱۱۰.۴۹ دلار 

در هر بشکه رسید.
پس از اینکه ذخایر بنزین برای ششــمین هفته متوالی کاهش یافت، 
قیمت های آتی بنزیــن آمریکا نیز به بالاترین حد خود رســید. این امر 
حاشیه سود پالایشــگاهی را به بالاترین سطح خود از زمان ثبت رکورد 
در آوریل ۲۰۲۰ افزایش داد و بازار شــاهد نوســانات با احتمال تحریم 

اتحادیه اروپا بر عرضه نفت روسیه بود که منجر به کمبود عرضه شد.
تورم و افزایش شــدید نرخ های بهره، دلار آمریکا را به بالاترین ســطح 
خود در ۲۰ سال گذشته رســاند و افزایش قیمت نفت را در طول هفته 
محدود کرد، زیرا افزایش دلار باعث گران تر شدن خرید نفت به ارزهای 
دیگر می شــود.تحلیلگران همچنان بر تحریم احتمالی اتحادیه اروپا بر 
نفت روسیه پس از اعمال تحریم های مســکو در این هفته بر واحدهای 
اروپایی شرکت دولتی گازپروم و پس از مسدود شدن یک مسیر اصلی 

گاز توسط اوکراین، تمرکز می کنند.
در چین، مقامات متعهد به حمایت از اقتصاد شدند و مقامات شانگهای 
گفتند که محدودیت های رفت و آمد اعمال شده برای مبارزه با ویروس 

کرونا و افتتاح فروشگاه ها را در ماه جاری کاهش خواهند داد.

وگاه سیکل ترکیبی آریان  واحد دوم گازی نیر
زنجان آماده اتصال به شبکه سراسری است

 مجری طرح نیروگاه های خصوصی شــرکت برق حرارتی با اشــاره به 
برق دار شدن پست ۴۰۰ کیلوولت نیروگاه آریان زنجان، گفت: در حال 
حاضر این پست برای اتصال واحد دوم گازی نیروگاه به شبکه سراسری 

برق کشور آماده شده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو،»روح اله اسپنانی« افزود: 
پســت ۲۳۰ کیلوولت نیروگاه پیش از این برای اتصال واحد اول گازی 

برق دار شده بود.
وی ادامه داد: ظرف چند روز آینده با حل مشــکل گازرســانی نیروگاه 
آریان توسط شرکت گاز اســتان زنجان و گازدار شدن خط اختصاصی 
نیــروگاه، امیدواریم با فاصلــه زمانی ۱۰ روزه پس از انجام تســت ها و 
پروسه های راه اندازی، شاهد ســنکرون هر دو واحد گازی این نیروگاه 

باشیم.
این مقام مســوول خاطرنشــان کرد: احداث نیروگاه آریان زنجان در 
راستای توسعه تولید برق در شمال غرب کشــور و پاسخگویی به رشد 
 Map۲B مصرف برق در منطقه بــا بهره گیری از توربین هــای گازی

ساخت مپنا و راندمان ۵۴ درصد در دستور کار قرار گرفته است.
مجری طرح نیروگاه های خصوصی شــرکت برق حرارتی ظرفیت این 
نیروگاه سیکل ترکیبی را ۵۴۶ مگاوات برشــمرد و گفت: این مجموعه 
دارای دو واحــد گازی ۱۸۳ مگاواتی و یک واحد بخــار ۱۸۰ مگاواتی 
است که پروژه توسط شــرکت توسعه انرژی شــمال و جنوب در حال 

اجرا است.
اسپنانی حجم ســرمایه گذاری در این پروژه را در حدود ۲۹۰ میلیون 
یورو عنوان کــرد و خاطرنشــان ســاخت: نیروگاه ســیکل ترکیبی 
آریان)زنجان۲( در ۸۰ کیلومتری اتوبــان زنجان به تبریز و در نزدیکی 

روستای چوروک علیا در حال ساخت است.

و نیر

خریدار  عضو انجمن صنفی CNG کشور 
گفت: طی شــش سال گذشــته کارمزدها 
متناسب با افزایش هزینه ها افزایش نیافته 
و در نتیجه با زیان انباشــته مواجه شده ایم، 
ادامــه روند عرضــه CNG با ایــن میزان 
کارمزد بهره برداری از جایگاه ها امکان پذیر 

نیست.
 رضا نیکزاد، در حاشــیه بیست و ششمین 
نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و 
پتروشیمی در نشستی خبری با بیان اینکه 
با توجه به مزیت نســبی کشور در دارا بودن 
منابع عظیم گازی و وجود شــبکه گسترده 
خطوط انتقال گاز، متاســفانه طی سالهای 
 CNG اخیر در هر دو حوزه عرضه و تقاضای
روندی راکد یا حتی کاهشــی داشــته ایم، 
افزود: افزایش بیــش از صد درصدی قیمت 
قطعات جایگاه های CNG و افزایش شدید 
قیمت روغن هم راستا با پایین آمدن کیفت 
قطعــات و روغن، در شــرایطی کــه عمده 
جایگاه ها با عمر بالای ۱۰ ســال فرســوده 
شده و نیاز به بهسازی دارد از مشکلات مهم 

در تولید و عرضه سوخت CNG  است.
وی افزود: البته جا ماندن جایگاه ها از صف 
تولید کنندگان طی این ســالها و هم ردیف 
قرار دادن با ســوخت مایع هم یکی از دلایل 
عقب ماندگی کارمزد اســت؛ این مســایل 
درحالی هســت کــه جایگزینــی مصرف 
سوخت CNG به جای بنزین در خودروها، 
یکــی از راهکارهــای مهــم جلوگیری از 
افزایــش بی رویــه مصرف بنزیــن و قطع 

وابستگی کشور به واردات بنزین است.
این عضــو انجمن صنفی CNG کشــور با 
 CNG بیان اینکــه قانون توســعه صنعت
در دوره قبلی مجلس به تصویب رســید، اما 
اقدامات دولت قبل و دولت سیزدهم، دست 
کم تا به امروز تاثیر چندانی در توســعه این 
صنعــت و افزایش مصرف CNG نداشــته 
اســت، گفت: یکی از دلایل مهــم آن عدم 
توجه به مشــکلات صنعت CNG در هر دو 

بخش عرضه و تقاضا بوده است.
نیکزاد افــزود: در بخش عرضــه و با وجود 
اینکه جایگاههای CNG در ســالهای اخیر 
به دلیل اعمال سیاستهای نادرست، با کمتر 
از نیمی از ظرفیــت نامی خود فعالیت کرده 
اند، مصرف فعلی CNG کشــور که حدودا 
هشــت میلیارد متر مکعب در سال بوده نیز 
درآمد سرشاری را نصیب دولت کرده است؛ 
به نحوی که بــه اذعان مســئولین وزارت 
نفت، یکی از پرســود ترین پروژه های نفتی 
کشور محســوب می شــود اما علیرغم این 
سود سرشــار دولت از مصرف این سوخت 
پاک که البته در صورت اعمال سیاست های 
بهتر، می توانســت تا دو برابر شرایط فعلی 
ارتقا یابــد، همــواره بزرگتریــن چالش و 
مشکل جایگاه داران، عدم افزایش متناسب 
حق العمــل جایگاه ها با افزایــش هزینه ها 

بوده است.
وی اظهار کرد: با توجه بــه تجربیات قبلی 
افزایش حق العمل در ســال های گذشته، 
به نظر می رســد نهادهای متولی و تصمیم 
گیر از جمله ســازمان برنامه و بودجه درک 
درســتی از وضعیت وخیم جایگاه داران و 

فعالان صنعت CNG نداشته و ندارند.
در ادامه این نشســت، حمیدرضا سهرابی، 

عضو انجمن CNG با بیان اینکه سیاســت 
کلی نظــام در راه اندازی و گســترش زیر 
ساخت استفاده از ســوخت پاک CNG با 
هدف تنوع بخشی به ســبد سوخت کشور 
و قطع وابســتگی به واردات بنزین با تکیه 
بر وجــود منابع عظیــم گازی و نیــز دارا 
بودن شبکه گســترده توزیع گاز، سیاست 
دور اندیشــانه ای بود کــه در تطابق کاملی 
با منافع ملی بود، گفت: ولی به ســبب عدم 
توجه به توســعه کیفی جایگاهها، هرگز به 

راندمان پیش بینی شده نرسید.
وی با بیان اینکه ســرمایه گذاری درست و 
مناســبی که در خرید تجهیزات با کیفیت 
CNG از برندهــای معتبــر جهانی صورت 
پذیرفت، گفت: عدم توجه دولتهای پیشین 
به شــرایط نگهــداری جایگاه هــا، موجب 
فرســودگی تجهیــزات CNG و کاهــش 
 CNG راندمان آنها شــده و نهایتــا صنعت
که بی تردید یکی از پرسودترین پروژه های 
نفتی کشــور بوده را به مرز ورشکســتگی و 

اضمحلال رسانده است.
این عضو انجمن صنفی CNG با بیان اینکه 
پس از ســال ۱۳۹۶ و با افزایش چشــمگیر 
نــرخ ارز و نیز بروز تورم کمر شــکن ماهانه 
در کشور، شــرایط نگهداری از جایگاههای 
CNG  که متاثــر از وضعیت کلی کشــور 
هســتند، به قدری دشوار شــد که تامین 
اقلام یدکی و مواد مصرفی مــورد نیاز آنها 
با چالشهای جدی مواجه شــد و از آنجا که 
در تعیین حق العمــل جایگاهها، هیچگاه 
اهتمــام منصفانــه ای صــورت نگرفته و 
تمامــی توجهــات توســعه ای، صرفا در 
راستای توســعه کمی جایگاهها بوده، هم 
جایگاهها را به مرز ورشکســتگی کشــانده 
و هم بیش از نیمی از ظرفیت زیر ســاخت 
موجود، بلا اســتفاده و مغفول مانده است؛ 
گفت: این شــرایط تاآنجا پیش رفته که به 
دلیل افزایش بیش از ۱۰ برابری هزینه های 
نگهداری و به روز رسانی جایگاه ها نسبت به 
سالهای قبل، بسیاری از جایگاه ها در شرف 

تعطیلی و توقف کامل هستند.
این عضو انجمن صنفی CNG کشــور  با 
بیان اینکه خدا را شــاکریم که دست کم 
تا به امروز، انفجار و حــوادث تلخ رخ داده 

در جایگاههــای CNG، هیچ یک به دلیل 
نقص یــا عملکــرد نادرســت تجهیزات 
منصــوب در جایگاههــای CNG نبوده 
است ولی در صورت ادامه وضعیت موجود 
و عدم توجه به برقــراری توازن بین درآمد 
و هزینه جایگاهها، در آینده ای نه چندان 
دور امکان بروز وقایع ناخوشــایند اشــاره 
شده به دلیل کاهش شــدید قدرت مالی 
جایگاهها در تامین اقلام مورد نیاز شــامل 
قطعات یدکی و مــواد مصرفی، تعمیرات، 
به روز رسانی، استاندارد سازی و نگهداری 
تجهیزات، به صورت گسترده وجود دارد؛ 
گفت: مضــاف بــر آنکه در صــورت عدم 
نگهداری صحیــح از تجهیــزات، ارتباط 
مســتقیمی بــا کیفیت ســوخت تحویل 
شــده به مصرف کننده نهایــی دارد و در 
صورت همــه گیری این پدیــده نامیمون 
در جایگاههای CNG، اقبــال عمومی به 
مصرف CNG باز هم تا حد چشــمگیری 
کاهش خواهد یافت و متاســفانه شــاهد 
مصرف بیشــتر بنزین و تبعات ناشی از آن 

خواهیم بود.
در ادامه این نشست، احسان جانمحمدی، 
عضــو انجمن صنفی CNG  کشــور با بیان 
اینکه هم اکنــون ۲۵۰۰۰ نفــر به صورت 
مستقیم و بالغ بر ۱۵۰۰۰ نفر نیز به صورت 
غیــر مســتقیم جهــت خدمات رســانی 
و فعالیــت شــبانه روزی ۲۶۲۳ جایــگاه 
CNG در کشــور مشــغول به کار هستند، 
افزود: متاسفانه در ســنوات گذشته و علی 
الخصــوص ۲ ســال اخیر به دلیــل اعمال 
سیاســتهای نادرســت دولت در تخصیص 
 CNG حق العمل منصفانه به جایگاههای
و متعاقب آن تحمیل زیان انباشته سنگین 
به جایگاهها و بروز عدم توازن مالی، جایگاه 
های CNG در دخل و خرج خود با بحرانی 
جدی مواجه شــده اند، چنانکــه مطابق با 
کارشناسی انجام شــده حدود ۸۰ درصد از 
 CNG جایگاه های ســوخت پاک و ارزان
که عمدتا کــم فروش و یا متوســط فروش 
هستند، زیانده شــده و در معرض تعطیلی 

ناخواسته قرار گرفته اند.
جانمحمدی بــا بیان اینکه متاســفانه باور 
غلط ســودده بودن جایگاه های ســوخت 

CNG، گاها توسط مســئولین و متولیان 
امر به جامعه و نهاد های تصمیم گیر در امر 
بودجه و حق العمل جایگاه ها تلقین شــده، 
گفت: حال آنکه احــداث تنها ۱۴۰ جایگاه 
تماماً خصوصــی در ۱۰ ســال اخیر و عدم 
اســتقبال بخش خصوصی از امــر احداث 
جایــگاه CNG، گــواه نادرســتی ادعای 

مذکور است.
وی ادامه داد: با درنظر گرفتن زیان انباشته 
کثیر ســالهای قبــل و با توجه بــه افزایش 
حقوق و دســتمزد پرســنل به میزان ۵۷ 
درصد در ســال جــاری، در صــورت عدم 
اختصاص حق العمل متناســب، منصفانه 
و کارشناسی شده در ســال ۱۴۰۱، تعدیل 
نیروی حداقل ۱۲۰۰۰ نفر از پرسنل شاغل 
و بیکار شــدن آنها طی ماه های آتی، دور از 
ذهن نخواهــد بود و موج فزاینــده بیکاری 
در جامعــه، نتیجه این بــی توجهی و تکرار 

اشتباهات گذشته خواهد بود.
ایــن عضو انجمــن صنفی CNG  کشــور 
خاطرنشــان کرد: این بی توجهی درحالی 
اســت که همگی میدانیم تمام دســتگاه 
های اجرایی و قانونگذاری نظام، سالهاست 
که در حال ایجــاد، تبیین قانون و نیز تلاش 
جهت اشــتغال زایــی و کاهش نرخ رشــد 
بیکاری در کشور هستند، غافل از آنکه تنها 
با کمی توجه بیشــتر و دیدگاهی منصفانه 
تر به این صنف، ایجاد اشــتغال و کمک به 
اجرای منویات مرتبط با اشــتغال زایی در 

صنف CNG، به سادگی میسر است.
وی با تاکید بر اینکه بدیهی است که با توجه 
به وجود سوابق کاری در شــاغلین جایگاه 
های CNG، عموم این افراد پس از بیکاری 
به ســازمان تامین اجتماعی جهت استفاده 
از حق و حقوق بیمــه بیکاری خود، مراجعه 
کرده که این امر متاســفانه عــلاوه بر وارد 
کردن آسیب های جدی ناشی از بیکاری به 
بنیان خانواده این قشر زحمت کش، سبب 
ایجاد بار مالی به ســازمان تامین اجتماعی 
جهت تامیــن اعتبارات مورد نیــاز خواهد 
شــد، اظهار کرد: امیدواریم در این روزهای 
حساس تعیین نرخ حق العمل جایگاه های 
CNG، مســئولین ذیربط  و دستگاه های 
تصمیم گیرنــده با در نظــر گرفتن تمامی 

واقعیــت های جــاری و حاکم بــر اقتصاد 
جایــگاه های CNG، نســبت به تخصیص 
بودجه مکفی و پرداخــت کامل حق العمل 
کارشناســی شــده به فوریت اقدام نمایند 
تــا از ایجاد و رشــد این بحــران در جامعه 

پیشگیری شود.
در ادامه این نشســت، محســن جوهری 
عضو  انجمــن صنفــی CNG اظهار کرد: 
برای سال جاری که مقرر شده بود سازمان 
حمایت با بررســی مســتندات هزینه ها، 
اقــدام بــه تعیین نــرخ مناســب جهت 
حق العمــل کاری کند تا نرخــی منصفانه 
تعیین شود، گفت: کلیه مستندات هزینه 
هــای جایگاهها بعــد از بررســی و تأیید 
مدیریت طرح CNG شــرکت ملی پخش 
فرآورده هــای نفتی، به این ســازمان ارائه 
شده و اسنادی که ارائه شــده، تک به تک 
توسط کارشناسان سازمان حمایت بررسی 
و راستی آزمایی شــده و عمدتا مورد تأیید 
قرار گرفته و اولین جلســه کارگروه تعیین 
حق العمل نیز در تاریخ ۲۱ اردیبهشت ماه 

برگزار شده است.
وی با بیان اینکه طی روزهــای اتی تمامی 
جایگاه داران منتظــر تایید و  ابلاغ نرخ های 
حق العمل کارشناســی شــده و پیشنهاد 
شده بدون کم  و  کاست هســتند تا بتوانند 
به خدمت رسانی خود به هموطنان گرامی 
ادامه دهند و در غیــر اینصورت باید منتظر 
چالش در عرضه ســوخت CNG باشــیم، 
گفت: کمتریــن تقاضــای جایگاهداران، 
موافقت ســازمان برنامه و بودجه و معاونت 
برنامه ریزی وزارت نفت با پیشنهاد سازمان 

حمایت است. 
جایگاهداران نگران تکرار تصمیم اشتباه و 
مخالفت با پیشــنهاد کارشناسی ارائه شده 
ســازمان حمایت توسط ســازمان برنامه 
و بودجــه در ســال ۱۳۹۹ هســتند که در 
اینصورت قطعا جایگاه ها به دلیل ناتوانی در 
پرداخت حقوق پرسنل و قبوض برق و گاز و 
سایر هزینه ها، خود به خود تعطیل خواهند 
شد.  تک به تک توسط کارشناسان سازمان 
حمایت بررســی و راســتی آزمایی شده و 
عمدتا مورد تأیید قرار گرفته و اولین جلسه 
کارگروه تعیین حق العمل نیز در تاریخ ۲۱ 

اردیبهشت ماه برگزار شده است.
وی با بیان اینکه طی روزهــای اتی تمامی 
جایگاه داران منتظــر تایید و  ابلاغ نرخ های 
حق العمل کارشناســی شــده و پیشنهاد 
شده بدون کم  و  کاست هســتند تا بتوانند 
به خدمت رسانی خود به هموطنان گرامی 
ادامه دهند و در غیــر اینصورت باید منتظر 
چالش در عرضه ســوخت CNG باشــیم، 
گفت: کمتریــن تقاضــای جایگاهداران، 
موافقت ســازمان برنامه و بودجه و معاونت 
برنامه ریزی وزارت نفت با پیشنهاد سازمان 

حمایت است. 
جایگاه داران نگران تکرار تصمیم اشــتباه و 
مخالفت با پیشــنهاد کارشناسی ارائه شده 
ســازمان حمایت توسط ســازمان برنامه 
و بودجــه در ســال ۱۳۹۹ هســتند که در 
اینصورت قطعا جایگاه ها به دلیل ناتوانی در 
پرداخت حقوق پرســنل و قبوض برق و گاز 
و سایر هزینه ها، خود بخود تعطیل خواهند 

شد.

 انتقال گاز فاز ۱۲ به خشکی در زمستان امسال

افزایش ۱۰ هزار بشکه ای تولید نفت از لایه نفتی پارس جنوبی
خریدار   مدیرعامل شــرکت مهندسی و 
ســاخت تاسیســات دریایی ایران گفت: با 
اجرای قرارداد جدید برای توسعه فاز ۲ لایه 
نفتی پارس جنوبی، تولید نفت از این میدان 
مشــترک ۱۰ هزار بشــکه در روز افزایش 

می یابد.
 »محمدرضا زهیری« در نشســتی خبری 
در حاشیه بیســت و ششــمین نمایشگاه 
بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی با 
اشاره به اینکه این شرکت همه فعالیت های 
فراساحل را اجرا می کند، افزود: این شرکت 
یکی از شــرکت های تجهیز محور است و بر 
خلاف شرکت های پیمانکاری نفت کشور، 

تجهیزات وسیعی دارد.
وی ادامــه داد: فــاز ۱۶ پــارس جنوبی به 
طــول ۱۱۰ کیلومتر به مــوازات خط لوله 
قبلی کشــیده خواهد شــد و تا زمســتان 
امسال آماده می شــود و در حال پوشش در 
خرمشهر است و بخش زیادی پوشش داده 

شده است.
زهیری تاکید کرد: خط لوله توسط کشتی 
»سی مستر« از اواخر خرداد لوله گذاری را 

آغاز می کند.
وی با اشــاره بــه اینکه خط لوله کشــی به 
عسلویه ۲۱۰ کیلومتر است، گفت: با توافق 
با شــرکت ملی نفت، کارهای مهندسی در 
حال انجام اســت و خرید لوله ها و عملیات 

آغاز می شــود و تــا زمســتان ۱۴۰۲ بهره 
برداری می رسد.  

مدیرعامل شرکت تاسیسات دریایی درباره 
امضای قرارداد با یک شریک خارجی برای 
توســعه فاز ۲ لایه نفتی پــارس جنوبی و 
چگونگی انتخاب این شــرکت، افزود: این 
شرکت در گذشــته انتخاب شده بود و ما در 

بخش هایی از قرارداد تغییراتی دادیم.
وی تاکید کــرد: این قــرارداد زمانی نهایی 
خواهد شــد که قرارداد بین ما و شــرکت 
مذکور تبادل شــود و با اجــرای آن تولید 
نفت در این میدان مشترک ۱۰ هزار بشکه 

افزایش پیدا می کند.   
زهیری ادامه داد: با دانشــگاه های مختلف 
ارتبــاط داریــم و با آنهــا کار مــی کنیم، 
همچنین از شــرکت های دانــش بنیان که 
بتوانند نیازهای ما را پوشش دهند، حمایت 
می کنیم.  وی گفت: توســعه میدان فروزان 
چندین ســال به دلیل تغییرات در ســکو 
متوقف شــد، ســکوهایی که منتقل شده 
بود اکنون در خرمشهر اســت و با اتمام کار 

سکوها را منتقل می کنیم.  
مدیرعامل تاسیســات دریایی با اشــاره به 
اینکــه بــه زودی دکل حفاری بــه میدان 
رســالت منتقل می شــود، افزود: در سایر 

بخش ها فعال هستیم.
وی اضافه کرد: اکنــون در فعالیت های بین 

المللی حضور داریــم و یکــی از اهداف ما 
صدور خدمات فنی و مهندسی است.

مذاکره با شرکت های روسی برای 
نصب جکت

زهیری از مذاکره با شرکت های روسی برای 
نصب جکت و لوله گذاری خبر داد و گفت: با 
این حال متعهدیم ابتدا فعالیت های داخلی 
را اجــرا کنیم تــا کارهای کشــور بر زمین 
نماند و پــس از آن ظرفیت خالــی را برای 
درآمدزایی در پروژه های بین المللی لحاظ 

کنیم.
وی با اشــاره به اینکه ســاخت ســکوهای 
فشــارافزایی پیچیده نیســت، افزود: ابتدا 
باید تجهیزات و کمپرسورها آماده شود. در 
طراحی، ســاخت و حمل این سکوی فشار 

افزایی مشکلی نداریم.
به گفته زهیری، اکنــون در حال مطالعه در 
این زمینه هستیم زیرا در سال های آینده به 
آن نیاز داریــم.وی ادامه داد: وضعیت پارس 
جنوبی برخلاف پیش بینی هایی که فشــار 
افت می کند، در برخی فازها دچار افت فشار 
نخواهیم بود.  مدیرعامل تاسیسات دریایی 
گفت: افزایش فشار باید در چاه ها انجام شود 

که فعلا نیاز به آن وجود ندارد.
وی با اشــاره به اینکه تامین مالی پروژه ها 
توســط کارفرماها انجام می شــود، افزود: 
اگرچه در تامین مالی مشــکلاتی داریم اما 

خللی ایجاد نکرده است.
زهیری بــا تاکید بر اینکه جاســک فاز دوم 
ندارد، ادامه داد: به دلیل مشکلاتی که پیش 
امده بود، گوی شــناور اول نصب شده و سه 
گوی شــناور دیگر در حال ساخت است که 
یک گوی از خارج از کشــور آمــاده انتقال 
است و ۲ گوی شناور دیگر در یارد خرمشهر 

در حال ساخت است.
وی با بیان اینکــه یکی از پــروژه ها انتقال 
ســکو از فاز ۱۲ به فاز ۱۱ توســط شــناور 
»اوشنیک« است، گفت: در تابستان امسال 

این انتقال انجام خواهد شد.  
زهیری افزود: انتقال مشــعل شروع شده و 

سه پایه مشعل در حال ساخت است.  
مدیرعامل شرکت تاسیسات دریایی ادامه 

داد: این سکو در زمستان امسال گاز فاز ۱۱ 
را به خشکی منتقل کند.  

نیاز کشورهای همسایه به خدمات 
فنی و مهندسی نفت ایران

همچنین »علیرضا ضیغمی« رییس هیات 
مدیره شرکت مهندسی و ساخت تاسیسات 
دریایی ایران با اشــاره به اینکه با وجود آنکه 
در میدان فروزان به دلیل مشترک بودن این 
میدان کار با تاخیر انجام شده است، گفت: با 
سوء مدیریت سال های قبل، کار پیش نرفته 
و امیدواریم با اولویت بــالا عقب ماندگی در 

این میادین را جبران کنند.
وی ادامه داد: در گذشــته باید بــا اولویت 
منابع تخصیص پیدا می کرد تا چاه تولیدی 
و تزریقــی در میدان نفتی پــارس جنوبی 

احداث شود، اما این گونه نشد.  
ضیغمی افــزود: تولید از لایــه نفتی اکنون 
سه هزار بشــکه در روز اســت که با اجرای 
قرارداد جدیــد به ۱۳ هزار بشــکه افزایش 

پیدا می کند.  
وی تاکید کرد: کشتی اوشــنیک که بسیار 
ویژه است و ابزار بســیار خوبی برای اجرای 

پروژه های داخلی و بین المللی است.
ضیغمی گفت: کشورهای همسایه نیازمند 
خدمات فنی و مهندسی هستند و ایران در 

این زمینه می تواند فعال باشد.
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سرهنگ ولیپور گودرزی مطرح کرد
 کشف ۱۰۰ میلیارد تومان لوازم خانگی قاچاق 

در پایتخت
رئیس پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ ازکشــف بیــش از ۶ هزار 
عدد لوازم خانگــی خارجی خبر داد و گفت: کارشناســان ارزش ریالی 

کالاهای قاچاق شده را بیش از ۱۰۰ میلیارد تومان اعلام کردند.
ســرهنگ علی ولی پور گودرزی افزود: در راســتای پایــش و کنترل 
بازار و جلوگیری از قاچاق و احتــکار کالا، مأمورین این پلیس موفق به 
کشف انبار دپوی کالای قاچاق در خیابان فداییان اسلام به ارزش ۱۰۰ 

میلیارد تومان شدند.
وی اظهار داشــت: در ادامه تحقیقات مشخص شــد کالاها به صورت 
شــبانه خودروهای شــوتی به انبار منتقل و دپو گردیده و فاقد هرگونه 

اسناد و مدارک، فاکتور و ثبت در سامانه جامع تجارت است.
این مقام انتظامی با اشــاره به اینکه کاراگاهان انبــار را پلمب کردند، 
افزود: تعداد ۱۰۴۶ دستگاه یخچال، ۲۴۶ دستگاه کولر، ۶۲۳ دستگاه 
اجاق گاز، ۵۳۶ دســتگاه لباسشــویی و ظرفشــویی، ۷۵۴ دســتگاه 
جاروبرقی، ۱۱ دستگاه فر، دســتگاه هود، ۲۷ دستگاه تلویزیون، ۸۳۰ 
دستگاه بخاری، ۲۵ دستگاه کمبی، ۱۲۵ دســتگاه آبگرمکن، ۲۶۱۵ 
قلم سیســمونی کودک، ۱۱ قلم لوازم جاروبرقی کشف، یک نفر متهم 
دســتگیر و پرونده در خصوص قاچاق کالا تشــکیل و به مرجع قضائی 

معرفی کردند.
وی با بیان اینکه کارشناســان ارزش ریالی اموال کشف شده را ۱۰۰ 
میلیارد تومان اعلام کرده انــد، اضافه کرد: تأمین نظــم و امنیت و 
مقابله با هرگونه ناهنجاری و اخلال در تهیه توزیع کالاهای ضروری 
خانوار همواره در دستور کار پلیس قرار داشــته و با توجه به کمبود 
برخی از اقلام ضروری در بازار این امر باید با جدیت بیشــتری انجام 

شود. 
لذا شهروندان در صورت مشــاهده هرگونه احتکار کالا با این پلیس به 

شماره های ۰۲۱۶۶۷۴۷۳۴۳ و یا ۰۹۹۹۹۸۷۱۳۹۲ تماس بگیرند.

رییس اداره بیماری های قابل پیشگیری با واکسن وزارت بهداشت:
ونا ذخیره ۴۵ میلیون دز واکسن کر

 رئیس اداره بیماری های قابل پیشــگیری با واکســن وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی گفت: ۴۵ میلیون دز واکســن کرونا ذخیره 
شده در کشــور وجود دارد و افراد واجد شــرایط باید دز چهارم تزریق 

کنند.
محسن زهرایی  افزود: اکنون واکسن کرونا به مقدار مناسب و کافی در 
دانشگاه های علوم پزشــکی و مراکز واکسیناسیون به صورت دپو شده 
وجود دارد و تاریخ انقضای آنها تمام نشــده و در هر زمانی قابل مصرف 

هستند.
وی اظهار داشت: واکسن به معنای استفاده از بخشی از میکرو ارگانیسم 
عامل بیماری زا به عنوان محرک سیستم ایمنی بدن است که فرد سالم 
دریافت می کند تا در آینده همچنان سالم بماند و اگر در آینده مواجهه 
پیدا کرد، قبل از  اینکه میکرو ارگانیسم تکثیر پیدا کند و علائم بیماری 
کرونا ظاهر شود، سیســتم ایمنی بدن جلوی آن را خواهد گرفت و این 
کار عملا بسیار ارزشمند، به عنوان پیشگیری سطح اولیه در نظر گرفته 

می شود.

زهرایی ادامه داد: اکنون مشکل کمبود واکسن کرونا نداریم و اخیرا در 
فضای مجازی مطالبی مبنی بر تاریخ انقضای واکســن های دپو شــده 
کرونا در انبارها منتشر شده بود که این موضوع صحت ندارد و موجودی 
ما اکنون ۴۵ میلیون دز واکسن در انبارها است و آن هم باید افراد واجد 

شرایط یک دُز دیگر را بزنند.
وی در مورد صادرات واکسن کرونا گفت: صادرات واکسن کرونا مستلزم 
اقداماتی است که باید تولیدکنندگان انجام دهند و مستندات تاییدیه 

سازمان جهانی بهداشت را برای این امر بگیرند و بازاریابی کنند.
دریافت دُز سوم و چهارم واکســن کرونا در اولویت قرار دارد، از سویی 
دیگر نباید تصور شود که اگر واکســن دریافت کردیم خیالمان راحت 
باشــد و در تجمعات شــرکت کنیم و نســبت به رعایت پروتکل های 
بهداشتی بی توجه باشــیم زیرا ممکن اســت با پیک دیگری مواجه 

شویم.
زهرایی تصریح کرد: وزارت بهداشــت همراه تولیدکنندگان واکســن 
کرونا برای صادرات اســت و همه همکاری ها را برای تاییدیه از سازمان 
غذا و دارو و بخش هــای ذیربط انجام می دهد تا مســیر صادرات زودتر 

هموارتر شود.
وی خاطرنشــان کرد: تکنولوژی و توان تولیدی که برای واکسن کرونا 
به کار گرفته شده خوب بود و ســرعت ارائه خدمات واکسیناسیون هم 
مطلوب بود که اینها نشان دهنده مشارکت بسیار خوب مردم در برنامه 
واکسیناسیون است و توانایی ارائه نظام ســلامت در این زمینه هم بالا 

بود.
زهرایی گفت: دریافت دُز ســوم و چهارم واکســن کرونا در اولویت قرار 
دارد، از ســویی دیگر نباید تصور شود که اگر واکســن دریافت کردیم 
خیالمان راحت باشــد و در تجمعات شــرکت کنیم و نسبت به رعایت 
پروتکل های بهداشتی بی توجه باشیم زیرا ممکن است با پیک دیگری 

مواجه شویم.
وی افزود: ویروس کرونا به گونــه ای غافلگیر کننده اســت؛ ما از همه 
ابزارها مانند واکســن که می تواند به ما کمک کند اســتفاده می کنیم 
و رعایت شــیوه نامه های بهداشتی از جمله اســتفاده از ماسک و حفظ 

فاصله اجتماعی نیز ضرورت دارد.
به گزارش ایرنا، مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت روز 
گذشته اعلام کرد: با فوت هشت بیمار دیگر مبتلا به کووید۱۹ ، مجموع 

جان باختگان این بیماری در کشور به ۱۴۱ هزار و ۲۰۹ نفر رسید.
بر اساس معیارهای قطعی تشــخیصی، ۳۸۵ بیمار جدید کووید۱۹ در 
کشور شناسایی که ۶۷ نفر از آنها بستری شدند؛ در حال حاضر ۷۶۳ نفر 
از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت ویژه بیمارستان ها 

تحت مراقبت قرار دارند.
همچنین طبق اعلام روز جمعه وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشــکی، در حال حاضر شــهر قرمز و نارنجی نداریم؛ اکنون شهرهای 
ایران در وضعیــت آبی و زرد در شــرایط کرونایی قرار دارد. براســاس 
آخرین به روز رســانی ها، وضعیت هیچ یک از شــهرهای کشور، قرمز 

نیست
و تعداد شهرهای با وضعیت نارنجی از ۴ به صفر رسید. تعداد شهرهای 
با وضعیت زرد از ۳۱۹ به ۲۵۹ شــهر رسیده است و شهرهای با وضعیت 

آبی از ۱۲۵ به ۱۸۹ شهر افزایش یافت.
 ویروس کرونا تاکنون چهار جهش ژنتیکی خطرناک شــامل آلفا، بتا، 
گاما و دلتا داشته و امُیکرون جدیدترین نسخه جهش یافته این ویروس 

است.

شهر

خریدار  رئیس کل دادگســتری اســتان 
تهران بــا تشــریح ۲۴ ماموریــت مدیران 
واحدها و مجتمع های قضایی به منظور ارتقا 
و بهبود وضعیت عدلیه در اســتان تهران بر 
ضرورت برخورد بدون اغماض با محتکران 
و ســلب فرصت بــرای احتــکار مایحتاج 

عمومی از سوی افراد سودجو تاکید کرد. 
 علــی القاصی مهر در نخســتین نشســت 
فصلــی شــورای برنامه ریــزی مدیــران 
دادگستری کل اســتان تهران که با حضور 
۹۸ نفــر از مدیــران واحدهــای قضایی، 
دادســتان و سرپرســتان نواحی دادسرای 
تهران، رییــس کل محاکم و سرپرســتان 
مجتمع های قضایی شــهر تهران، روسای 
دادگســتری ها و حوزه های قضایی تابعه، 
دادســتان های شهرســتان ها و معاونــان 
رئیــس کل برگــزار شــد افــزود: اعمال 
سیاســت های اقتصادی دولت از یک طرف 
و شرایط و مولفه های منطقه ای و جهانی از 
طرف دیگر ممکن است سبب شود عده ای 
ســودجو اقدام بــه احتکار و کم فروشــی 
کالاهای اساســی و مایحتاج عمومی کنند؛ 
علی رغم اینکه دســتگاه قضایــی وظیفه 
مستقیمی در حوزه اقتصاد ندارد اما با توجه 
به تاکیدهای ریاســت قوه قضاییه ضرورت 
دارد تــا به طور خــاص دولــت را در انجام 

ماموریت های میدانی کمک کنیم.
وی ادامه داد: حســب گزارش ها، در زمینه 
تامین بسیاری از کالاهای اساسی کمبودی 
وجود ندارد اما ممکن اســت برخی از افراد 
ســودجو مضایقی را بــرای تامین کالاهای 
اساسی مردم ایجاد کرده باشند بنابراین در 
برخورد با محتکــران و اخلال گران در نظام 
تامین مایحتاج عمومی ضمن تعامل با سایر 
دســتگاه ها، باید از هر گونه مســامحه ای 

پرهیز شود.

برخورد بدون اغماض با محتکران 
وی »برخورد بدون اغمــاض با محتکرین و 
سلب فرصت برای احتکار مایجتاح عمومی 
از سوی افراد ســودجو« را به  عنوان یکی از 
اولویت های مدیران واحدهــای قضایی و 
دادستان های شهرستان های استان تهران 
عنوان کــرد و گفت: علی رغــم اینکه همه 
همکاران قضایی حساسیت های لازم را در 
این زمینه دارند، اما واقعیت این اســت که 
نباید نســبت به این مســاله عادی انگاری 
شــود و حتما باید با محتکریــن و افرادی 
که کالاهای اساســی و مایجتــاح عمومی 
شــهروندان را احتکار و به ایــن نحو ایجاد 
انحصار می کنند، بدون اغمــاض برخورد 
شــود زیرا ایــن امــر، صرفا یک مســاله 
اقتصادی نیســت بلکه اشخاصی که در این 
شــرایط اقدام به احتکار و اخــلال در نظام 
توزیع مایحتاج عمومــی می کنند، در اصل 
وضعیــت روانی جامعه را برهــم می زنند و 
زمینه ایجــاد نارضایتی و هــرج و مرج در 
ســطح جامعه را فراهم می کنند و دستگاه 
قضایی اجــازه نخواهــد داد آرامش روانی 
جامعه بازیچه ســودجویی برخی افراد قرار 

گیرد.
القاصی مهــر بر ضــرورت همراهی قاطع و 
جدی سازمان تعزیرات، دولت، دستگاه های 
اطلاعاتــی و امنیتی در جهــت برخورد با 
محتکریــن و اخلال گران در نظــام تامین 
مایحتــاج عمومی تاکیــد کــرد و افزود: 
دادگستری اســتان تهران نیز در کنار سایر 
دستگاه ها با حساسیت و جدیت این مقوله را 
پیگیری، ورود و برخورد خواهد کرد و همه 
دادستان ها در سراسر استان تهران به عنوان 
مدعی العموم و مسئول در قبال حقوق عامه 
ماموریت دارند تا با حضــور میدانی خود و 
صدور مجوزهای لازم برای دســتگاه های 
ذی ربــط و مطالبه گــری از دســتگاه های 
گوناگون، فرصت سود جویی را از محتکران 
و اخلال گران در حوزه نظام تامین مایحتاج 

عمومی سلب کنند.

دادگستری تهران، کم ترین میزان 
بازداشت های کوتاه مدت را داشته است

القاصــی مهر یکی از ماموریــت های اصلی 
دادگســتری اســتان تهران را »رسیدگی 
خارج از نوبت به پرونده های دارای زندانی« 
و »پرهیز از صدور قرارهای بازداشت موقت 
غیرضرور« اعلام کرد و افزود: اگر بازداشت 
فرد و ســلب آزادی او بیش از میزانی باشد 
که قانــون مقرر کــرده، قطعا بــرای همه 
مســئولان و مدیــران واحدهــای قضایی 
مســئولیت شــرعی در پی دارد؛ البته باید 
توجه داشت که دادگســتری استان تهران، 
کم ترین میزان بازداشــت های کوتاه مدت 
را داشته و براســاس گزارش رئیس سازمان 
زندان هــا، مجموعه قضایی اســتان تهران 
جزو اســتان های برتر در زمینــه پرهیز از 
صدور قرارهای بازداشــت های کوتاه مدت 

بوده است.

از اعزام به زندان اشخاص تحت قرار 
تامین تا پیش از ساعت ۲0 پرهیز شود

القاصــی مهر بــه همه واحدهــای قضایی 
دستور داد تا از اعزام به زندان اشخاصی که 
در خصوص آن ها قرار تامین صادر شــده، تا 
قبل از ساعت ۲۰ پرهیز شود و فرصت لازم 
برای تامین کفالت و وثایــق مورد قرار برای 

متهمان فراهم شود.
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران در 
همین راســتا گفت: به مدیرکل زندان های 
اســتان تهران نیز ابلاغ شــده است که اگر 
زودتر از ســاعت یاد شــده، اشــخاصی که 
در خصوص آن ها قرار تامین صادر شــده، 
به زنــدان معرفی شــدند، از پذیرش آن ها 
خودداری شود زیرا ممکن است فرد نسبت 
به تامین کفیل یا وثیقه اقدام کند و نیازی به 
سلب آزادی وی نباشد؛ مگر در موارد خاص 
که مربوط به امنیت و آرامش شــهروندان 

است.
وی به ضرورت استفاده بیش از پیش قضات 
از تاســیس مراقبــت الکترونیکــی )پابند 
الکترونیک( به عنوان یکی از سیاســت های 
دســتگاه قضایی تاکید کرد و گفت: اکنون 
زیرســاخت این موضوع در اســتان تهران 
فراهم است و در بســیاری از موارد می توان 

از تاسیس پابند الکترونیک استفاده کرد. 
القاصی مهر اســتفاده از پابنــد الکترونیک 
را برای حفظ آبروی شــهروندان، کاســتن 
از مشــکلات آن ها و جلوگیری از متلاشی 
شــدن خانواده هــا به دلیل زندانی شــدن 
سرپرســت خانواده اثرگذار دانست و افزود: 
اگر سرپرســت خانواده با اســتفاده از پابند 
الکترونیــک در کنار خانــواده خود حضور 
داشــته باشــد، این امر در پیشــگیری از 
بسیاری از آسیب ها اثرگذار است و از لحاظ 
روحی و روانی کم ترین آسیب را برای فرد و 

خانواده وی در پی خواهد داشت.

ضرورت پرهیز از افراط و تفریط
 در استفاده از پابند الکترونیک

رئیس کل دادگســتری اســتان تهران بر 
ضرورت پرهیز از افراط و تفریط در خصوص 
اســتفاده از پابنــد الکترونیــک در احکام 

قضایی تاکیــد کرد و به مدیــران واحدها و 
مجتمع های قضایی استان تهران ماموریت 
داد تا عملیاتی شــدن این رویــه در مراجع 
قضایی تحت نظر خود را مورد پیگیری قرار 

دهند.
القاصی مهر به معاون قضایی دادگســتری 
در امور زندان ها دســتور داد تا کارگروهی 
متشــکل از قضات صاحب نظــر به منظور 
تصمیم گیــری در خصــوص اســتفاده از 

تاسیسات ارفاقی تشکیل شود.

رسیدگی به بیش از 450 پرونده خاص 
وی یکی از چالش های کلان دادگســتری 
استان تهران را »پرونده های کثیرالشاکی« 
اعــلام کــرد و اظهارداشــت: در مجموعه 
قضایی اســتان تهران بیش از ۴۵۰ پرونده 
خاص وجود دارد که اصحاب این پرونده ها 

متعدد و متکثر هستند.
اقدامــات قابــل توجهی در خصــوص این 
پرونده ها از سوی دادســتان تهران و رئیس 
کل دادگاه هــای عمومی و انقــلاب تهران 
انجام شــده و در حال پیگیری اســت؛ اما 
ضرورت دارد تا برای مدیریت افکار عمومی 
و رســیدگی به مطالبه به حق شــکات این 

پرونده ها به نحو مقتضی اقدام شود.
القاصی مهر گفت: در بسیاری از پرونده های 
کثیرالشــاکی، اموال متهمان شناسایی و 
توقیف می شود؛ اما موضوع دارای اهمیت، 
تســریع در تعیین تکلیف ایــن پرونده ها 
اســت که این امر، ورود میدانــی مدیران 
واحدهای قضایی را می طلبد و هر دادستان 
و مدیر قضایی موظف اســت که نســبت به 
پرونده های کثیرالشــاکی به دلیل ذی نفع 
بودن تعــداد قابل توجهی از مــردم در یک 
پرونده، بیش از ســایر پرونــده های جاری 
دغدغه داشــته باشــد و ضرورت دارد که از 
عادی انــگاری پرونده های کثیرالشــاکی 

پرهیز شود.
    رئیس کل دادگســتری اســتان تهران در 
ادامه با اشــاره به بازدیدها و سرکشی های 
خود از مجتمــع ها و حوزه هــای  مختلف 
دادگســتری، وضعیــت اجــرای احــکام 
مدنی و کیفری در برخــی از مراجع قضایی 
را نامطلوب توصیف کــرد و ضمن تاکید بر 
ضــرورت بهبود وضعیت اجــرای احکام ها 
گفــت: در خصوص اجرای احــکام مدنی و 
کیفری ضــرورت دارد که تســریع و اعمال 
دقت بیشــتری برای برون رفت از وضعیت 
فعلــی صــورت گیــرد زیرا شــکل گیری 
صف های طولانی در واحــد اجرای احکام، 

نارضایتی مراجعان را در پی خواهد داشت.
القاصی مهر »برخورد قاطع و بدون اغماض 
با مفاســد اقتصادی« را یکی از اولویت های 
دســتگاه قضایی در دوره »تحول و تعالی« 
دانســت و گفــت: در مواجهه با مفاســد 
اقتصــادی، سیاســت دســتگاه قضایی و 
منویات ریاســت قوه قضاییه این است که با 
مفسدان اقتصادی، افرادی که به بیت المال 
دســت درازی می کنند و اقدام به اخذ رشوه 
می کنند به شدت برخورد شــود و دستگاه 

قضایی باید در مواجهه با این افراد با جدیت 
برخورد کند.

تسریع در رسیدگی به پرونده های 
مفاسد اقتصادی

رئیــس کل دادگســتری اســتان تهران 
سیاســت دســتگاه قضایی در برخــورد با 
مفاســد اقتصادی را سیاستی ثابت، قاطع و 
جدی ارزیابی کرد و در عین حال به مدیران 
و مســئولان واحدها و مجتمع های قضایی 
دســتور داد تا زمینه را برای »تســریع در 
رسیدگی به پرونده های مفاسد اقتصادی« 

مهیا کنند. 
القاصــی مهر گفــت: اکنــون برخــی از 
پرونده هــای قضایی مفاســد اداری و مالی 
مربوط به شــهرداری ها و شوراهای شهر در 
حال رسیدگی اســت؛ اما فرایند رسیدگی 
به آن ها طولانی شــده اســت و در شرایط 
فعلی، بیشــترین زمان رســیدگی، مربوط 
به پرونده هــای اقتصادی اســت؛ در حالی 
کــه بایــد کم ترین زمــان مربوط بــه این 
پرونده ها باشــد و فلسفه تشــکیل مجتمع 
ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادی این است 
که این پرونده ها به طور ویژه و خارج از نوبت 
رسیدگی شود تا اثر گذاری لازم را در جامعه 

نیز داشته باشد.
رئیــس کل دادگســتری اســتان تهران 
ســرعت، دقت و برخورد در زمان مناسب را 
سه اصل اساسی در رســیدگی های قضایی 
به پرونده های مفاسد اقتصادی عنوان کرد 
و در عین حال تســری حساســیت نسبت 
به این پرونده ها از ســوی مدیریت مراجع 
قضایی بــه زیرمجموعــه را مــورد تاکید 
قرار داد و اظهار داشــت: دســتگاه قضایی 
به عنوان نماینده جامعه مسئولیت صیانت 
از بیت المال را بر عهــده دارد و مردم تحت 
هیچ شرایطی مفسد اقتصادی و شخصی که 
نسبت به بیت المال خیانت می کند را تحمل 
نمی کنند بنابراین ضــرورت دارد تا به این 
مطالبه به حق شــهروندان پاســخ مقتضی 

داده شود.
»کارســنجی« و »توزیع عادلانــه کارها«، 
کاهش ۵۰ درصدی موجودی دادگستری 
در اهداف ســال ۱۴۰۱، »بازخوانی و مرور 
عملکردها« و »ایجاد نظــام خودارزیابی«، 
جمع آوری و احصاء ایده ها و اندیشــه های 
کارکنان قضایی و اداری برای بهبود عملکرد 
دادگستری اســتان تهران، نظارت میدانی 
و صیانــت از مجموعه تحت نظــر، احصاء 
دلایل و علــل طولانی شــدن فرایند انجام 
کارشناسی،نظارت بر رعایت نظم و انضباط 
از سوی کارکنان قضایی و اداری،حساسیت 
در هزینه کردها، بازدید مستمر از شوراهای 
حل اختلاف،تســریع در پاســخ گویی به 
اســتعلامات و تهیــه گزارش ها،اهتمــام 
ویژه نســبت به کاهش و کنترل ورودی ها 
و قضازدایــی از اختلافات، احصــا و کنترل 
تعداد پرونده هایی که ثبت مجدد می شوند، 
انتظام بخشی به بایگانی های راکد«، تسریع 
در تعیین تکلیف پرونده های قصاص نفس، 

ضرورت حساســیت مدیران و مســئولان 
واحدهــای قضایی در خصــوص مصادیق 
حقوق عامه، نظارت بر »رعایت تناســب در 
تعیین مســئولیت و مجازات هــا با جرم« و 
اهتمام ویژه در پذیــرش مردم و مراجعان و 
اطلاع رســانی متمرکز و تبیین عملکردها و 
دســتاوردها از دیگر محورهای مورد تاکید 
رئیس کل دادگستری استان تهران در این 

نشست بود.

آمار پرونده های دادگستری
 استان تهران پس از 10 سال به کمتر از 

500 هزار فقره رسید
محســن مقــدس سرپرســت معاونــت 
برنامه ریزی و فناوری اطلاعات دادگستری 
اســتان تهران نیز در این نشســت بــا ارائه 
گزارش عملکرد واحدهای قضایی در ســال 
۱۴۰۰ گفت: با زحمــات و عملکرد قضات و 
کارکنان شــعب قضایی در مراجع  مختلف 
سطح استان در سال ۱۴۰۰ پس از ۱۰ سال 
آمار پرونده های دادگســتری استان تهران 

به کمتر از ۵۰۰ هزار فقره رسید.
وی از مختومه شدن ۲۰ هزار و ۸۸۰ پرونده 
در حــوزه دادســراها خبــر داد و گفت: در 
مجموع در ســال ۱۴۰۰ به میزان ۳۶ هزار 
و ۳۶۴ پرونــده عملکرد مثبت در دادســرا 
داشــته ایم و عملکرد دادســرا بسیار خوب 

بوده است.
مقدس از رشــد ۱۰ درصدی نرخ رسیدگی 
در دادگاه کیفــری یک اســتان تهران خبر 
داد و افزود: میانگین تعداد ابلاغ الکترونیک 
به کل ابــلاغ های صادره در اســتان تهران 
در پایان ســال ۱۴۰۰ به ۸۸ درصد رسیده 

است. 

کاهش ورودی دادسرای شهریار 
حمید عســگری پور، دادســتان عمومی و 
انقلاب شهریار نیز در این نشست از کاهش 
ورودی دادسرای شــهریار در سال گذشته 
نســبت به ســال ۹۹ خبــر داد و گفت: در 
ســال ۱۴۰۰ ورودی دادسرای شــهریار با 
تمهیدات اندیشیده شــده به میزان هشت 

هزار و ۳۴ پرونده کاهش داشته است.

آزادسازی 140 هکتار از اراضی بکر 
زراعی در شهرستان ری

غلامرضا نوفرســتی دادســتان عمومی و 
انقلاب شهرســتان ری نیز در این نشست از 
آزادســازی ۱۴۰ هکتار از اراضی بکر زراعی 
در این شهرستان در ســال گذشته خبر داد 
و گفت: با ورود دادستانی اکنون بیش از سه 
هزار و ۲۰۰ انبار دارای سامانه جامع انباری 
هســتند و ورود و خــروج کالا به طور کامل 

رصد می شود.
یحیــی جعفــری رئیــس کل دادگاه های 
عمومی و انقلاب تهران نیز در این نشســت 
گفت: مدیریت دســتگاه قضایی به این معنا 
نیســت که صرفا بر مباحث قضایی تمرکز و 
توجه شود؛ بلکه هم باید در تقویت استقلال 
قضایی قدم برداشته شود و هم باید پاسخ گو 

بود.
وی با بیان اینکه امروزه مدیریت متمرکز و 
خودمختار پاسخگو نیست، افزود: مدیران 
باید به ســمت مدیریت غیرمتمرکز حرکت 
کننــد و مدیریت غیرمتمرکــز اقتضائات و 

سختی هایی دارد.
جعفری ارتقای کارآمدی را یکی از وظایف 
مدیران عنوان کرد و گفــت: نظارت قوی و 
هوشمند در فضای کاری و مدیرپروری باید 

مدنظر قرار گیرد.
المیرا نقی زاده معاون دادستان و سرپرست 
دادسرای ویژه رسیدگی به جرایم پزشکی، 
بهداشــتی و دارویــی نیز در این نشســت 
ســلامت را به عنــوان یکــی از مهم ترین 
مصادیق حقوق عامه مــورد تاکید قرار داد 
و گفت: این دادســرا کم ترین آمار جمعیت 
کیفری را به لحاظ بیشترین استفاده از پابند 
الکترونیک دارد و گشــت های متعددی در 
ســطح تهران انجام شــده تا از همه مراکز 

درمانی، دارویی، بهداشتی بازدید شود.

 رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند شورای اسلامی 
شــهر تهران تاکید کرد: با هوشمندســازی و کاهش 
میزان مراجعات شهروندان به شــهرداری می توان از 
بروز فســاد و رانت و امضاهای طلایی در این مجموعه 

جلوگیری کرد.
 احمد صادقــی با تاکید بر اینکه با هوشمندســازی در 
بدنه مدیریت شــهری و کاهــش میــزان مراجعات 
شهروندان به شــهرداری تهران می توان از بروز فساد 
و رانت در این مجموعه جلوگیــری کرد، گفت: برخی 
شــهرداری و شــورای ششــم را متهــم می کنند که 
اعتقادی به شفافیت ندارد و نسبت به سامانه شفافیت 

وقعی نمی نهد.
صادقی با بیان اینکه مدیریت شــهری در دوره جدید 

نشــان داده  که شــفافیت یکی از مهم ترین 
اهداف و برنامه های شــورای ششــم شــهر 
و شــهرداری تهران بــوده و  مبــارزه قاطع 
با فســاد و رانت در اهم برنامه هــای ما قرار 
دارد، افزود: نمونه ای این اقــدام را می توان 
رونمایی از سامانه تعیین کارشناسان رسمی 
دادگســتری برای قیمت گــذاری املاک و 

مستغلات شهرداری تهران دانست.
وی افزود: در این میان شکســتن رانت، پیشــروی در 
حوزه فسادستیزی و از بین بردن امضاهای طلایی تنها 
با هوشمندســازی و راه اندازی ســامانه های هوشمند 

ارائه خدمات به شهروندان اتفاق می افتد.
صادقی با اشــاره بــه اینکه در کنــار راه انــدازی این 

ســامانه های هوشــمند بایــد بــه فکر به 
روزرســانی آن نیز بود، گفت: در حال حاضر 
شــهرداری تهران می گوید که ۶۱ ســامانه 
فعال دارد که نــه تنها تعداد آن زیاد اســت 
بلکه این ســامانه ها باید به روز شــود و یکی 
از انتقادات شهروندان و رســانه ها به عدم به 
روزرسانی سامانه شفافیت است که از اواخر 

دوره گذشته مدیریت شهری متوقف مانده است.
این عضو شورای شهر تهران با بیان اینکه سامانه تعیین 
و انتخاب کارشناســان رسمی دادگســتری سازمان 
املاک و مستغلات شــهر تهران بعد از انجام ساعت ها 
کار مطالعاتی طراحی و اجرا شــده اســت، ادامه داد: 
امیدواریم این سامانه برخلاف سامانه های شفافیت در 

مدت زمان هایی که تعیین می شود، به روزرسانی شود.
وی با اشــاره به اینکه امیدواریم بتوانیم آنچه را که 
در حوزه شــهر تهران به عنوان اموال شهرداری در 
اختیار داریم، به صورت شــفاف به شهروندان اطلاع 
رســانی کنیم، بیان کرد: ما امانت دار اموال مردم و 
دارایی های شهر هســتیم و باید تلاش کنیم ضمن 
صیانــت از آن، ارزش افــزوده بــرای ایــن اموال و 

دارایی ها ایجاد کنیم.
صادقی یادآور شــد: اینکه ندانیم شهرداری تهران چه 
اموال، دارایی و املاکی را تحت اختیار دارد، یک ضعف 
مدیریتی است، اما خوشــبختانه در این دوره مدیریت 
شهری نســبت به شفاف سازی این مســاله گام های 

موثری برداشته شده است.  

شورا

شفافیت تنها راه از بین بردن رانت و امضاهای طلایی در شهرداری است



مدیر کل استاندارد استان:

 کیفیت محصولات ذوب آهن اصفهان در منطقه رقیب ندارد

استان

 اصفهان - مریم مومنی،    محمود فرمانی مدیرکل استاندارد 
اســتان اصفهان و هیأت همراه ۲۰ اردیبهشت ماه با حضور در ذوب 
آهن اصفهان و بازدید از خط تولید شرکت با مهندس ایرج رخصتی 

مدیرعامل شرکت و تعدادی از معاونین دیدار و گفتگو کرد .
مهندس رخصتی در این دیدار با اشاره به این که محصولات فولادی 
به ســبب اســتفاده در حمل و نقل عمومی و مصارف ساختمانی، 
باید دارای استاندارد و کیفیت عالی باشند زیرا به امنیت مردم گره 
خورده است، گفت: محصولات ذوب آهن اصفهان از دیرباز به لحاظ 
کیفیت و این شرکت در رعایت استانداردهای مربوطه و همچنین 
تدوین استانداردهای ملی در حوزه صنعت فولاد از شهرت ویژه ای 

برخوردار است .
وی به شعار “با اطمینان بســازید” ذوب آهن اصفهان اشاره کرد و 
خاطر نشــان ســاخت: در فرایند تولید محصولات نگاه ذوب آهن 
اصفهان یک نگاه فرا ملی است زیرا این محصولات با نام تولید ایران 
صادر می شود بنابراین هرگز اجازه نمی دهیم به نام میهن عزیزمان 

کوچکترین خدشه ای وارد شود .
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گفت: هرچند استاندارد یک فرایند 
خارجی است و کشورهای پیشرفته اســتاندارد بالاتری دارند ولی 

ذوب آهن اصفهان برای محصولات خود به ویــژه در امر صادرات، 
جدیدترین و سختگیرانه ترین استاندارد ها را رعایت می کند که از 
همت و تلاش کارکنان این شرکت برای تولید محصولات متنوع و 

با کیفیت حکایت دارد .
فرمانی نیز ذوب آهن اصفهان را یکی از افتخارات کشــور دانســت 
و گفت: این واحد تولیدی یکی از بزرگترین صنایع کشــور است که 
تولیدات آن از سطح کیفی بسیار مطلوبی برخوردار و باعث افتخار 
استان و کشور است. وی با اشــاره به این که ریل ذوب آهن اصفهان، 
کیفیت بسیار خوبی را دارا می باشد، افزود: از زمانی که پروانه علامت 
استاندارد این محصول صادر شده ســه مرتبه نمونه برداری انجام 
گردیده که هر دفعه همه آزمون ها را با موفقیت پشــت سر گذاشته 

است .
وی با اشــاره به این که کیفیت محصــولات ذوب آهن اصفهان در 
منطقه رقیب ندارد، گفت: با کیفیت محصولات ذوب آهن، می توان 

سهم بزرگی از بازار منطقه را به دست آورد.
شایان ذکر اســت در این دیدار مدیر کل استاندارد با اهدا لوح تقدیر 
به مهندس رخصتی از تلاش های مدیریــت و کارکنان ذوب آهن 

اصفهان در تولید محصولات استراتژیک با کیفیت قدردانی کرد.

تبریز-رحیــم جباردخت  شــهردار تبریز 
خانه های تاریخی این شــهر را ظرفیت بالقوه حوزه 
گردشــگری توصیف کرد و گفت: جهان شهر تبریز 
به عنــوان یک شــهر تاریخی و فرهنگی شــناخته 
می شود و این مزیت مدیریت شهری را ملزم کرده به 
ظرفیت های گردشگری از جمله خانه های تاریخی 

توجه بیش تری شود.
یعقوب هوشــیار،  در بازدید از عملیات مرمت خانه 
تاریخی نیکدل گفت: مرمت و احیا خانه های تاریخی 

جزو سیاست های مدیریت شهری جدید تبریز است.
وی یادآور شــد: در کنــار اینکه تبریز را بــه کارگاه 
عمرانیی تبدیــل کرده ایم، توجه ویــژه ای به حوزه 
فرهنگ و تاریــخ داریم و ملزم به حفــظ تمامی آثار 

تاریخی و فرهنگی هستیم .
شهردار تبریز، با اشــاره به بازدید خود از خانه تاریخی نیکدل، 
تشــریح کرد: عملیات مرمت این خانه به خوبی پیش رفته و 
امیدواریم در فصل تابســتان که فصل گردشگری تبریز است، 

شاهد استقبال و حضور بیش از پیش مسافران باشیم.
خانه نیکدل مربوط به دوره قاجــار در خیابان مقصودیه تبریز 
واقع شده است. این اثر در تاریخ ۱۴ مرداد ۱۳۸۲ با شمارهٔ ثبت 

۹۴۷۰ به عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسیده است

شیراز-چراغی     مدیر حوزه اتومبیلرانی کانون جهانگردی 
و اتومبیلرانی اســتان فارس گفت: اگر کانــون جهانگردی و 
اتومبیلرانی فارس مورد حمایت قرار گیرد می توانیم در ســال 
دستاورد های کلان اقتصادی معادل ۳۵ میلیارد تومان آورده 

گردشگری برای استان داشته باشیم.
همایش بزرگ ۱۰۰ خودروی کلاســیک و آییــن رو نمایی 
از محصــول جدید مدیران خــودرو با عنــوان pro ۵۵ X در 
شیراز با حضور سید مجتبی علوی مدیرکل فرهنگی معاونت 
گردشگری و امور زائرین اســتانداری فارس و تیدو برسترس، 
رئیس فدراسیون بین المللی خودرو های تاریخی و عبدالکریم 
یگانه نماینده حوزه اتومبیلرانی کانون جهانگردی و اتومبیلرانی 

ایران در استان فارس برگزار شد.
این همایش بزرگ با همکاری کلوپ ملی خودرو های تاریخی 
و با حمایت بازرگانی قاسم پور و با استقبال بی نظیر علاقمندان 
و به ویژه جوانــان همراه بود. عبدالکریم یگانــه نماینده حوزه 
اتومبیلرانی، کانون جهانگردی و اتومبیلرانی ایران در حاشیه 
این مراسم گفت: شیراز یکی از قطب های خودرو های تاریخی 
در ایران اســت و از این ظرفیت ارزنده می توان در عرصه های 

گردشگری، اقتصادی و سیاسی بهره برد.

او گفت: در سطح استان بیش از ۲۵۰ خودرو تاریخی وجود دارد 
و ۱۷۰ خودرو نیز در حال بازسازی هستند و پیش بینی می شود 
در شیراز در حدود یکهزار خودرو تاریخی وجود داشته باشد که 
می تواند این کلانشهر را به یکی از قطب های مطرح خودرو های 

تاریخی تبدیل کند.
یگانه می گوید: این همایش به افتخار رئیس فدراســیون بین 
المللی خودرو های تاریخــی و به منظور نشــاط افزایی برای 
شهروندان و علاقمندان اتومبیلرانی برگزار شده است و به گفته 
این مقام بین المللی، ایــران با وجود تمامی محدودیت ها یکی 

از پیشرفته ترین صنایع بازسازی خودرو را در جهان داراست.

فارسآذربایجانشرقی
همزمان با آغاز سنت خانه تکانی صورت می گیرد؛

  خانه های تاریخی؛ ظرفیت بالقوه گردشگری تبریز
وهای کلاسیک در فارس    بازسازی خودر

تجلیل از کارمندان نمونه در شرکت بهره برداری 
نفت و گاز مسجدسلیمان

اهواز – محمد مجدم در جلسه عملیات صبح گاهی شرکت بهره برداری نفت و 
گاز مسجدســلیمان از زحمات و عملکرد دو تن از کارکنان نمونه این شرکت بخاطر 

عملکرد سال ۱۳۹۹ تجلیل شد .
مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان در این جلسه که با حضور 
مدیران و روسای ستادی تشکیل شد طی سخنانی گفت : دست یابی به تولید تعهد 
شده ثابت میکند که خوشبختانه در میان کارکنان این شرکت ، نیروی خوب و زحمت 
کش زیاد اســت و همین موضوع ، گزینش و انتخاب کارمند نمونه را خیلی سخت و 

دشوار می کند .
علیرضا هیهاوند افزود : به خاطر محدودیت های اعلام نفرات ، سهمیه این شرکت یک 
نفر کارمند رسمی و یک نفر کارمند قراردادی شد که پس از تطبیق عملکرد کارکنان 
با معیارها و شاخص های اعلام شده از مبادی بالادســتی مربوطه در یک پروسه ی 

سخت و دشوار ، همکاران مربوطه شناسایی و اعلام گردیدند .
وی در پایان سخنان خود با قدردانی از زحمات کلیه کارکنان این شرکت با هر نوع رده 
شغلی و رویه استخدامی گفت : از جدیت و توجه همه همکارانم به انجام وظایف محوله 
و اهتمام آنها به تحقق تولید تکلیفی قدردانی می نمایم . از نظر بنده همه کارکنان نمونه 
و وظیفه شناس هستند اما بدلیل محدودیت در اعلام نفرات فقط قادر به اعلام ۲ نفر به 

عنوان کارمند نمونه هستیم .
در پایان این مراســم با اهدای لوح تقدیری که توسط مهدی علی مددی معاون وزیر 
نفت در توسعه مدیریت و سرمایه انسانی امضاء شده بود از زحمات و عملکرد آقایان 
امیر حسین بني نجار جمعی اداره H.S.E و آقای بهروز ذوالفقار نژادیان جمعی اداره 

تعمیرات خطوط لوله قدردانی شد .

 

در دومین روز نمایشگاه بین المللی صنعت نفت انجام شد؛

 انعقاد 3 تفاهم نامه پژوهشی
 بین مناطق نفتخیز جنوب و پژوهشگاه صنعت نفت

اهواز – محمد مجدم شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب ۳ تفاهم نامه پژوهشی 
را با پژوهشــگاه صنعت نفت در دومین روز نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و 

پتروشیمی امضا کرد.
 الحاقیه پروژه های تخصصی در حوزه های بالادســتی و پایین دســتی نفت و گاز 
شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب با ارزش ۱۰۰۰ میلیارد ریال، تهیه مدل پیشرفته 
ژئوفیزیکی مخزن در میدان آغاجاری با ارزش بیش از ۴۱۰ میلیارد ریال و شناسایی 
منشاء نفت های سطحی و ارائه راهکار برای جلوگیری از نشت نفت میدان آغاجاری با 

ارزش ۲6۸ میلیارد ریال سه تفاهم نامه می¬باشند.
شایان ذکر است آیین امضا این تفاهم نامه ها با حضور مدیرعامل شرکت ملی مناطق 
نفتخیز جنوب، و رئیس پژوهشگاه صنعت نفت در روز شــنبه )۲۴ اردیبهشت ماه 

۱۴۰۱( در محل غرفه شرکت ملی نفت برگزار شد.
همچنین در آیین امضای این تفاهم نامه ها مدیر امورفنی، مدیر تدارکات و امور کالا و 

رئیس پژوهش و فناوری شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب نیز حضور داشتند.
بیست و ششمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی با شعار »نفت دانش بنیان، 
تولید ایرانی، صادرات جهانی« طی روزهای ۲۳ الی ۲6 اردیبهشت ماه از ساعت ۹ الی 

۱6 در محل نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار می شود

 

همایش بین المللی تاریخ، فرهنگ و تمدن خلیج 
فارس در بوشهر گشایش یافت

بوشهر – رضا حیدری  اولین همایش بین المللی تاریخ، فرهنگ و تمدن خلیج 
فارس باحمایت اداره کل بنادر و دریانوردی بوشهر، برگزارشد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ســازمان بنادر و دریانوردی، با توجه به نقش و جایگاه 
خلیج فارس و اهمیت شــناخت همه جانبه آن، اولین همایش بیــن المللی تاریخ، 
فرهنگ و تمدن خلیج فارس با حضور شــخصیت های علمی کشور و بین المللی در 

بوشهر برگزار شد.
در این میان توانمندی ها و فرصت های سرمایه گذاری بندر بوشهر در اولین همایش 

بین المللی تاریخ، فرهنگ و تمدن خلیج فارس ارایه شد.
در حاشیه این همایش غرفه اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر به منظور ارائه 
توانمندی ها، فرصت های سرمایه گذاری و همچنین نقش حاکمیتی این اداره کل در 
آبراهه خلیج فارس و ایمنی دریانوردی که خود بیشــترین تاثیر را در ایجاد مراودات 

بین ایران و سایر کشورها دارد، برپا شد.

 

خیز احتمالی کرونا در کمین مردم آذربایجان غربی

ونا در کمین مردم  خیز احتمالی کر
 آذربایجان غربی

 ارومیه - رحیم جباردخت  روند واکسیناسیون در آذربایجان غربی به موازات 
کاهش آمار مبتلایان و بستری ها رو به کاهش گذاشته و مردم، اقبال کمتری نسبت 
به تزریق واکسن دارند و کارشناســان معتقدند اصلاح نشدن این روند همچنین بی 
توجهی به رعایت فاصله اجتماعی و نزدن ماسک می تواند به آغاز خیزی جدید از کرونا 

منجر شود.
  از تابستان سال گذشته که با روی کارآمدن دولت سیزدهم، روند واکسیناسیون در 
آذربایجان غربی به تبع کشور شتاب گرفت، در هر هفته شــاهد رکورد جدیدی در 
واکسیناسیون روزانه بودیم که این روند موجب شد تا در برخی روزها حتی بالای ۷۰ 

هزار دُز واکسن هم در استان تزریق شود.
این روند همچنان ادامه داشت و روند واکسیناسیون در آذربایجان غربی حتی تا اواخر 
تابستان هم روند مناســبی به خود پیدا کرده بود و روزانه دهها هزار واکسن در جای 
جای استان از نوبت اول، دوم و سوم تزریق می شد که موجی از امیدواری را بین مردم 

ایجاد کرده بود.
به موازات همین افزایش روند واکسیناسیون، بســیاری از آمارهای مربوط به ابتلا، 
بســتری و فوتی هم رو به کاهش گذاشــت و کم و کم و کمتر شــد تا اینکه از اواسط 

اسفندماه، روزهای خوب کرونایی پس از ۲ سال دلهره آغاز شد.
در این ایام بود که بســتری ها روزانه حتی به ارقامی کمتر از ۵۰ نفر رسید و مبتلایان 
هم در کل استان دورقمی شــد و در کنار آن، فوتی ها به زحمت به چهار فوتی در روز 

می رسید.
اما این کاهش آمارها یک مشکل اساســی هم ایجاد کرد و آن، عادی انگاری وضعیت 
کرونایی از سوی مردم و مراجعه نکردن به مراکز واکسیناسیون بود که این امر موجب 
شد در برخی روزهای اردیبهشت، تعداد تزریق واکسن روزانه، دورقمی هم بشود که 

بسیار خطرناک به نظر می رسید.
مردم: نگرانی از کرونا به حداقل رسیده/ برخی افراد، اعتقادی به واکسیناسیون ندارند

یکی از شهروند ارومیه ای در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با اشاره به اینکه نگرانی در مورد 
کرونا به حداقل رسیده اســت، گفت: من هر روز آمارهای کرونایی را از رسانه ها رصد 
می کنم و می بینم که آمارها کاهش یافته که البته باید با رعایت فاصله اجتماعی، این 

روند کاهشی را ادامه دهیم.
»محمد صادق« اضافه کرد: البته مردم هم مثل قبل رعایت نمی کنند و حتی بدون 
ماسک در معابر عمومی، اتوبوس ها و تاکســی ها حضور می یابند که این امر می تواند 
خطرناک باشد. وی اظهار کرد: من به تازگی هر سه دز واکسن خود را تزریق کرده ام و 
امیدوارم دیگر نیازی به دزهای بعدی واکسن نداشته باشم؛ ضمن اینکه در خانواده ما، 

همه سه دز واکسن را دریافت کرده اند.
بانویی هم که دست در دست دختر دبســتانی خود، راهی مدرسه بود در گفت وگو با 
خبرنگار ایرنا با اشاره به اینکه دز اول واکسن کرونا را برای دختر خود تزریق کرده ولی 
هنوز موفق به دز دوم نشده است، گفت: همین سرماخوردگی ها و تب های وقت و بی 
وقتی که در فصل سرد سال دچار شدیم، اجازه نداده هنوز دز دوم را به دخترم تزریق 

کنیم.

کرمانشاه - حسنا فخارزاده    مدیرعامل 
شــرکت توزیع نیروی برق اســتان کرمانشاه، گفت: 
۲۳۰۰ دســتگاه ماینر غیر مجاز از ابتدای طرح جمع 
آوری دستگاه استخراج رمز ارز تا کنون کشف و ضبط 

شده است.
به گزارش روابط عمومی شــرکت توزیع نیروی برق 
استان کرمانشاه، محمد مرادی مدیرعامل این شرکت 
در این باره گفت :تعداد مراکز کشــف شده رمز ارزها 
۱۲6 مکان بوده اســت که به صورت غیر قانونی اقدام 
به استخراج رمز ارز دیجیتال نمودند و میزان محاسبه 

شــده برای اســتخراج این رمز ارزهــا ۳۱۵ میلیون 
کیلووات ساعت بوده است.

وی تصریح کرد: با افزایش قیمــت ارزهای دیجیتال 
بعضی از افراد در تعرفه های تخفیفی مختلف به دنبال 
اســتخراج رمز ارزها بوده اند که با تــلاش همکاران 
حراست، لوازم اندازه گیری مناطق مختلف و همچنین 
پیگیری های نیروی انتظامی از بســیاری از تخلفات 
پیشگیری شده است و بیش از دو هزار دستگاه کشف 
و ضبط شده است . مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی 
برق اســتان کرمانشــاه با قدردانی از دســتگاه های 

امنیتی، قضایی و انتظامی به نشست های مشترک با 
ایشان خبرداد و گفت: درسال۱۴۰۰ همکاری خوبی 
با کلانتری ها، پلیس و مراجع قضایی شــکل گرفت و 
همچنین اطلاع رسانی های مردمی نیز نقش موثری 
داشت وی از شهروندان کرمانشــاهی خواست که در 
صورت اطلاع از رمز ارزها با شماره تلفن ۳۸۲۱۲۷۴۷ 
یا سامانه ۱۲۱ تماس حاصل کنند و یا اینکه به سایت 
توانیر مراجعه نمایند . مرادی خاطر نشان کرد: توسعه 
رویت پذیــری وکنترل پذیــری از طریق کنتورهای 
هوشمند یکی از مهم ترین ابزار جلوگیری از رمز ارزها 

غیر قانونی است به طوری که مجموع توان ماینر های 
کشف شــده ۴۱۳۳ کیلووات می باشــد . مدیرعامل 
شرکت توزیع برق استان کرمانشاه عنوان کرد: دستگاه 
های ماینر علاوه بر مصرف بالای برق، فشــار مضاعف 
بر شبکه های توزیع و خســارت به لوازم برقی منازل و 
محیط کار انواع مشــترکین وارد می کنند . وی ابراز 
داشت: هر شــخص حقیقی یا حقوقی که بدون اخذ 
مجوزهای تعیین شــده اقدام به بهره برداری از شبکه 
های توزیع برق استان کرمانشاه نماید، به شدت اعمال 

قانون خواهد شد.

  کشف 2هزا و 300 دستگاه تولید غیرمجاز رمز ارز در کرمانشاه

البرز-مظفری    معاون صنایع کوچک ســازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران از احیاء ۲۰6۷ واحد صنعتی 

راکد و غیرفعال در سال ۱۴۰۰ در کل کشور خبر داد.
 عزیزاله قربانی در حاشیه جلســه کارگروه احیاء واحدهای راکد و 
غیرفعال استان البرز در جمع خبرنگاران گفت: در سال ۱۴۰۰ تعداد 
۲۰6۷ واحد صنعتی راکد در کل کشور، احیاء شد که این امر باعث 

ایجاد و تثبیت ۳۹ هزار شغل شده است.
وی از برنامه احیاء ۲۰۰۰ واحد صنعتی در ســال جاری خبر داد و 
افزود: در سال جاری ۲۰۰۰ واحد راکد نیز در برنامه احیاء هستند 
که ۴۴ درصد از این واحدها مشکل کمبود نقدینگی، ۱۷ درصد عدم 
تقاضا و بازار، ۱۱ درصد فرسودگی ماشین آلات و ضعف فناوری، ۱۱ 
درصد کمبود مواد اولیه، ۹ درصد مشکلات حقوقی و هشت درصد 

دارای مشکلات زیرساختی هستند.
وی خاطرنشــان کرد: در ســال جاری پروژه فعال سازی ظرفیت 
های تولید نیز در دســتور کار ســازمان صنایع کوچک و شرکت 

شهرکهای صنعتی کشور قرار گرفته است به نحوی که ۳۳۰۰ واحد 
زیر ۵۰ درصد ظرفیت در برنامــه »حمایت افزایش ظرفیت« قرار 
دارد که حدود ۱۷ هزار نفر نیز از این محل، افزایش ظرفیت اشتغال 
ایجاد خواهد شــد. معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک 
و شــهرکهای صنعتی ایران درباره واحدهای دانش بنیان کشور 
اظهار کرد: تعداد شش هزار و 6۳۲ واحد دانش بنیان در کل کشور 
وجود دارد که چهار هزار ۲۷۵ واحد آن »دانش بنیان تولیدی«، دو 
هزار و ۳۵۷ واحد »دانش بنیان نوپا« هستند؛ البته یک هزار و ۴۰۰ 
واحد صنعتی »مستعد دانش بنیان شدن« نیز در شهرکها و نواحی 
صنعتی در سال گذشته و امسال شناسایی شده اند که با جدیت روند 

دانش بنیان شدن آنها در دستور کار قرار دارد.
این مســئول در ادامه تصریح کرد: در حال حاضر شــش شهرک 
فناوری در کشور به بهره برداری رســیده و سه  شهرک فناوری نیز 
در حال ســاخت و مکان یابی است که تلاش می کنیم ۲۱ شهرک 

فناوری و دانش بنیان را در سطح کشور عملیاتی کنیم.

قربانی در خصوص دیگر اقدامات سازمان صنایع کوچک در راستای 
شعار سال ۱۴۰۱ عنوان کرد: هم اینک ۱۸ فن بازار منطقه ای صنایع 
با تولی گری شهرکهای صنعتی در ۱۸ استان کشور راه اندازی شده 
است. وی در پایان از شناسایی یک هزار و 6۳۵ نیاز فناورانه و رفع ۴۴۲ 

نیاز فناورانه واحدهای صنعتی خبر داد.
حمیدرضا عقاب نشین »مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی 
البرز« نیز گفت: در جلســه کارگروه احیاء واحدهای صنعتی راکد 
و غیرفعال استان البرز به ریاســت معاون صنایع کوچکِ سازمان 
صنایع کوچک و شهرکهای صنعتی ایران، مشــکلات ۱۰ واحد 
تولیدی مورد بررســی قرار گرفت و مصوبات لازم جهت رفع این 

مشکلات به تصویب اعضای کارگروه رسید.
وی تصریح کرد: مشکلات بانکی، مسایل اداری و بحث مالیات، عمده 
ترین مشکلات مطرح شده در این جلسه بود که مقرر گردید به قید 
فوریت، مصوبات این جلسه جهت رفع مشکلات واحدهای غیرفعال 

و راکد در دستور کار مبادی ذیربط قرار گیرد.

وی در پایان گفت: شــرکت شــهرکهای صنعتی البرز به صورت 
کارشناسی شده مشکلات واحدهای راکد و غیرفعال استان را احصاء 
کرده و به صورت نوبه ای جهت احیاء این واحدها، مسایل آنها را در 
این کارگروه و دیگر کارگروههای استانی و کشوری مطرح نموده و تا 

حصول نتیجه پیگیر امور خواهد بود.

شیراز -  چراغی      هادی رضایی رئیس بسیج رسانه استان 
فارس اظهار داشــت: هدف از ایجاد بستر پاسخگویی و ایستگاه 
مطالبه در بسیج رسانه، ایجاد بستری برای مطالبه نمایندگان 

اصناف مختلف با حضور مسئولان استانی آن حوزه است.
وی افزود: با ایجاد این بستر گامی در جهت تحقق جهاد تبیین 
برداشته شده و هم با شــنیدن مطالبات اصناف مختلف توسط 
مسئولان زمینه اجتماع میدانی کف خیابان از بین خواهد رفت و 
فرصت سوء استفاده دشمن و رسانه های بیگانه از اتفاقات از بین 

می رود. این مقام مسئول در اســتان، یکی از دلایلی که اصناف 
برای رســاندن پیام خود ناگزیر به تجمع جلــوی نهادها ناچار 
می شدند نبودن بستر برای نشــاندن جامعه هدف یک صنف با 
مسئولان مربوطه در یک فضای آزاد و منطقی و دور از هیجانات 

و هیاهو است.
رضایی گفت: بسیج رسانه استان فارس با ایجاد ایستگاه مطالبه 
به شنیدن شدن مطالبات واقعی مردم توسط نمایندگان خود در 
این جلسات کمک کرده و پاسخ و تدابیر مسئولان در جهت رفع 

موانع در یک تعامل دو طرفه شنیده می شود و بین مسئولان و 
اصناف همدلی ایجاد می کند و اصناف با اطلاع رسانی به موقع 
تصور نمی کنند که مسئولان آنها را رها کرده اند و مقاومت مردم 
در مقابل تحریم و مشــکلات را بالا می برد و موجب اقناع سازی 
مردم می شود. وی خاطرنشــان کرد: تجربه انقلاب نشان داده 
آنجا که مردم اقناع شوند قطعا عبور از بحران ها برای مسئولین 
آسان تر بوده و هدف این بستر که بســیج رسانه ایجاد کرده نیز 

اقناع سازی مردم است.

رئیس بسیج رســانه اســتان فارس تصریح کرد: برنامه داریم 
اصناف مختلف را با محوریت بسیج اقشار در صنوف مختلف به 
ایستگاه مطالبه گری دعوت کنیم و نمایندگان صنوف مختلف 
با حضور اصحاب رســانه و کارشناســان تخصصی آن صنف با 
مســئولان گرد هم آیند تا از التهاب و هیجاناتی که رسانه های 
بیگانه در مشکلات ایجاد می کند بکاهیم و از مسئولان خواستار 
ارائه اقدامات انجام شــده خود در مورد جلســات را به صورت 

گزارش مبسوط ارائه کنند.

تعداد دفاتر پیشخوان دولت همکار   اصفهان –مریم مومنی   
طرح نهضت ملی تولید مســکن شهر بهارســتان در اصفهان و 

بهارستان افزایش چشمگیری داشته است
به گــزارش روابط عمومی شــرکت عمران بهارســتان، در پی 
اســتقبال بی نظیر متقاضیان از ثبت نام و تکمیــل پرونده در 
طرح نهضت ملی تولید مسکن در این شهر جدید بهارستان، با 
پیگیری های انجام شده، تعداد دفاتر پیشخوان دولت در سطح 
کلانشهر اصفهان و شــهرهای اطراف به 6۰ دفتر افزایش پیدا 

کرد.
متقاضیان عزیز فاز ششــم نهضت ملی تولید مســکن شــهر 

بهارستان که در تاریخ ۲۰ اردیبهشت ماه پیامک دریافت نموده 
و تا کنون موفق به تکمیل پرونده نشــده اند، تــا ۷ خرداد ماه با 

مراجعه به سایت اینترنتی شرکت عمران بهارستان به آدرس
www.baharestan.ntdc.ir

 نســبت به انتخاب و مراجعه بــه دفتر پیشــخوان دولت اقدام 
نمایند. با توجه به چند برابر شدن تعداد دفاتر پیشخوان دولت 

همکار این طرح، متقاضیان محترم در انتخاب و مراجعه به دفاتر 
پیشخوان  کاملا مختار هستند و نیازی به رعایت تقسیم بندی 
طبق پیامک اول نیست. متقاضیان میتوانند از این لیست جدید 
که در سایت شرکت عمران اعلام شــده و پیوست این خبر نیز 
موجود می باشد، هر کدام از دفاتر را که مایلند انتخاب و مراجعه 

نمایند.

البرز

فارس

معاون صنایع کوچک خبرداد؛

احیای 2 هزار و 67  واحد صنعتی راکد و غیرفعال در سال ۱۴۰۰

 برای نخستین باربرگزارشد؛

   ایستگاه مطالبه گری به میزبانی بسیج رسانه استان فارس

  افزایش چشمگیر تعداد دفاتر پیشخوان دولت  در اصفهان و بهارستان

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 توسعه همکاری استراتژیک بانک تجارت
 با صندوق نوآوری و شکوفایی

تفاهمنامه جدید توســعه همکاری بانک تجــارت و صندوق نوآوری و 
شکوفایی ریاست جمهوری در ســال »تولید؛ دانش بنیان، کارآفرین« 

منعقد شد.
به گزارش بازار به نقــل از روابط عمومی بانک تجــارت، الحاقیه  جدید 
تفاهمنامه همکاری بانک تجارت و صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست 
جمهوری با موضوع تمدید و توســعه همکاری تا سال ۱۴۰۴ به امضای 
دکتر هادی اخلاقی فیض آثــار مدیرعامل بانک تجــارت و دکتر علی 

وحدت رئیس هیات عامل صندوق نوآوری و شکوفایی رسید.
اخلاقی مدیرعامل بانک تجارت در مراســم امضای این تفاهمنامه که 
عصر دوشنبه نوزدهم اردیبهشت ماه با حضور کیائی عضو هیات مدیره 
این بانک برگزار شــد، بر ضرورت توســعه همه جانبه همکاری های دو 

طرف تاکید کرد.
مدیرعامل بانــک تجارت با بیــان اینکه هدف از همــکاری با صندوق 
نوآوری و شــکوفایی هدایت بهینه منابع به ســمت توسعه و پیشرفت 
صنایع دانش بنیان و اشــتغالزا اســت، گفــت: بــرون داد همکاری با 
شرکت های معرفی شــده از ســوی صندوق نوآوری و شکوفایی کاملا 
برجسته و قابل لمس بوده و با توجه به شعار ابلاغی از سوی رهبر معظم 
انقلاب مبنی بر ســال تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین این همکاری 

در سال ۱۴۰۱ با جدیت و توانی بیشتر پیگیری خواهد شد.
اخلاقی ترویــج فرهنگ تامین مالی زنجیره تولید شــرکت های دانش 
بنیان را حائز اهمیت بســیار دانســت و افــزود: کمک بــه خریداران 
محصولات شــرکت های دانش بنیــان در کنار پشــتیبانی از فرایند 
شــکل گیری و توســعه شــرکت های دانش بنیان اثــری فزاینده در 
ارزش آفرینی و تولیــد تکنولــوژی و محصولات ایرانــی دارد و بانک 
تجارت در تلاش است در حوزه هایی همچون اعطای تسهیلات، صدور 
ضمانتنامه، گشایش اعتبارات اسنادی و انتشار اوراق تعامل با صندوق 

نوآوری و شکوفایی را توسعه دهد.
وحدت رئیــس هیات عامــل صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاســت 
جمهوری با اشــاره به ســابقه همکاری با بانک تجــارت گفت: تلاش 
همــکاران ما در صنــدوق نوآوری و شــکوفایی معرفی شــرکت های 
دانش بنیان با کمترین ریســک ممکن به بانک ها بوده و در فصل جدید 
همکاری با بانک تجارت انتظار داریم هدفگذاری بهینه و مشــخصی در 
تمامی شاخص های همکاری، متناســب با نیاز روز اقتصاد دانش بنیان 

کشور تعیین شود.
شــریفیان معاون مدیرعامل بانک تجارت در مشــتریان شــرکتی و 
تجاری و ذوالفقاری معاون تسهیلات و تجاری سازی صندوق نوآوری و 
شکوفایی گزارشی مفصل از ســابقه همکاری دو مجموعه در سال های 

اخیر ارائه کردند.
در این مراسم آموزش مشاور مدیر عامل و مدیر امور مشتریان تجاری و 
اصناف و مرعشی رئیس اداره بانکداری تجاری بانک تجارت و جمعی از 

مدیران صندوق نوآوری و شکوفایی حضور داشتند.

حضور فعال بانک ملی در نمایشگاه بین المللی 
نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی 

بانک ملی ایران با حضور در بیســت و ششمین نمایشــگاه بین المللی 
نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی، به معرفی آخرین اقدامات، دستاوردها 

و فعالیت های خود در حوزه های مختلف خواهد پرداخت. 
به گزارش خبرگزاری مــوج به نقل از روابط عمومــی بانک ملی ایران، 
این بانک با هدف تعامل با فعالان عرصه صنعــت نفت از روز جمعه ۲۳ 
اردیبهشت ماه ســال جاری به مدت ۴ روز از ساعت ۹ صبح الی ۴ عصر 
در محل دائمی نمایشگاه  های بین المللی تهران، سالن ۳۸ غرفه ۲۰۰۶، 
پذیرای بازدید کننــدگان خواهد بود و آخریــن خدمات و محصولات 

جدید خود را به نمایش خواهد گذاشت.
این نمایشگاه با شــعار نفت دانش بنیان؛ تولید ایرانی، صادرات جهانی 
روزجمعه با شرکت بیش از ۷۰۰ شرکت داخلی و بین المللی و با حضور 

وزیر نفت گشایش می یابد.
نمایشگاه نفت، گاز و پتروشــیمی یکی از مهم ترین رویدادهای داخلی 
برای شــرکت ها و مهندســان فعال در حوزه  های مختلف بالادستی و 
پایین دستی صنعت نفت است که با هدف معرفی دستاوردهای صنعت 
نفت و گرد هم آوردن صنعتگران فعال در این حوزه از سراســر جهان، 
امکان ســرمایه گذاری و عقد قــرارداد های مختلــف را در یک فضای 

مشترک فراهم می کند.

افتتاح نخستین شعبه پست بانک در پارک فناوری 
پردیس در اینوتکس ۲۰۲۲ 

نخستین شعبه پسُت بانک در محل صندوق توسعه فناوری های نوین 
پارک فناوری پردیس افتتاح شد.

به گزارش خبرنگار دانشــگاه خبرگزاری دانشجو با حضور محمدامین 
آقامیری معاون فناوری و نوآوری وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات، 
بهزاد شیری؛ مدیرعامل پست بانک ایران و اکبر قنبرپور؛ مشاور وزیر و 
رئیس هیأت مدیره و مدیر عامل شــرکت خدمات هوایی پیام و مدیران 
صندوق توسعه فناوری های نوین نخستین شعبه پست بانک در محل 

این صندوق افتتاح شد.
صندوق توســعه فناوری های نوین به عنوان بازوی مالی شــرکت های 
دانش بنیــان و فناور تاکنون بــا انعقاد تفاهم نامه با بیــش از ۱۴ بانک 
توانسته است ضمن انجام فرآیند الکترونیکی ارائه خدمات مالی، امکان 
استفاده این شــرکت ها را از انواع خدمات بانکی از طریق صدور ضمانت 
نامه، ارائه تسهیلات، سرمایه گذاری و مشــارکت و تامین مالی جمعی 

)crowdfunding( متقاضی فراهم کند. 
این مراسم در حاشیه یازدهمین نمایشگاه بین المللی نوآوری و فناوری 

)inotex۲۰۲۲( برگزار شد.

تشریح برترین خدمات ارزی و ریالی برای فعالان 
حوزه نفت، گاز و پتروشیمی 

بانک شهر با حضور در بیست و ششمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، 
پالایش و پتروشــیمی که به عنوان مهم ترین رویداد انرژی خاورمیانه 

برگزار می شود؛ به تشریح خدمات بانکی خود می پردازد.
به گزارش تجارت گردان بــه نقل از روابط عمومی بانک شــهر، در این 
نمایشــگاه که در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللــی تهران و با 
شــعار »نفت دانش بنیان، تولید ایرانی، صادرات جهانی« از ۲۳ تا ۲۶ 
اردیبهشت ماه برگزار می شود؛ بانک شــهر به معرفی آخرین خدمات، 
اقدامات، دســتاوردها و حمایت های خود از فعالان حــوزه نفت، گاز، 

پالایش و پتروشیمی خواهد پرداخت.
 بانک شهر طی ســال های اخیر تلاش گســترده ای برای رفع نیازهای 
مالی و بانکی شرکت های فعال در این حوزه داشته و توانسته با خدمات 
برتر خود به خصوص در حوزه ارزی، در تامین مالی طرح های توســعه 

ای و همچنین رفع مشکلات آنان نقش مهمی داشته باشد.
همچنین کمــک به رشــد و توســعه صنایــع نفــت، گاز، پالایش و 
پتروشیمی همواره یکی از سیاســت های اصلی و راهبردی بانک شهر 
بوده و تمامی ظرفیت های بانک شــهر در اختیار این صنایع قرار گرفته 
است.غرفه بانک شــهر نیز در بیست و ششــمین نمایشگاه بین المللی 
نفت، گاز، پالایش و پتروشــیمی، با حضور مدیران و کارشناســان این 

بانک)سالن۳۵ غرفه۱۰۰۴( برپا می باشد.

 ارز دولتی چگونه عطش واردات را چندین برابر کرد؟
خنثی سازی ۳ تهدید با اصلاح یارانه ها

گزارش های رســمی حاکی از آن اســت کــه رابطه مســتقیمی بین 
تخصیص ارز دولتی به کالاهای اساســی و افزایش اشتیاق واردات آنها 

وجود داشته است.
اثرات مثبت حذف تدریجی ارز ۴۲۰۰ تومانی کالاهای اساســی صرفاً 
در زمینه صرفه جویــی منابع ارزی و نیز جبران کســری بودجه دولت 
ظاهر نخواهد شــد. چراکه بحران گرانی و کمبود کالاهای اساســی در 
جهان، دولت های توســعه یافتــه را ملزم به اتخــاذ تدابیری در جهت 

استمرار امنیت غذایی و صرفه جویی در اقلام اساسی کرده است.
آمار منتشرشــده از سوی بانک جهانی نشــان می دهد قیمت متوسط 
۱۵ ماده غذایی در بازار جهانی فقط در یک ماه ۱۳ درصد افزایش یافته 
اســت.قیمت چای، قهوه، ماهی، روغن پالم، روغن ســویا، ذرت، برنج، 
گندم، موز، بادام زمینی، پرتقال، گوشــت گوساله، گوشت مرغ، میگو و 
شکر در ماه آوریل ۲۰۲۲ نســبت به ماه مارس این سال به طور متوسط 

۱۳ درصد گران تر شده است.
از سوی دیگر روســیه و اوکراین ســبد نان جهان نامیده می شوند. این 
دو کشــور صادر کننده برتر محصولات غلات ماننــد گندم، ذرت و جو 
هستند. در ســال ۲۰۲۰ میلادی، هر کدام از این دو کشور حدود نیمی 
از گندم تولیدی خود را به کشــورهای خاورمیانه و شمال آفریقا صادر 
کرده بودند.این درحالی است که دو کشور علاوه بر گندم، سهم بزرگی 
از تأمین دانه هــای روغنی و علوفه مورد نیاز بازارهــای جهانی را نیز بر 
عهده دارند.در کشــور ما نیز همزمان با با این بحران ها لازم بود تا دولت 
فرصت را غنیمت شمرده و با انجام اصلاحات قیمتی و بازتوزیع یارانه ها 
تا حد ممکن در جهت کنترل ذخایر کالاهای اساســی گام برداشــته و 
»واردات بی رویه«، »افزایش روزافــزون قاچاق« و »افول خودکفایی« 
که سه تهدید جدی علیه منابع و ذخایر داخلی غلات و مواد غذایی بوده 

است را خنثی کند.

تخصیص ارز دولتی و دمیدن بر عطش واردات
بر اساس گزارشی که مرکز پژوهش های مجلس در سال ۹۸ منتشر کرد 
طبق آمار و ارقام ثابت کرد رابطه مستقیمی بین تخصیص ارز دولتی به 

کالاهای اساسی و افزایش اشتیاق واردات آنها وجود داشته است.
اختصاص ارز بــا نرخ ترجیحی، به طور ملموســی موجب توزیع رانت و 
افزایش عطش واردات کالاهای اساسی در طول این سال ها شده است. 
میزان رشــد واردات برخی از این کالاها تا زمانی که مشــمول دریافت 
ارز ترجیحی می شــدند در موازات کاهش واردات آنها پس از قطع ارز 
ترجیحی، شاهد روشــنی بر توزیع رانت قابل واردات این کالاها با نرخ 

ارز ترجیحی است.
به طور مثال کره و چای دو نمونه از این کالاها بودند که با وجود کاهش 

تقاضای آنها در بازار، واردات آنها افزایش چشمگیری را تجربه کرد.

طبق گفتــه این مرکز پژوهشــی، تقاضای داخلی همه گــروه  های کا 
لاهای اساسی در ســال ۱۳۹۸ نسبت به ســال ۱۳۹۶ کاهش داشته 
است، اما واردات آنها هر ساله رشــد روزافزونی را تجربه کرده است که 
به احتمال زیاد صرف قاچاق صادراتی یا صادرات مجدد پس از فر آ وری 
جزئی شده است.به طور مثال میزان واردات کره در طول سال ۱۳۹۸، 
برابر ۵۰ هزار تن بوده است اما واردات این محصول در سه ماهه ابتدایی 
ســال ۹۸ )قبل از حذف ارز ترجیحی( برابر با حــدود ۴۰ هزار تن بوده 
است اما پس ازآن یعنی طی ۹ ماه پایانی سال ۹۸ که فاقد ارز ترجیحی 

بوده است، تنها ۱۰ هزار تن واردات کره انجام شده است.

آمار پنهان قاچاق اقلام اساسی به کشورهای همسایه
ناتوانی دستگاه های متولی کنترل قاچاق از جمله ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا ارز و همچنین قیمت پایین اقلام اساســی داخلی نسبت به قیمت 
جهانی، رشــد چشــمگیر قاچاق معکوس کالای اساسی به کشورهای 
همسایه را در سالهای اخیر به همراه داشته است اما متأسفانه هیچ آمار 

رسمی در این زمینه در دسترس نیست.
شــرکت بازرگانی دولتی ایران، در هفته های گذشته اعلام کرد به دلیل 
افزایش جهانی قیمت ها طی ماه های اخیر، قاچاق آرد به کشــورهای 
همســایه به شــدت افزایش یافته بود و دلالان با خرید آرد یارانه ای از 
صنایع، اقدام به فروش آن در مرز پاکستان به دو برابر و در مرز ترکیه به 

سه برابر قیمتی که دولت در اختیار صنایع قرار می داد، می کردند.
محمد قربانی معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی، 
در هفته های گذشــته عنوان کرده بود، از ۲ میلیون تن گندم وارد شده 
در کشــور حدود ۲۵۰ هزار تن قاچاق در کشــور انجام می شود که این 

رقم برای سال گذشته است که رشد ۲ برابری داشته است.
این موضوع برای ســایر اقلام همچون دارو و روغن کــه هم اکنون ارز 

۴۲۰۰ دریافت می کنند نیز صادق بوده است.
همزمان با گرانــی دانه های آفتــاب گردانی و گندم بــه دلیل جنگ 
اوکراین، سبب شده است که قیمت روغن در ایران نسبت به کشورهای 
دیگر حدود ۲۰ درصد کاهش داشته باشــد و همین موضوع جذابیتی 
برای خروج این محصول از کشــور و عرضه آن به کشــورهای دیگر به 

صورت رسمی و غیر رسمی ایجاد کرده است.
به طور نمونه از ابتدای امســال تاکنون هزار و ۵۰۰ تن روغن خوراکی 
قاچاق توسط سربازان گمنام امام زمان )عج( در مناطق مختلف استان 
سیستان وبلوچستان کشف شده است.در مورد دارو نیز وضع به همین 
منوال بوده اســت. بهرام دارابی، رئیس ســازمان غذا و داروی ایران در 
فرودین ماه امســال با اشــاره به نقش قاچاق معکوس دارو از ایران به 
برخی کشــورهای همســایه، گفته است داروی ضد ســل به راحتی و 

به صورت کامیونی و کانتینری به کشور افغانستان قاچاق می شود.

ارز 4۲00 تومانی بر علیه خودکفایی
در حال حاضر کــه قیمت جهانی گنــدم بیش از ۶۰ درصــد افزایش 
پیدا کرده و معادل حدود کیلویی ۱۵ هزارتومان وارد کشــور می شود 
اما همین گندم در از کشــاورز ایرانی در قیمتی در حــدود ۱۱ هزار و 

پانصدتومان خریداری می شود.
سیاست نادرســت عدم حمایت از تولید داخل و تشــویق به واردات با 
تخصیص ارز ترجیحی در طول ســالهای اخیر حتی موجب شده است 
تا دولت مجبور شــود گندم خارجی را به مراتب گران تر از تولید داخل 
خریداری کند. طبق آمار کشــور ما در ســال اخیر حــدود ۶۰ درصد 
از گندم خــود را وارد و ۴۰ درصد را نیز با مکانیســم خرید تضمینی از 
کشــاورزان خریداری نموده اســت.بنابراین با توجه به بحران جنگ 
اوکراین که به طور مستقیم بر قیمت گندم و روغن تأثیر گذاشته است و 
نیز گرانی جهانی انواع کالاهای اساسی در جهان بیش از پیش ضروری 
به نظر می رسد تا با تکیه بر توان و ظرفیت های داخلی از هدر رفت ارز و 

کمبود این اقلام جلوگیری به عمل بیاید.
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رئیس اتحادیه املاک پاسخ داد

بازار مسکن به کدام سو خواهد رفت؟

خریدار  رئیس اتحادیه مشاوران املاک تاکید 
کرد که تغییر قیمت های اخیر کالاهای اساســی 

تاثیری بر بازار مسکن نخواهد داشت.
مصطفی قلی خســروی اظهار کرد: بازار مسکن 
از پارامترهایــی مثل تــورم عمومــی، بازارهای 
موازی، میزان تولید مســکن، هزینه ســاخت، 
تورم نهاده های ســاختمانی و نرخ دستمزد تاثیر 
می گیرد و تغییرات اخیر قیمت کالاهای اساسی 

و خوراکی تاثیر چندانی بر این بازار ندارد.
وی افزود: اگر تغییر قیمت کالاهایی مثل روغن، 
لبنیات و ماکارونی تاثیر زیادی بر شــاخص تورم 
ایجاد کند ممکن اســت تا حدود اندکــی بر بازار 
مسکن اثر گذار باشــد اما همانطور که گفتم رشد 

قیمت سنگین ایجاد نخواهد کرد.
خسروی با بیان این که مشــاوران املاک نقشی 
در نوسانات قیمت مســکن ندارند گفت: طبیعی 
اســت که پایین آمدن قیمت خانه منجر به رونق 
شغل واســطه های بازار املاک می شود، بنابراین 

ما همواره طرفدار ارزان شدن مسکن هستیم.
رئیس اتحادیــه مشــاوران املاک با اشــاره به 
صحبتهــای برخی نمایندگان مجلــس مبنی بر 
نقش مشــاوران املاک بر افزایش قیمت مسکن 

گفت: نمی دانم چه دلیلــی دارد که برخی آقایان 
دائم بر یــک تحلیل اشــتباه اصــرار می کنند و 
کم کاری خودشــان را به گردن مشــاور املاک 
می اندازند.   خســروی تاکید کرد: ما طبق قانون 
نظام صنفی، مجری قوانین هستیم. بارها گفته ایم 
که این قانون برای صنف املاک حداقل هفت ایراد 
دارد که باید اصلاح شود. قانون را اصلاح نمی کنند 
بعد هرجا کم می آورند از مشــاوران املاک مایه 

می گذارند.
وی اظهار کرد: یکی از نمایندگان عضو کمیسیون 
عمران مجلس اخیراً بیــان کرده  که هیات مدیره 
اتحادیه املاک که خودشــان بنگاه دار هســتند 
نمی توانند بنگاه داران را کنتــرل کنند. آخر مگر 
می شــود از صنوف دیگر بــرای اتحادیه املاک 
اســتفاده کرد؟ طبق ماده ۷ قانون نظام صنفی، 
اتحادیه شخصیتی حقوقی است که از افراد یک یا 
چند صنف که دارای فعالیت یکسان یا مشابه اند، 
برای انجام دادن وظایف و مسؤولیت های مقرر در 

این قانون تشکیل می گردد.
رئیس اتحادیه مشــاوران امــلاک تصریح کرد: 
تعجب می کنم فــردی از قوه مقننــه که وظیفه 
اصلی اش قانونگذاری اســت نســبت به قوانین 

مرتبط با کمیســیونی کــه در آن عضویت دارد 
بی اطلاع است.

خســروی همچنین دربــاره آخریــن وضعیت 
بازار مســکن گفت: بحمدالله ثباتــی که از حدود 
یک ســال گذشــته در بازار ایجاد شده همچنان 
وجود دارد و قیمت مســکن در اردیبهشت تغییر 
چندانی نداشــت. تا حدودی نگران بــازار اجاره 
هســتیم. به مشــاوران املاک توصیه می کنیم 
با نزدیک شــدن به پیک جابجایی از چانه زنی با 

مالکان برای کاهش نرخ اجاره بها غافل نشوند.
وی بیان کرد: در شــرایط فعلی که کشور درگیر 
جنگ اقتصادی با دشــمنان قســم خورده نظام 
اســت، باید هرکس در هر شــغلی تلاش کند تا 
اوضاع زندگی مردم بهتر شــود. مــا اعتقاد داریم 
باید هوای اقشار ضعیف را داشــته باشیم. کاری 
که ما می توانیم بکنیم این اســت کــه به مالکان 
توصیه رعایت انصاف و رافت اســلامی را داشــته 
باشند. البته دولت ســقف افزایش اجاره بها را در 
شــهر تهران ۲۵ درصد اعلام کرده کــه ما نیز در 
انعقاد قراردادها باید این مســئله را به موجران و 
مســتاجران گوشــزد کنیم. انعقاد قراردادهای 

بالاتر از سقف تعیین شده ممنوع است.

خریدار  بنابر اعتقاد برخی کارشناســان حوزه 
اقتصاد، رشد پایه پولی، افزایش نقدینگی و تورم 
بیشتر، یکی از مهمترین آثار توزیع ارز ترجیحی 
است. غالب کارشناســان و صاحب نظران حوزه 
اقتصاد معتقدنــد، اجرای سیاســت اختصاص 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی از ســال ۱۳۹۷ تاکنون فارغ 
از آن که نتوانســت به هدف غایی خود که کنترل 
قیمت کالاهای اساســی بود اصابــت کند و رانت 
گســترده ای را برای واردکنندگان ایجاد کرد، از 
ناحیه افزایش پایه پولی نیز منجر به بالا رفتن نرخ 

تورم در کشور شد.
ماجــرا از این قرار اســت که دولــت دوازدهم در 
خوش بینانــه ترین حالــت قصد داشــت صرفاً 
با منابع ارزی حاصــل از فروش نفت نســبت به 
تأمین ارز کالاهای اساســی اقدام کند اما در عمل 
با تشدید تحریم ها و شیوع کرونا و کاهش قیمت 
جهانی نفت مواجه شــد و درآمدهای نفتی عملًا 
پاســخگوی نیــاز ارزی بــرای واردات کالاهای 

اساسی نبود.
در چنین شــرایطی بانک مرکزی وادار شــد ارز 
مورد نیــاز بــرای واردات کالاهای اساســی را از 
سامانه نیما خریداری کند و در اختیار دولت قرار 
دهد، این در حالی اســت که در شــرایط عادی، 
بانک مرکزی ارز خریداری شــده را بــا نرخ روز از 
دارندگان )دولــت / صادرکنندگان( می خرد و در 
مواقع لــزوم و با هدف تعادل در بــازار پول و ارز با 
نرخ روز به متقاضیان )واردکنندگان( می فروشد 
و ریال را از بازار جمــع آوری می کند و همین امر 

موجب جمع آوری بخشی از پایه پولی تزریق شده 
به اقتصــاد می شــود، در نهایت نیز معــادل ارز 
خریداری شــده از دولت، منهای ارز فروخته شده 
در بازار، به حســاب ذخایر خارجی بانک مرکزی 

می رود.
به عبارت دیگر بــا اصرار دولت به تــداوم اجرای 
سیاســت ارز ۴۲۰۰ تومانی، بانــک مرکزی ارز 
صادرکنندگان غیرنفتی را در بازار نیما به قیمت 
نیمایی )در ســال جاری حدود ۲۴ هزار تومان( 
خریداری کرده و با نــرخ ۴,۲۰۰ تومان به دولت 
فروخته اســت، در واقع بانک مرکزی به ازای هر 
یک دلاری که به ارز ترجیحی تخصیص داده، ۲۰ 
هزار تومان چاپ پول انجام داده است، این امر در 
نهایت از سویی به رشد پایه پولی، رشد نقدینگی و 
افزایش تورم منجر شده است و از سوی دیگر تورم 
ایجادشده باعث افزایش بیشــتر نرخ ارز و ایجاد 
فاصله بین نرخ ثابت ۴۲۰۰ و نرخ نیمایی شــده و 

این چرخه باطل به طور مستمر ادامه یافته است.
پیش از این رئیــس کل بانک مرکــزی نیز گفته 
بود ۳۹.۹ واحــد درصد از رشــد ۳۲.۸ درصدی 
پایه پولی در ســال ۱۳۹۸ و ۳۴.۸ واحد درصد از 
رشــد ۳۰.۱ درصدی پایه پولی در سال ۱۳۹۹ به 
افزایش خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی 
و عمدتاً اختــلاف نرخ ارز مورد عمــل در خرید و 

فروش ارز مربوط بوده است.
بر این اســاس از آنجا که کنترل تــورم به عنوان 
یکــی از مهمترین اولویت های دولت ســیزدهم 
معرفی شده است به نظر می رسد اصلاح سیاست 
ارز ۴۲۰۰ تومانی به عنوان یکــی از ارکان اصلی 
اصلاح ســاختار اقتصادی کشــور بیش از پیش 
ضرورت دارد و دولت موظف اســت با بکارگیری 
ســازوکارهای مناســب این جراحــی عظیم را 
به نحوی انجام دهد که کمتریــن عوارض را برای 

عموم مردم به ویژه اقشار ضعیف داشته باشد.

بانک

میزان ســپرده ها و تســهیلات 
بانکی تــا پایان بهمن ماه ســال 
گذشته نسبت به مقطع مشابه در 
سال ۱۳۹۹ معادل ۴۱.۵ و ۴۴.۳ 

درصد افزایش نشان می دهد.
 براســاس گزارش بانک مرکزی 
از وضعیت کل مانده ســپرده ها و 
تســهیلات ریالی و ارزی بانک ها 
و مؤسســات اعتباری به تفکیک 
اســتان در پایان بهمن ماه سال 
گذشته، مانده کل ســپرده ها به 
رقم بیش از ۵۲۴۲ هزار میلیارد 
تومان رسیده است که نسبت به 
مقطع مشابه ســال قبل و پایان 
سال گذشته معادل ۴۱.۵ و ۳۵.۳ 

درصد افزایش را نشان 
می دهد.

بالاترین   همچنیــن، 
مبلغ سپرده ها مربوط 
به استان تهران با مانده 
۲۸۱۳.۹ هزار میلیارد 
تومان و کم ترین مبلغ 

مربــوط بــه اســتان کهگیلویه 
و بویراحمــد معــادل ۱۴ هزار 

میلیارد تومان است.
علاوه براین، مانده کل تسهیلات 
در این زمان نیــز بیش از ۳۹۰۰ 
هزار میلیــارد تومان اســت که 
نسبت به مقطع مشابه سال قبل 
و پایان سال گذشته معادل ۴۴.۳ 

و ۳۹.۷ درصد افزایش 
داشته است.

طبــق این گــزارش،  
مبلــغ  بیش تریــن 
تســهیلات نیز مربوط 
به اســتان تهــران با 
مانــده ۲۳۸۸.۴ هزار 
میلیارد تومــان و کم ترین مبلغ 
مربوط به استان کهگیلویه و بویر 
احمد معادل ۱۴.۲ هزار میلیارد 
تسهیلات  است.نســبت  تومان 
به ســپرده ها بعد از کسر سپرده 
قانونــی ۸۲.۸ درصد اســت که 
نسبت به مقطع مشابه سال قبل 
و پایان ســال قبل، به ترتیب ۱.۷ 

واحد درصــد و ۲.۶ واحد درصد 
افزایــش را نشــان می دهد که 
نسبت مذکور در اســتان تهران 
۹۳.۳ درصد و اســتان کهگیلویه 

و بویراحمد ۱۱۴.۱ درصد است.
در ایــن گــزارش، یکــی از علل 
مهم بــالا بودن رقم تســهیلات 
و ســپرده ها در اســتان تهــران 
اســتقرار دفاتر مرکزی بسیاری 
از شرکت ها و مؤسسات تولیدی 
سایر استان ها در اســتان تهران 
بیان شــده و عمده فعالیت های 
بانکی آنها از طریق شعب بانک ها 
و مؤسســات اعتبــاری اســتان 

تهران انجام می شود.

جدیدترین وضعیت وام و سپرده های بانکی

یارانهشعبه

ارز ۴۲۰۰ تومانی چگونه باعث افزایش تورم شد؟ 


